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Fysisk

Boldbane
Aldersrogade

Boldbane
Facilitetstype og funktionalitet: 
Boldburet på taget af beboerhuset i Vermundsgade tilhører 
boligforeningen Lejerbo. Beboerhuset åbnede i november 
2010 og kommer til at indeholde aktiviteter særligt for børn 
og unge. 

Der er fx indrettet et særligt rum til lektiehjælp, og der kom-
mer et it-værksted. I stueetagen vil det lokale jobcenter åbne 
en rådgivning, hvor beboerne en gang om ugen kan få hjælp 
til jobsøgning og uddannelsesmuligheder. 

Beboerhuset har en non-profi t café, som bliver drevet på fri-
villig basis. 

Beskrivelse af det fysiske:
Boldbanen på beboerhusets tagfl ade fremstår som en tydelig 
urban facilitet med hårde, men transparente og luftige fl ader.  
Efter trappen er paceret træder man ind i et lille smalt, men 
vertikalt uendeligt rum som en slags forplads til selve boldba-
nen. Her er plads til tilskuere og til at nyde udsigten. 

Selve banen har fi re vægge hvoraf de to vægge mod Ver-
mundsgade og boligerne, består af den karakteristiske stål-
facade med udskæringer, som kendetegner hele bygningen, 
og de to gavle udgøres af et gitterhegn, der kengetegner et 
boldbur. 

Rummet giver en privat følelse som et resultat af de halv-
transparente vægge og det at være hævet op i 2.sal niveau 
over trafi kken, i den fri luft. 

Tilgængelighed
Afstande
100 meter: Boliger og erhvervsbygninger
150 meter: Boliger og  erhvervsbygninge
250 meter: Boliger og erhvervsbygninger

Barrierer og forbindelser
Faciliteten er placeret på taget af en to-etagers bygning, hvil-
ket betyder at brugerne må gå op af udendørs trapper til 
2.sals niveau. Dette kan ses som en tilgængelighedsbarrierer, 
dog giver denne placering netop mulighed for at boldbanen 
kan ligge helt tæt op ad boligerne og derved mindske afstand 
fra bolig til facilitet væsentligt. 
Boldburet er afl åst og det kræver accept fra administrationen 
i beboerhuset at benytte banen, hvilket gives til områdets 
beboere. 

Klima
Boldbanen er udendørs, med gittervægge, der delvist skær-
mer  for vind, og uden overdække, hvilket betyder at banen 
ikke bruges i regnvejr.

Overfl ader
Den dekorative stålfacade med udskæringer karakteriserer 
hele bygningen og fremhæver tagets utraditionelle funktion.  
I gavlene ses det tydeligt at boldbanen er omkranset af et 
højt gitter for at undgå løssluppende bolde. 
Banens bund består af grøn gummigradulering.
Alle banens overfl ader understreger en urban karakter.

Inventar
Boldbanen indeholder både håndbold/fodbold-mål og ba-
sketball kurve, samt tilhørernde afstribning. 

VÆRKSTEDSBYEN

MØDECENTRET VALHALSGADE

SKOV- OG NATURSTYRELSEN

SØFARTSSTYRELSEN

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

  50 meter afstand mellem hver ring
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Fysisk

Boldbane
Aldersrogade
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Praksis

Boldbane

Organisering
Er faciliteten 

 organiseret  semi-organiseret  uorganiseret

Der er ikke registreret idrætsforeninger, der primært henven-
der sig til eller hører til i ’Den Grønne Trekant’, Aldersrogade. 
Der er ingen større idrætsfaciliteter til at huse foreninger. 

Der fi ndes til gengæld mange idrætsforeninger på Nørrebro, 
som boligområdet er en del af, og også på Østerbro, som 
boligområdet ligger tæt på.

Der fi ndes ca. 100 idrætsforeninger, som har navn efter Nør-
rebro eller med kvarterets postadresse (hvilket dog ikke er 
ensbetydende med, at aktiviteten fi nder sted på Nørrebro), 
der er medlem af DIF. 

Men to ud af disse er meget små og relativt lukkede idræts-
foreninger, der deltager i fodboldturneringer i Dansk Arbej-
der-Idrætsforbund eller Dansk Boldspil Union (bl.a. Boldklub-
ben Rotterne, Boldknoppen Fremad-Bagud, Farmors Drenge, 
BK Bodyknowledge, Boldklubben Adhoc, FC Atlas og FC Hyæ-
nen). 

Derudover fi ndes en del relativt små og enstrengede idræts-
foreninger inden for en række idrætsgrene. 
Tre fjerdedele af idrætsforeningerne har færre end 50 med-
lemmer, og den eneste fl erstrengede idrætsforening er USG, 
som primært er for universitetsstuderende. 

Den største idrætsforening i kvarteret er Nørrebro Klatreklub 
med knap 500 medlemmer. Langt de fl este af idrætsforenin-
gerne er rettet mod voksne. 

En opgørelse af de registrerede foreningers medlemstal viser, 
at kun godt en tiendedel af medlemmerne er mellem 0 og 
18 år. 

Der er således meget få idrætsforeninger i området for børn 
og unge. Den nærmeste større fodboldklub er Skjold, der hol-
der til på Østerbro og med baner i Fælledparken.

Gam3 fungerer som en landsdækkende uafh ængig orga-
nisation, der laver uformelle sportsaktiviteter på gader og 
pladser, i nærområdet ved Aldersrogade bl.a. basketball og 
street dance. 

Er faciliteten bemandet?

 ja   nej
Boldburet er ikke bemandet med administreres af personalet 
i beboerhuset. For at få adgang til banen skal man låne en 
nøgle af personalet.

Adgang
Er der bestemte åbningstider

 ja   nej

Boldbanen kan bruges uafhængigt af beboerhusets åbnings-
tid, da adgangen foregår via en udendørs trappe, og kan be-
nyttes af alle uden betaling, men man skal have lov at bruge 
det, ellers er det afl åst. 

Kan faciliteten frit anvendes af alle?

 ja   nej

Faciliteten må kun benyttes i selskab med en beboer fra Al-
dersrogade. 

Økonomi
Ved anvendelse:

 Gratis   Betaling

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 Børn  Unge  Voksne

Dansk baggrund  Anden etnisk baggrund

Individuelle  Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   nej

Den benyttes oftest af børn, når der er aktiviteter og voksne 
i beboerhuset, hvilket gør det til et trygt sted. Det er primært 
drengene, der spiller fodbold. Pigerne står mest og hænger 
ud og kigger på i kanten af banen. 

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 ja   nej

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 meget     middel    lidt?

Aldersrogade

X X
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Fortælling

Boldbane

Stedets ry og omdømme

Boldbanen på taget af beboerhuset har et godt ry i området. 
Det er en forholdsvis ny facilitet og er især populær blandt 
børnene fra bebyggelsen på Aldersrogade. 

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 Attraktiv  eller  uattraktiv?

Faciliteten er bl.a. attraktiv pga. den nye og gode stand, samt 
den utraditionelle placering på taget. 

Opfattes faciliteten som heldhed som

 Sjov  eller  kedelig?

Banen bruges udelukkende i forbindelse med frivillig leg.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 tryg  eller  utryg?

Den benyttes oftest af børn, når der er aktiviteter og voksne 
i beboerhuset, hvilket gør det til et trygt sted

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 ja   nej

Banen bruges udelukkende i forbindelse med frivillig leg.

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 ja  nej

Har afstande betydning for anvendelsen?

 ja   nej

Er der andre fysiske, kulturelle eller andre barrierer for at 
benytte faciliteten?

 ja   nej

Er der kulturelle eller andre faktorer, der tilskønner til at be-
nytte faciliteten?

 ja   nej

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Social samvær og leg

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 ja   nej

Fremadrettet 

Faciliteten er forholdsvis ny og har ikke tilknyttet nogen for-
eninger eller organisationer. For at højne belægningsgraden 
kunne enkelte organiserede aktiviteter tilknyttes boldbanen.

Aldersrogade

X
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X
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Fysisk

Sundparkhallen

Sundparkhallen
 Sundparkhallen er en hal med gymnastiksal med plads til 

traditionelle indendørssportsgrene. En blanding mellem en 
hal med plads til foreningsaktiviteter og et værested, hvor 
børn kommer efter skole og bruger deres fritid, både til idræt, 
sport, leg, social samvær og it-brug.

 Om aftenen bruges hallen ofte af voksenforeninger til bl.a. 
fodbold, og sent på eftermiddagen bruges hallen af organi-
serede tilbud til børn og unge. Derimellem bruges hallen til 
uorganiserede aktiviteter. 

Tilgængelighed
Afstande
Indenfor en afstand af:
50 meter: Daginstitutioner
100 meter: Daginstitutioner og boliger
200 meter: Daginstitutioner, boliger, fællesfaciliteter for boli-
ger og enkelt indkøbsmulighed og erhverv. 

Klima
 Hallen er en indendørs facilitet, og der kan ikke umiddel-

bart ses nogen sammenhæng mellem vejret og deltagelses-
niveauet i hallen. 

 I godt vejr tager personalet nogle gange børnene med ud 
på boldbaner og grønne områder i nærområdet for at spille 
bold

Overfl ader
 Opholds og gangarealer fremstår som rå mure af tegl

 Hallen er traditionelt med hårde fl ader og optegnede baner 
på gulvet.

 Ovenlysvinder i gangarealet og opholdsareal giver naturligt 
lyse rum.

Sundparken

5738

100 m

200 m

300 m

400 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

 Fysiske forbindelser 
 Fysiske barrierer

Der er ingen fysiske barrierer for benyttelse af hallen. 

  50 meter afstand mellem hver ring
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Fysisk

Sundparkhallen

Inventar
 Ribber, håndboldmål, basketball kurve.
 Hoppepude 
 Sofaer, bordfodboldspil, fjernsyn og computere
 Køkkenfaciliteter 

Bliver inventaret brugt?

 ja   nej

Sundparken

x
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Praksis

Sundparkhallen

Organisering
Er faciliteten 

 organiseret  x  semi-organiseret  uorganiseret

Hallen har både åbningstider hvor den er offentlig åben og 
åbningstider hvor forskellige foreninger, daginstitutioner mv. 
kan booke sig ind. 
I den offentlige åbningstid er hallen altid bemandet. 

De fl este hverdage i hallen forløber på følgende måde:
 Kl. 08.00 til 12.00: Daginstitutioner kan her benytte hallen. 

Hvis daginstitutionerne ikke bruger hallen står den i dette 
tidsrum tom. Faciliteten er bemandet.

 Kl.12.00 til 16.00: Her er hallen åben for børn og unge i alle 
aldre. Der er primært uorganiserede aktiviteter, hvor børn selv 
bestemmer hvad de vil lave. Nogle gange arrangerer  perso-
nalet eksempelvis fodbold eller playstationturneringer, men 
det er meget løst. Faciliteten er bemandet og offentlig åben.

 Kl. 16.00 til 18.00: For faste hold. Det kan være hold ar-
rangeret internt i hallen som eksempelvis zumba. Eller det 
kan være GAM3 (en ekstern organisation),  der bruger hallen 
til dans.

 Kl. 18.00 til 21.00: Hallen er igen åben for alle. Før hen har 
det været meget uorganiseret, efter renoveringen skal der til 
at være fl ere planlagte aktiviteter. Faciliteten er bemandet. og 
offentlig åben. 

 Kl. 21.00 til 00.00: Her kan foreninger booke tider i hallen. 

Weekend:
 Lørdag er der personale tilstede fra kl.18.00 til 24.00, hvor 

hallen er åben til fri benyttelse. 
Foreninger kan booke hallen fra 10.00 til 18.00.

 Søndag er der personale tilstede fra kl. 13.00 til 16.00, hvor 
hallen er åben til fri benyttelse. 
Fra kl. 10.00 til 12.00 er der mor og barn gymnastik. 
Fra kl. 16.00 til 24.00 kan foreninger booke tider i hallen.

Foreninger som har booket faste tider i hallen:
 Bosnisk forening
 Tyrkisk forening
 Kurdisk forening 
 Vietnamesisk forening
 Assyrisk forening
 Arabisk forening

Derudover er der en del blandede hold af unge, som også 
booker tider i hallen.

Er faciliteten bemandet?
 x  ja   nej

Når hallen er offentlig åben, er hallen altid bemandet. Bebo-
erhuset Sundparkhallen har to fastansatte. Ligeledes er der 
en ansat i skånejob, tre timer om ugen og fi re aktiverede i 
jobtræning, som ikke umiddelbart er klar til job. Derudover er 
der ansat fem timelønnede unge, som er der på skift fra kl. 
18.00 til kl. 21.00.

De fem unge mennesker er alle unge fra området , som bebo-
errådgiveren kalder for ’gode samfundsborgere’. De to fast-
ansatte er ikke fra området, men ellers kommer de fl este af 
de andre ansatte fra området. Beboerrådgiveren fortæller, at 
det kan være en fordel, hvis de ikke kommer fra området, i 
tilfælde af, at der opstår konfl ikter i hallen. I den forbindelse 
kan det være svært for de ansatte hvis de bor i området. 
Eksempelvis fortæller en ansat, der bor i Sundparken, at be-
boerne har svært ved at forstå, hvornår hun er på arbejde og 
hvornår hun har fri. 

Beboerrådgiveren har siddet i syv år i beboerhuset Sundpark-
hallen og har i den tid, både været ansat af boligforeningen 
og kommunen. Hun synes, at det er en fordel at være ansat 
ved boligforeningen. Hun fortæller:

’”Så ser beboerne mig ikke som en kommunalansat, 
jeg er ikke en del af systemet. Og når jeg skal hjælpe 
beboerne og tage kontakt til kommunen gør det ingen 
forskel. Kommunen behandler mig altid pænt.”

Er personalet blot passivt til stede   eller aktivt involveret 

i aktivteter  

Hvordan er faciliteten opstået?

I slutningen af 1990’erne skulle Sundparken renoveres og  i 
den forbindelse blev der søgt penge ved Landsbyggefonden. 
Landsbyggefonden havde et krav om at, boligforeningen kun 
kunne få pengene til at renovere blokkene, hvis de byggede 
et beboerhus. Sundparken havde allerede selskabslokaler og 
man ønskede ikke et tomt beboerhus med et festlokale, som 
ikke ville blive brugt i hverdagene. I stedet ønskede man at 
bygge noget der var til gavn for børn og unge i området. 
Derfor byggede man hallen, som stod færdig i år 2000. 

Dengang var meningen at de skulle drives med frivillig kraft - 
nogle gode engagerede beboere og en afdelingsbestyrelse, 
der skulle være nøgleansvarlige. Det fungerede ikke.

Det boligsociale projekt, ”Østbasen”, blev oprettet i 2002 og 
året efter kom personalet fra Østbasen til at sidde i hallen. 

Sundparken

x
x
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Praksis

Herefter begynder der at komme gang i aktiviteterne i hallen, 
men da beboerrådgiveren Anette Preuss startede i 2005 var 
der stadig ikke mange aktiviteter. Først herefter aktivitetsni-
veauet at vokse. 
Hallen er i dag omdrejningspunktet for det boligsociale ar-
bejde i området, og den har i mange år været for lille, hvorfor 
man i 2009 påbegyndte en udbygning og renovering, som  
står færdig i efteråret 2011.

Adgang
Er der bestemte åbningstider
 x  ja   nej

I hverdagene har hallen åben fra kl. 08.00 til 24.00
I weekenden har hallen åben fra kl. 10.00 til 24.00

Kan faciliteten frit anvendes af alle?
 x  ja   nej

Overordnet kan alle beboere i området bruge hallen, men ikke 
på alle tidspunkter. Om formiddagen er det kun daginstitutio-
ner, der kan booke hallen. Fra kl. 12.00 til kl. 16.00 er hallen 
et værested for børn og unge. Om eftermiddagen er det kun 
for organiseret hold, som kræver tilmelding. Om aftenen fra 
kl. 18.00 til kl. 21.00 er hallen åben for alle. Sen aften og 
indtil lukketid, kan forskellige foreninger booke sig ind.

Økonomi
Ved anvendelse:

 x  Gratis   Betaling

Det er gratis for alle og bruge hallen

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 x  Børn  x  Unge  Voksne

Dansk baggrund   x Anden etnisk baggrund

 x Individuelle  Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 x  ja   nej

Hovedparten (cirka 85 %) af brugerne er af anden etnisk her-
komst. Flertallet af brugerne er børn og unge, som primært 
kommer i tidsrummet kl. 12.00 til 16.00, hvor de kommer en-

Sundparken
Sundparkhallen

keltvis eller i små grupper, for at være sammen på tværs. 
Voksne bruger også hallen, men de kommer mest i grupper, 
primært som medlem af en forening. De voksne fra området 
bruger også personalet i hallen til at få personlig hjælp for-
ståelse af breve eller kontakt til kommunen, lægen, sygehuset 
osv.

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 x  ja   nej

Formålet med hallen var, at bygge noget der skulle være til 
gavn for børn og unge i området, og hvor arbejdet skulle 
være drevet af frivillige. Det blev hurtigt større og er i dag 
omdrejningspunktet for det boligsociale arbejde i området. 
Formålet i dag er, at skabe trivsel for børn og unge i området 
- at tilbyde børn og unge fritidstilbud i en form, der er mindre 
bundet til det, der kendes fra de organiserede foreningstil-
bud. 
Formålet er også at medvirke til at bryde den negative sociale 
arv hos børn og unge i Østbyen, samt at fremme integratio-
nen i Østbyen. Ligeledes er formålet med beboerhuset Sund-
parkhallen, at kunne rumme og hjælpe de voksne i området.

De vigtigste aktiviteter, der udbydes i Hallen:
I værestedets åbningstid fra kl. 12.00 til 14.00 er der altid for-
skellige typer af aktiviteter, eksempelvis fodbold, hoppeborg, 
computerspil og forskelligt hobbyarbejde. Kendetegnende for 
alle aktiviteterne er, at det er semi-organiseret, hvor børnene 
selv bestemmer hvad de vil lave, men at personalet er til-
stede. Det er forskelligt fra dag til dag hvilke aktiviteter der 
er, fortæller Anette Preuss: 

’Lige så snart der er arrangeret noget så skal børnene 
nok komme. Hvis jeg går igennem området med et 
sjippetorv, så har jeg 40 unger efter mig, sværere er 
det jo ikke.”

Faste hold: Perkur, dans, zumba, mor og barn gymnastik, GAM 
3 og fodbold. Fodbold er den mest populære idrætsgren, om 
vinteren afholdes der 10 indendørs fodboldhold.

For kvinderne er de mest populære aktiviteter i hallen: syning, 
zumba samt mor og barn-gymnastik. 

Hallen har arrangeret et cykelhold ved navn team Østbasen..
Det holder til i DGIhuset, og er et motionshold. På holdet er 
der mange danskere. Der er ingen cykelhold i hallen, hvor 
man kan lære at køre på cykel. Hvis der har været brug for 
det, er der hold inde i byen, som man kan tilmelde sig fra 
hallen. 
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Praksis

Sundparkhallen
Sundparken

De forskellige etniske foreninger som bruger hallen fra kl. 
21.00 til midnat bruger mest hallen til at spille fodbold.

Det er ikke så tit at hallen arrangere udendørs aktiviteter. 
Men hvis de arrangere nogle udendørs aktiviteter er det ek-
sempelvis fodbold, basket og beachvolley.

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 x  højt     middel    lavt

Sundparkhallen bruges meget og af mange, både voksne og 
børn. 10 fodboldhold (2-3 pigehold resten drengehold), zum-
bahold og parkourhold.

Boligforeningen (Odinsgården) fi nansierer køb af fodboldtøj, 
vask af fodboldtøj og i nogle tilfælde også kontingenter. 

Der er boksning i forbindelse med ungdomsskolen, og der  
kommer også til at foregå boksetræning i hallen senere.

Sundhed:
Der er forsøgt med et projekt, der hed mor/datter sommer-
slank. Projektet havde dog langt større succes, som et almin-
deligt pigehold. 

”Det er ikke nemt at køre sundhedsprojekter  hverken 
overfor danske eller etniske familier. Det er mest so-
cialt  men også økonomisk betinget. ”
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Fortælling

Sundparkhallen

Stedets ry og omdømme

Beboerhuset Sundparkhallen er kendt under projektet Øst-
basen, som var et tidligere fritids/idrætsprojekt for børn og 
unge. Østbasen var et aktiv projekt i 2002 til 2004, og igen 
fra 2006 til 2008, med base i Sundparkhallen. Østbasen blev 
så kendt, at Sundparkhallen har bibeholdt navnet selvom pro-
jektet er udløbet. Beboerrådgiveren fortæller: 

”at hallen har et godt ry i byen, kommunalt, og blandt 
de etniske familier i området, men vi har et skidt ry 
blandt de mange danske familier i området.”

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Hallen rummer mange forskellige tilbud, både for børn, unge 
og voksne.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

Rummer mange forskellige tilbud, som afdækker et bred in-
teressefelt.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  utryg?

Hallen er bemandet og  fremstå som en robust organision. 
Derudover er hallen kendt af både børn, unge og forældre i 
området. 

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 x  ja   nej

Beboerrådgiveren mener bestemt at hallen har en betydning 
for området og hun fortæller:

”Jeg ved at vi forebygger rigtig rigtig meget. Fordi det 
at de [børn og unge] har et sted at være her, betyder 
at de ikke render rundt i området. Selvfølgelig har vi 
haft vores containerbrænde, men jeg synes at det si-
ger rigtig meget, at et projekt som det der [kæmpe 
tilbygning på hallen] har, kunne foregå uden et eneste 
hærværksforsøg. Det siger rigtig meget om hvad det 
betyder for de unge herude. Næsten samtidig er der 
blevet bygget børnehave og vuggestue og de har haft 
jeg ved ikke hvor mange brændforsøg og skidt og møj 
nede på deres.”

Hun fortæller, at de børn og unge som bruger hallen, føler at 
det er deres sted og at de føler ansvar for hallen.

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 x  ja  nej

Hovedparten af brugerne er fra Sundparken. Børn og unge 
fra den øvrige Østby bruger også hallen, eksempelvis børn og 
unge fra Beringsvænget. 

Horsens Parkour forening holder til i Sundparkhallen, og har 
medlemmer fra hele byen. Ellers kommer der ikke så mange 
fra resten af byen. På nær, om aftenen når de bosniske, tyr-
kiske, arabiske og vietnamesiske foreninger har hallen, og 
hallen også bliver brugt af voksne fra resten af byen - nogen 
kommer også helt fra Vejle.

Har afstande betydning for anvendelsen?

 x  ja   nej

Ja afstande har betydning for brugen af hallen. Beboerrådgi-
veren fortæller, at afstande betyder rigtig meget i området og 
at det har en stor betydning for brugen af hallen, at den lig-
ger midt i området og ligeledes, at der ikke er nogen fysiske 
barrierer for at komme i hallen. 

Sundparken
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Fortælling

Sundparkhallen

Er der kulturelle eller andre faktorer, der tilskønner til at be-
nytte faciliteten?

 x  ja   nej

Beboerrådgiveren mener, at en af de vigtigste faktorer, som til 
skønner til at benytte hallen, er at den er rummelig:

”Det vigtigste er at hallen er åben, alle er velkomne. 
Mange af dem der har kommet her i lang tid kommer 
jo og snakker med os om forskellige problemer, kom-
mer og giver os et knus, og kommer for at fortælle hvis 
der er sket noget godt [især børnene og de unge]. Det 
er primært nærheden og kontakten som tiltrækker alle 
de unge. De skal altid lige ind forbi kontoret og sige 
hej. Det betyder noget at blive genkendt.”

Ligeledes betyder det også meget at det er gratis at benytte 

hallen.

Er der andre fysiske, kulturelle eller andre barrierer for at 
benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Hovedparten af dem der benytter hallen er af anden etnisk 
herkomst. Fra kl.12.00 til kl. 16.00, hvor hallen er et være-
sted for børn og unge, er det især etniske børn og unge der 
bruger hallen. Beboerrådgiveren fortæller, at de danske børn 
og unge, som kommer fra familier, der har et lidt anstrengt 
forhold til dem, der er lidt mørkere i huden, ikke kommer i 
hallen:

”Det er altså ikke de etniske der ikke vil have at dan-
skerne kommer, det er danskerne der ikke ønsker at 
komme, fordi der er så mange etniske unge. Og selv-
følgelig er det også sådan at de [de etniske unge] 
føler at det er deres sted. Så hvis der kommer nogle 
mænd iført habitter, så spørger de: ’hvad skal du her?’ 
Der er en del danskere der siger ’mine børn kan ikke 
være i hallen, mine børn er bange for at være der’, 
men hvis der er noget, så kan de jo bare komme til 
os [personalet i hallen] og det gør de ikke. Så jeg tror 
nærmere at der er en angst, der bliver skabt i hjem-
met.”

Beboerrådgiveren fortæller, at det er blevet bedre over årene. 
Dengang hun startede i hallen i 2005, var omkring 95 % af 
brugerne af anden etnisk herkomst, og cirka 5 % af dem dan-
skere. I dag ligger fordelingen på omkring 85 % af anden 
etnisk herkomst og 15 % etniske danskere.

Hovedparten af brugerne er anden etnisk herkomst, mulig-
vis fordi de danske familier er bedre til at tilmelde børn i 
de etablerede systemer, f.eks. kommunale tilbud; fritidshjem, 
klubber etc. 

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Den primære motivation, for de børn og unge som benytter 
hallen, er først og fremmest socialt sammenvær med andre 
børn, men også med personalet i hallen. Så kommer motio-
nen oven i, som en måde at være sammen på:

”Både det sociale samvær med kammeraterne, men 
også nærheden med personalet i hallen er vigtig for 
dem.”

For de voksne er den primære motivation også det social 
samvær med hinanden, men også det sociale samvær med 
personalet:

”Dem der jævnligt kommer for at få hjælp kommer 
også for at få en kop kaffe og snakke med os. Hvis 
vi ikke forstår hinanden tilkalder vi et barn som tolk.”

De kvinder der går til syning kommer primært for at produ-
cere, men også for at være sammen med hinanden.

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

Hallen har åbnet i sommerferien, vinterferien og efterårsfe-
rien og lukket i juleferien og påskeferien (der er lukket et par 
uger i sommerferie). I ferierne er der åbnet fra 10 til 16. 
Hallen arrangerer mange ture:

”Vi har rigtig mange oplevelsesfattige børn i området, 
så vi tager på ture i sommerferien. Mange børn lever 
deres liv i området, hvor de går i skole, går hjem og i 
bedste fald kommer herover nogle timer. Sådan fun-
gerer deres sommerferie rent faktisk også, hvis de ikke 
er så heldige at de skal ned til den samme tyrkiske 
landsby, til den samme gamle tante som de er hvert år, 
hvor det er for varmt til at være ude hele dagen. Det 
er jo ikke det samme som hvis du skal til Tyrkiet. For 
at de har noget at fortælle om, når de kommer tilbage 
efter sommerferien, arrangerer vi nogle ture fast hver 
sommer. Vi tager mest på dagture. Der er rigtig mange 
der ikke må komme med, hvis det er med overnatning. 
Sidste år lejede vi et luksussommerhus i en uge, hvor 
vi havde piger med, men der er rigtig mange der ikke 
må komme med. Så derfor er dagsture til Djurs Som-
merland, Ree dyrepark, Søhøjlandet osv. rigtig gode. 
Det er godt fordi der er mange, der må komme med.”

Sundparken
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De to fastansatte i hallen fi nder sponsorer til at betale til tu-
rerne. Men børnene/de unge skal stadig betale lidt for turen. 
Ikke for at tjene på det, men fordi tilmeldingen skal være 
forpligtende:

”Hvis ting er gratis mister det ofte deres værdi. ’Det 
kan være det kommer til at koste 50 kr. og så kan det 
godt være at der er nogen der ikke har 50 kr. - de kom-
mer med alligevel.”

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

I oktober 2010 påbegyndte udbygningen af beboerhuset 
Sundparkhallen. Her blev der sat gang i en udvidelse af hal-
len fra 600 til 1200 kvm. Selve salen bliver ikke bygget større, 
den bliver renoveret. De 600 nye kvm indeholder masser af 
forskellige rum, hvor der skal være forskellige aktiviteter. Ek-
sempelvis er der blevet bygget et stort industrikøkken, som 
beboerrådgiveren gerne vil have skal bruges til madlavnings-
kurser og eventuelt til et sted, hvor der kan sælges frokost, 
fordi:

”...mad skaber fælleskab og derved kan der åbnes op 
for et andet klientel, som ikke er vant til at bruge hal-
len.”

Ligeledes er der blevet bygget et stort kreativitetsrum, som 
skal danne baggrund for sygundervisningen og andre krea-
tive aktiviteter for børn og unge.  I den gamle bygning skal 
der laves et motionsrum. Her er der allerede søgt penge til 
gode maskiner. Motionsrummet bliver gratis at bruge, men 
brugerne skal udstedes med nogle nøglekort, så man kan se 
hvem, der bruger det og holde øje med ,at der ikke er noget 
der bliver ødelagt. 

Det vigtigste for beboerrådgiveren er, at der kommer til at 
være liv i bygningen, og at beboerhuset er rummeligt både 
for forskellige aktiviteter, men også for forskellige mennesker. 
Eksempelvis vil beboerrådgiveren gerne, at der skal være lek-
tielæsning i beboerhuset. Tanken er, at huset stadig skal være 
åbent fra kl. 8.00 til kl. 24.00.

Sundparken
Sundparkhallen
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Fysisk

Butterfl y fi tness

Butterfl y fi tness
Facilitetstype og funktionalitet: 

 Fitness for kvinder
 Musik
 Pilates 

Tilgængelighed
Afstande
Indenfor en afstand af:
50 meter: indkøbsmuligheder og boliger
100 meter: indkøbsmuligheder og boliger
200 meter: indkøbsmuligheder og boliger

Klima
 Fitnesscenteret er en indendørs facilitet, og der kan ikke 

umiddelbart ses nogen sammenhæng mellem vejret og an-
vendelsen. 

Overfl ader
 Motionsrummet fremstår lyst og rent med hvidmalede væg-

ge og lyst paketgulv. 

 Rummet har hårde overfl ader og brydes af kvadratiske søj-
ler. Gulvet giver samtidig en varm farve til rummet. 

 Store vinduspartier mod øst med altid fortrukne lyse gar-
dine giver et naturlig og diffust lys i lokalet.

Sundparken

5738

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

 Fysiske forbindelser 
 Fysiske barrierer

Der er ingen fysiske barriere for benyttelse af hallen. 
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Butterfl y fi tness

Inventar
 Konditionssmaskiner
 Styrketræningsmaskiner
 Bodyage testmaskine
 Diverse gymnastikredskaber

Bliver inventaret brugt?

 ja   nej

Sundparken

x
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Praksis

Butterfl y fi tness

Organisering
Er faciliteten 

 organiseret  semi-organiseret  uorganiseret

Butterfl y Women tilbyder fi tness med instruktør, hvor man 
ikke behøver, at komme på et bestemt tidspunkt. Medlem-
merne bruger 30 sekunder på hver maskine, mens en stemme 
fortæller, hvornår du skal skifte til næste station. I løbet af 36 
minutter, har medlemmet nået alle maskiner tre gange, og en 
komplet workout for hele kroppen:

”Man kan komme lige når man vil og falde ind i træ-
ningen. Du har 30 sekunder på en maskine og 30 se-
kunder på en stepbænk og så i tre omgange. Instruk-
tørerne er altid ude i midten for at hjælpe og motivere. 
Folk falder bare ind. På de tider hvor der er travlt, står 
folk ved siden af og er lidt i gang ind til der bliver en 
maskine ledig og der står folk også og snakker lidt, der 
er meget socialt her. Man lærer hinanden at kende.”

Nye starter med en personlig samtale, hvor der også bliver  
lavet en livstilsanalyse. Her fi nder de ud af, hvilke mål med 
træningen medlemmet har og om der er noget særligt, der 
skal tages hensyn til. Ligeledes bliver medlemmerne målt og 
vejet, for målt fedtprocent plus sin fysiske alder. Alt dette 
bliver der fulgt op på en gang om måneden, for at kunne 
følge forbedringer. 

Butterfl y Women er fi tness kun for kvinder. ’Butterfl y Women 
Horsens Nord’ er en del af franchisgiveren Butterfl y Women 
og skal derfor drive afdelingen i henhold til Butterfl y Women’s 
koncept.

Er faciliteten bemandet?

 ja   nej

Er personalet blot passivt til stede  eller aktivt involveret 

i aktivteter  

Butterfl y Fitness Nord har tre kvindelige instruktører, hvor den 
ene også ejer centret. Hun overtog centeret for nyligt. De to 
andre instruktører er ansatte, den ene på 37 timer, den anden 
på 15-20 timer. 

Hvordan er faciliteten opstået?

Butterfl y Women, Horsens Nord er 2 ½ år gammel. Centeret 
er en del af en fi tnesskæde. Det første center åbnede for 6 år 
siden og ligger også i Horsens. Der er i alt 16 centre i landet 
i dag. Der fi ndes en anden fi tnesskæde, som også kun er for 
kvinder og med cirkeltræning, men ellers er den form for træ-
ning en niche, fortæller bestyreren af Horsens Nord:

”Det er et hjertested, samtidig med at man får fan-
tastiske resultater. Det fysiske og det sociale bliver 
kombineret. Men det handler også om hvordan du er 
som instruktør. Du skal være en multiperson, der skal 
kunne rumme alle typer af personer. Du skal fi nde en 
måde at behandle alle med respekt og langsomt få 
opbygget en tillid.”

Adgang
Er der bestemte åbningstider
  ja   nej

 Mandag: kl. 8.00 til 19.00
 Tirsdag: kl. 8.00 til 19.00
 Onsdag: kl. 8.00 til 19.00
 Torsdag: kl. 8.00 til 19.00
 Fredag: kl. 8.00 til 18.00
 Lørdag: Lukket
 Søndag: kl. 8.00 til 12.00

Der er travlt i periode kl. 8.00-10.00 og 15.00-18.00.  Besty-
reren fortæller:

”...men i de stille perioder bliver der plads til at snakke 
med medlemmerne om det de har på hjertet.”

Kan faciliteten frit anvendes af alle?

 ja   nej

Fitness centeret er kun for kvinder og kan kun benyttes af 
medlemmer. Det er dog muligt at få en uges gratis træning 
for ikke medlemmer, hvis man ønsker og fi nde ud af om man 
har lyst til at blive medlem.

Økonomi
Ved anvendelse:

 Gratis   Betaling

Det koster 329 kr. og være medlem om måneden.

Sundparken

x

x
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x
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Anvendelse
Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål?

 ja   nej

Horsens Nords domicil i Sundparken ligger i Butikscentret på 
Sundtorvet. Butikscenteret ligger i en lang række i stuen af et 
treetagers lejlighedskompleks, som blev bygget i 1969. But-
terfl y Women har lejet sig ind i Butikscenteret.

De vigtigste aktiviteter, der udbydes i Butterfl y Women Hor-
sens Nord:
 Cirkeltræning på stepbænke og 11 forskellige maskiner, hvor 

du kommer i gennem alle store muskelgrupper. De tager i alt 
36 min for en træningssession.

 I Horsens Nord er der også mulighed for at træne Pilates. 
På nuværende tidspunkt bliver der ikke dyrket pilates på hold, 
men det er meningen på sigt. 

 Derudover er der også to stepbænke.
     

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 meget     middel    lidt?

Sundparken

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 Børn  Unge  Voksne

Dansk baggrund  Anden etnisk baggrund

Individuelle  Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   nej

Det er kun kvinder, der kommer i Butterfl y Women. Der er 
medlemmer fra 15 år og op til 87 år:

”Butterfl y er et center for kvinder i alle aldre, alle stør-
relser, folk med fysiske skavanker, folk med psykiske 
problemer, dem har vi en del af, og ganske almindelige 
kvinder. De fl este er danske kvinder, og der er ikke 
mange med anden etnisk baggrund.”

Den typiske aldersgruppe i Butterfl y Women Horsens Nord er 
45-70 årige. Butterfl y Women’s målgruppe er pensionister, 
men ejeren af Horsens Nord fortæller, at hun gerne vil have 
alle kvinder som målgruppe, og vise at denne form for træ-
ning kan passes ind i en travl hverdag.  
Inden den nuværende ejer for nyeligt overtog Horsens Nord, 
var der to kvinder med tørklæder fra området. I dag er der 
6 Indvandre, som alle kommer fast. Derudover er der fl ere 
skrevet op til samtale.

Der er i alt 350 medlemmer, men der er plads til 500.

x

x

x

x

x

x
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Stedets ry og omdømme

Ejeren tror at stedet har et godt ry. Men hun vil gerne have 
større fokus på, at stedet bliver mere kendt blandt beboerne 
i området.
Bestyreren fortæller:

”Det er et trygt sted at komme, hvor der er plads til 
alle.”

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 Attraktiv  eller  uattraktiv?

Attarktiv for en smal målgruppe, gode parkeringsmuligheder 
og ligger sammen med andre indkøbsmuligheder.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 Sjov  eller  kedelig?

Festligt med højt musik og meget socialt.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 tryg  eller  utryg?

Fast og velkendt personale, som er med til at skabe hygge og 
sociale forbindelser. 

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 ja   nej

I Danmark er der kun Butterfl y og ét andet træningscenter, 
som tilbyder træning for kvinder, og kun kvinder, i kommer-
cielle rammer.

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 ja  nej

De fl este medlemmer kommer fra Stensballe, som ligger uden 
for nærområdet. Bestyreren af Horsens Nord fortæller, at der 
er færrest fra nærområdet, omkring 100. Hun fortæller:

”Når først vi har fået nogen fra nærområdet, så tager 
de nogen med - deres mor, søskende osv.”

Bestyreren fortæller, at hun ikke mener der har været gjort 
nok for at få medlemmer fra nærområdet, og at det er noget 
hun gerne vil fokusere på i fremtiden:

”Vi gør for lidt for at få folk fra nærområdet som med-
lemmer, vi annoncer i Horsens Posten. Men det ville 
være nemt at fokusere på nærområdet, fordi det er så 
kompakt, det er jo bare at tage sine gåben. Det er helt 
klart noget vi har overvejet at gøre noget ved.”

Har afstande betydning for anvendelsen?

 ja   nej

Bestyreren mener ikke at afstande har betydning for anven-
delsen i og med, at størstedelen af brugerne ikke bor i om-
rådet.

Er der kulturelle eller andre faktorer, der tilskønner til at be-
nytte faciliteten?

 ja   nej

Bestyreren af Horsens Nord fortæller, at alle der kommer for 
at træne skal have følelsen af at instruktørerne er opmærk-
somme på medlemmerne:

”Men der kommer også mange fra det her område, 
som har psykiske problemer og de kan træne her, fordi 
det er et lille sted. Det er ikke et almindeligt fi tnes-
scenter, forstået på den måde, at du kommer ind og 
der er skranken og så går du selv over og laver det du 
nu skal lave. Sådan er det ikke her, vi er instruktører 
og vi er også med ude på gulvet, men vi er også deres 
fortrolige. Men det er egentlig en del af Butterfl y, at 
give tryghed, så folk kan vokse og komme ud af det, 
som de nu sidder fast i. Vi giver dem tryghed og nær-
værd samtidig med at vi opfylder deres fysiske mål.
Når jeg siger vi har mange med psykiske problemer, 
så er de jo også bare en sejr at komme, og fysisk ak-
tivitet hjælper dem. Det giver velvære og sejrsfølelse. 
De, der ikke er gode til mange mennesker på én gang 
,kommer så når der er en stille periode i centeret. Vi 

Butterfl y fi tness
Sundparken
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fortæller dem hvilket tidspunkter de så kan komme på. 
Når de bliver trygge, så kommer de også på de tids-
punkter, hvor der er fl ere mennesker.”

Derudover er bestyreren sikker på, at det er nemmere at 
komme i Butterfl y, fordi der kun må komme kvinder. Ligeledes 
fortæller hun, at der er mulighed for at rummet kan lukkes 
helt til med gardiner, hvis der skulle være behov for det. Men 
det er ikke noget at de oplever som et problem mere end 
normalt med de etniske kvinder: Alle kvinderne vil helst at folk 
der går forbi ikke kan kigge ind. 
For at tiltrække en anden brugergruppe, som kan have svært 
ved at få råd til at gå i Butterfl y Women, har ejeren af afde-
lingen Horsens Nord har fået lov til af franchisgiveren at give 
rabat til førtidspensionister og folk der bor i det område, hvor 
Horsens Nord ligger. I stedet for at betale 329 kr. om måne-
den skal de betale 299 kr. Ligeledes er opstartsgebyret sat 
ned fra 349 kr. til 200 kr. for denne målgruppe. 

Er der andre fysiske, kulturelle eller andre barrierer for at 
benytte faciliteten?

 ja   nej

Bestyreren er sikker på, at der kan være en økonomisk bar-
riere for at blive medlem i Butterfl y Fitness. Hun tror at grun-
den til, at der ikke kommer så mange etniske kvinder er pga. 
påkrævet betaling, og mindre børn, der skal passes. 

”For folk med anden etnisk baggrund har det noget 
at gøre med traditioner for motion. De ved centeret 
er her fordi de bor her og de handler i Rema (der lig-
ger nabo til centeret). Der er også nogen der kigger 
lidt nysgerrig ind, når de går forbi [..] Hvis de etniske 
kvinder kommer her, så har de også en tendens til at 
stoppe hurtigere igen. De kommer for at tabe sige og 
det tager tid. Og det går simpelthen ikke hurtig nok 
for dem med at tabe sig. De har næsten ikke tålmodig-
heden. Hvis de først når at se resultaterne, så reagere 
de ikke anderledes end almindelige danskere. De mær-
ker også at vi er en intim lille størrelse og at de er en 
del af gruppen. Medlemmerne er virkelige meget søde 
ved hinanden og der er stor accept af hvad man kan 
og hvordan man ser ud. Alle kan være her.”

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

For brugerne der kommer i Butterfl y handler det først og 
fremmest om motionen, men bestyreren fortæller, at socialt 
samvær også er et vigtigt element og hun tror, at det er en 
af grundene til at brugerne har valgt Butterfl y frem for et 
almindeligt fi tnesscenter.

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 ja   nej

Butterfl y Women Horsens Nord har ingen tilbagevende be-
givenheder, men har indført fredagsfrugt til brugerne og en 
onsdagsoverraskelse.

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

Bestyreren af Butterfl y Women:

”Jeg har en plan om at ville have fl ere medlemmer som 
brugte stille-perioden, hvor de så får en rabat. F.eks. 
fra 10 til14. Det ville være en mulighed for at få fat på 
dem, der bor i området., da mange af dem er arbejds-
løse og går hjemme i dagstimerne”

Butterfl y fi tness
Sundparken
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Fysisk

2

Tingbjerg Skole - ISA
Tingbjerg

Ti b

Tingbjerg Skole
Facilitetstype og funktionalitet:
 Tingbjerg skole er en samling af fl ere forskellige faciliteter, 

som både bliver brugt af elever i skoletiden og af hele om-
rådets beboere udenfor skoletiden. Bl.a. består skolen af en 
indendørs gymnastiksal med tilskuertribuner, fl ere udendørs 
boldbaner hvoraf en kaldes ”rød bane” og er overdækket, og 
en svømmehal. Ydermere indeholder skolen også en såkaldt 
”tumlesal” med vekslende møblering alt efter om lokalet bli-
ver brugt til undervisningsformål eller idræt, og et trænings-
lokale placeret i kælderen, udstyret med diverse fi tnessinstru-
menter.

 Tingbjerg skole lægger de fysiske faciliteter til foreningen 
ISA’s aktiviteter (der fi ndes også fl ere satellitklubber andre 
steder). 

 Foreningens fremgangsmåde er at erhverve elever fra de 
ældste klasser til at underviser/træne/instruere tilmeldte ele-
ver fra de yngste klasser i et hav af forskellige aktiviteter 
efter undervisningen, hvoraf langt størstedelen involverer fy-
sisk aktivitet.  Fx fodbold, basketball, badminton, svømning, 
kampsport og dans. 

 Tingbjerg skole er en heldagsskole. Hvor eleverne også 
færdes efter undervisningen er ophørt. Skolen har næsten 
udelukkende elever med anden etnisk baggrund end dansk.

Tilgængelighed
Afstande
100 meter:
Stadig på skolens område 

150 meter:
Boliger 

250 meter:
Boliger og indkøb 

Barrierer og forbindelser
 Fysiske forbindelser
 Fysiske barrierer

100 m

200 m

300 m

50 m

150 m

250 m

350 m

 De fysiske forbindelser består i de gode og hyppige busfor-
bindelser, der har stoppested lige udenfor skolen, samt den 
stiindgang der er til fodboldbane og rød bane fra vest.

 Barriererne består i at sti vejen ind til boldbanerne er blind 
og at de kun er tilgængelig fra den ene side. At der kun er ad-
gang til Tingbjerg som område gennem én vej påvirker også 
tilgængeligheden for skolen negativt.

Klima
På skolen fi ndes der både indendørs og udendørsfaciliteter, 
der påvirkes forskelligt af vejret. Rød bane er overdækket og 
benyttes derfor også i regnvejr.

Overfl ader
 Tingbjerg skole er en gulmuret bygning med fl ere indre  

gårdrum. Skolen er indhegnet, med massive jernhegn og pik-
tråd for oven. Kameraer overvåger skolens indgange.

 Gangarealerne på skolen er lavloftede og gulvet er af mør-
ke, brune klinker. Den tværgående gang er lavet som et glas-
parti med udsigt til de indre gårdrum.  Disse naturligt oplyste 
glasgange giver stor kontrast til det øvrige gangareal, der 
præges af et mørkt og tungt udtryk. De ydre mure er af mørk 
gul tegl. 

 Rød bane er bygget som en vægløs ladebygning med en 
grov stålkonstruktion og pandeplader som tagbeklædning. 
Grundarealet har størrelse som en boldbane, hvilket også ud-
gør hele fl aden, der er af asfalt. Træbander er sat op rundt 
om banen for at fange løsslupne bolde, og endevæggen er 
dekoreret med graffi ti hvor der står Tingbjerg Skole. 
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Tingbjerg Skole - ISA

Inventar
 Træningsrum i kælder: diverse fi tnessmaskiner til styrke- og 

konditionstræning

 Svømmehal: et bassin med fem baner af 25 meter, to vipper 
samt omklædningsfaciliteter med kodelås skabe. 

 Rød bane: overdækket asfaltbane med mål

 Hal: tilskuertribuner, ribber, mål til fodbold/håndbold og 
basketballkurve. 

Bliver inventaret brugt?
 x  ja   nej

Tingbjerg
Ti b
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Tingbjerg Skole - ISA

Organisering
Er faciliteten 
 x  organiseret  semi-organiseret  uorganiseret

I det følgende vil organisationen ISA (Idræt og Samvær), der 
hører til på Tingbjerg Skole, blive beskrevet, (”faciliteten” skal 
i det følgende forstås som ”organisationen”)
 

Er faciliteten bemandet?
 x  ja   nej

Normalt er der to store elever (ISA trænere) på hvert hold 
som underviser de små elever og som står for de enkelte 
hold. ISA koordinatoren har det overordnede ansvar og går 
rundt mellem de forskellige aktiviteter. 

ISA trænerne får lidt penge for det, omkring 700 til 800 kr. 
for en sæson, hvis man har 1 hold og kommer hver gang. Det 
første år havde koordinatoren spurgt om der var nogle frivil-
lige, der ville være ISA træner og det var der en masse der 
gerne ville. Da året var slut fi k de lidt penge for det, hvilket 
de ikke havde regnet med. I dag er der venteliste for at blive 
ISA træner. I år er der 33 trænere og så er der lige så mange 
der kommer og spørger hvornår de kan få lov at blive det. ISA 
trænerne får trøjer, hvor der står ISA på, og det er populær 
at have de trøjer. Det handler om at de har det sjovt, og 
samtidig kan tjene penge på deres hobby. Ofte er det deres 
søskende de træner på holdene.

Er personalet blot passivt til stede  eller aktivt involveret 

i aktivteter  x  

Hvordan er faciliteten opstået?
Som et brugerkrav?
Hvordan har brugeren været involveret?

For omkring 5 til 6 år siden startede projektet ISA (Idræt og 
Socialt Arbejde). Tingbjergskole fi k midler til projektet fra 
Sundhedsforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen, til at 
lave fritidsaktiviteter efter skoletid i 1 år. ISA koordinatoren 
var på daværende tidspunkt ansat som vikar på skolen og blev 
ansat som koordinator på projektet. I dag er han stadig den 
ansvarlige for ISA og har været det igennem alle årene.

ISA viste sig hurtigt at blive en succes, hvorfor man forsatte 
projektet, men det har været ved at lukke mange gange i 
løbet af de 5 år af økonomiske årsager. Man har i dag valgt 
at bibeholde navnet ISA, fordi det har været en succes, men 
i dag står det for Idræt og Samvær. Før Tingbjerg Skole blev 
til en heldagsskole betalte skolen for halvdelen af ISA koor-
dinatorens løn, mens områdesekretariatet betalte den anden 

halvdel. Efter at Tingbjerg Skole er blevet en heldagsskole 
betaler skolen for lønnen. Men de får stadig penge fra for-
skellige projekter til at betale for omkostningerne til ISA. Lige 
nu er der penge til 2011, men i 2012 ved man ikke hvem der 
skal betale, men sådan er det hvert år:

”Det første år havde jeg faktisk fundet et andet job, 
for der fi k jeg første forlænget kontrakten en måned 
før den udløb”

Tingbjerg Skole har overtaget alle klubberne i Tingbjerg og 
her har man dannet ’ISAplus’, for at lave aktiviteter for de æl-
dre børn. Det er eksempelvis aktiviteter, som styrketræning, 
taekwondo og boksning (Hvor man helst skal være 14 år før 
man starter). Der fi ndes fx et stort udendørs område med 
heste, fritgående dyr og gokart. ISAplus har nogle aktiviteter 
sammen med klubben fra kl. 15.00.

Adgang
Er der bestemte træningstider
 x  ja   nej

Der er mulighed for at være i ISA fra kl. 15.00 til 17.00, men 
det afhænger af hvilke hold det enkelte barn er tilmeldt, 
hvornår og hvor ofte de er til ISA. Se oversigten nedenfor:
Mandag:
 Fodbold: kl. 14.45 til 16.45
 Badminton: kl. 14.45 til 16.45
 Pigeklub: kl. 14.45 til 16.00
 Pigefodbold: kl. 14.45 til 16.45

Tirsdag:
 Taekwondo: kl. 15.00 til 16.00
 Svømning for piger 10 til 12 år: kl. 15.15 til 16.00
 Svømning for 10 til 12 år: kl. 16.00 til 16.45 
 Futbol De Calle: kl. 15.00 til 17.00
 Basket: kl. 15.00 til 16.00
 Rulleskøjteløb: kl. 14.45 til 16.30

Onsdag:
 Svømning for piger (0 til 3 klasse): kl. 14.45 til 16.00
 Svømning for drenge 0 til 3 klasse): kl. 16.00 til 17.00
 Sport og sjov i Hallen (Fodbold 0 til 3 klasse): kl. 14.45 til 

16.30

Torsdag: 
 Håndarbejde og billedkunst: kl. 15.00 til 17.00
 Rulleskøjteløb: kl. 14.45 til 16.30

Fredag:
 Rulleskøjteløb: kl. 14.45 til 16.30
 Basket: kl. 15.00 til 16.00
 Dans: kl. 15.00 til kl. 16.00
 Pigesvømning: kl. 15.00 til 16.00

Tingbjerg
Ti b
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 Drengesvømning: kl. 16.00 til kl. 17.00

Kan faciliteten frit anvendes af alle?

 ja   x  nej

ISA er kun for de 0 til 6 klasses elever der har tilmeldt sig.
”ISAplus” er for ældre børn. 

Økonomi
Ved anvendelse:

 x  Gratis   Betaling

Inden Tingbjergskole blev en heldagsskole kostede det 50 kr. 
pr. kvartal, men efter det er blevet en heldagsskole er det 
gratis, men koordinatoren for ISA fortæller, at:

”Der var ligeså mange børn dengang hvor det kostede 
50 kr. hver tredje måned.”

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 x  Børn  Unge  Voksne

Dansk baggrund   x Anden etnisk baggrund

 x Individuelle  Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   x  nej

Brugerne af ISA går i 0. til 6. klasse. Omkring 95 % af ISA 
brugerne er af anden etnisk herkomst end dansk, da det også 
er fordelingen på skolen:

”Der er nærmest ingen danskere på skolen. Der er 
lærerne. Hvis du ser en lyshåret dreng så stopper du 
nærmest op. 95 % vil jeg skyde på er med anden etnisk 
baggrund.”

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 ja   x  nej

Tingbjergskole danner baggrund for ISA. Skolen blev bygget 
fra 1964 til 1970. I 1967 indviedes sportshallen, og svømme-
hallen blev indviet i 1970. I 1976-77 opførtes en tilbygning for 
at give plads til eleverne fra Gavlhus Skole, som 5 år senere 
overfl yttedes til Tingbjerg Skole. Tilbygningen indebar, at den 

Tingbjerg
Ti b

østlige fl øj blev forlænget mod nord med en lille gymnastiksal 
og 6 klasselokaler med grupperum. I 1994 fi k skolen en over-
dækket udendørs boldbane.

De vigtigste aktiviteter ISA udbyder:
 Fodbold
 Badminton
 Pigeklub
 Pigefodbold
 Taekwondo
 Svømning (piger 10 til 12 år)
 Svømning (10 til 12 år)
 Svømning piger (0-3 klasse)
 Svømning drenge (0-3 klasse)
 Futbol De Calle
 Basketball
 Rulleskøjteløb
 Sport og sjov (Fodbold 0-3 klasse)
 Håndarbejde og billedkunst
 Dans
 Svømning piger
 Svømning drenge

ISA koordinatoren fortæller at fodbold er den idrætsgren 
der er mest populær, men svømning også er meget popu-
lær blandt piger. Ligeledes er badminton, basket og pigeklub 
også populær. Nogle af aktiviteterne er der blevet bygget lidt 
videre på, eksempelvis har ISA prøvet at starte nogle satel-
litklubber op: 

”Vi har prøvet at lave en bokseklub i Tingbjerg og 
så havde jeg kontaktet en tidligere Danmarksmester 
i boksning og fået ham her ud og fået ham ansat i 
Ungdomsskolen, så har han fået løn for at træne og så 
var der så en af de store [elever] der skulle følge ham 
og lære af ham, så han kan give det hele videre på et 
tidspunkt. Men det er svært med sådan noget. Og ba-
sket er det Falcon på Frederiksberg. Vi startede faktisk 
en satellit klub op herude, der var rigtigt godt gang i 
den, vi havde 50 betalende medlemmer, men hende 
jeg startede det sammen med, hun stoppede så som 
projektleder ved Falcon og så faldt det hele til jorden. 
Så skal man starte forfra og det kræver at man fi nder 
nogle folk som er lige så engageret som hun var.”

ISA - koordinatoren har været med til at oprette en liga i ga-
defodbold, hvor forskellige bydele spiller kamp mod hinanden 
hver anden uge. Her har han samlet et hold med ISA trænere, 
som er rigtig dygtige til at spille fodbold:

”Så de gør noget for mig [ved at være ISA træner]og 
så gør jeg noget for dem, ved at tage dem med til det 
her gadefodbold og ud til nogle stævner.”
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Om tirsdagen kører projektet Futbol De Calle, hvor man mø-
des og der laves forskellige hold hver gang. ISA - koordina-
toren fortæller, at der kommer 70 børn hver tirsdag for at 
spille fodbold. Det første år var det ikke ISA der stod for det, 
det var en nonprofi t forening som stod for det, som hedder 
Futbol De Calle. Foreningen besøger forskellige bydele, hvor 
de afholder 6-9 stævner i hver bydel:

”Det startede rigtigt godt, men da sæsonen var slut 
skulle det lukkes ned, fordi de skulle videre til et an-
det sted. Så ville jeg tage over og fortsætte, men jeg 
må ikke kalde det, det samme som deres og bruge de 
samme T-shirts. Det er jo åndsvagt, nu havde vi jo fat 
i børnene. Så har jeg så søgt penge til at få nogle nye 
T-shirts ved områdesekretariatet. Det er faktisk deres 
vision, at lokalsamfundet bagefter skal tage over. Men 
jeg må ikke bruge deres T-shirt, logo, hjemmeside, så 
det hænger ikke rigtig sammen, når der nu er nogen 
der gerne vil tage over.”

ISA koordinatoren har i samarbejde med Brønshøj Boldklub 
startet pigefodbold op. Brønshøj Boldklub ville gerne ansatte 
ISA koordinatoren fordi han har kontakten til pigerne gennem 
skolen. Nu har de startet to 7 - mandshold op og nu er der 
omkring 20 til træning. 

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 x  meget     middel    lidt?
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Stedets ry og omdømme

ISA koordinatoren mener ikke altid at Tingbjerg har det bed-
ste ry, han fortæller eksempelvis:

”Brønshøj Boldklub fi k i 2002 og 2003 Integrations-
prisen. Derefter er det nærmest kun børn med andet 
etnisk baggrund, som spiller i klubben. De danske for-
ældre melder deres børn ud af klubben og ind i andre, 
fordi der er så mange etniske børn i klubben. Foræl-
drene spiller selv i klubben, som senior. Forældrene tog 
børnene ud, fordi de ikke vil have ballade. Man måtte 
jo lukke nogle hold ned i Brønshøj pga. ballade, så 
man har på et tidspunkt ikke haft junior/ynglinge i 2 
år, det er jo en katastrofe, i sådan en stor klub, hvor 
man gerne skulle få talenterne nede fra. Og når man 
så skal til at starte et hold op, så skal man starte nede 
fra og spille sig op, og når man så har nogle spiller 
som er sindssyge gode, så gider de ikke spille i kreds 
tre når de kan spille i første division.”

Når ISA trænerne er til stævner i streetfodbold, oplever ISA 
koordinatoren ikke rigtig, at de har et dårligt ry, men han for-
klarer også, at dem de spiller i mod også kommer fra områder 
der minder om Tingbjerg. Tingbjerg Skole har ikke spillet sko-
lefodbold i en periode pga. af voldige episoder efter en tabt 
kamp, hvor modstanderen er med til at blive jaget ud af byen! 

Nu spiller Tingbjerg igen skolefodbold

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af en markarbejder på baggrund af 
besøg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Stort udbyder af en række forskellige gratis sportsgrene og 
andre aktiviter i kendte og sikre rammer. 

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

ISA tilbyder mange spændende og forskellige aktiviter, hvor 
de ældre elever underviser/træner de mindre.  

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  utryg?

ISAs aktiviter forgår på Tingbjerg skolen, hvilket betyder at 
de forgår i velkendte og robuste rammer for både børn og 
forældre. 

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 x  ja   nej

ISA har stor betydning i forhold til at få eleverne i 0 til 6 
klasse til at dyrke idræt. 

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 ja  x  nej

ISA er kun for eleverne på Tingbjerg skole.

Har afstande betydning for anvendelsen?

 x  ja   nej

Det har stor betydning for at gå til ISA, at det ligger på sko-
len, hvor børnene allerede befi nder sig og hvor der er trygt 
at komme.

Eksempelvis fortæller ISA koordinatoren, at de har haft pro-
blemer med manglende forældreopbakningen i forbindelse 
med det syvmands pigefodboldhold, som kan træner i samar-
bejde med Brønshøj Fodboldklub:

”Inden vi havde bussen havde jeg arrangeret at vi skul-
le til Nordsjælland og jeg havde lånt en stor bil + en 
mor havde lovet at køre. Vi skulle spille en enkelt kamp 
og forbi en strand, fordi der er mange af de her piger, 
som aldrig havde set en strand før. Moren kom så al-
drig. Så jeg var nødt til at køre to gang. Så jeg kørte 
til Frederiksværk og tilbage igen. Og da vi kørte fra 
stranden og der ud til hvor vi skulle spille, der kom alle 
pigerne ind i bilen på en gang og da jeg så kommer 
der ud og åbner dørene, der væltede det jo ud med 
piger med tørklæde, der tænker de [modstander hol-
det] jo også bare; dem vi skal spille i mod ’ej hvad sker 
der’, det havde de jo aldrig set før. Da pigerne de så 
kommer ud, så siger de ’hvad er det, det lugter af, så 
siger jeg, det er markerne, gødningen’. Og ved stran-
den der spørger de, ’hvad er det hvide der er ovenpå 

Tingbjerg Skole - ISA
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vandet. Jeg tænker bare, hvad’. De kommer ikke ret 
meget uden for Tingbjerg, andet end hvor 2A og 5A 
kører. De ved heller ikke ret meget om mange ting. Vi 
var engang ude at gå en tur for noget velgørenhed. 
Der var vi ca.  5 km væk [ved mosen] herfra og der kom 
vi steder, hvor børnene aldrig havde været før.”

Er der fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre fak-
torer, der tilskønner til at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Koordinatoren for ISA tror,  at en af grundene til at ISA er så 
populær, er fordi det er de store elever som er ISA trænere. 
ISA trænerne bliver rollemodeller for de små børn:

”Jeg tror ikke, at der ville komme nær så mange hvis 
trænerne var frivillige voksne.”

Ligeledes er det vigtigt, at det er fl eksibelt og halvorganise-
ret:

”Man kan bare sig at, nu er man der en time og så kan 
man tage hjem. Der er rigtig mange der går kl. 16.00, 
selvom vi først stopper kl. 16.30. Hvis det var faste 
tider så ville der ikke komme så mange.”

Mange af de piger, der går på skolen har ifølge ISA koordina-
toren mange pligter derhjemme:

”Jeg tror også det er derfor de godt kan lide at komme 
i ISA, det er et pusterum for dem, fordi hvis de ikke er 
på skolen, så skal de hjem. De er ikke ligesom drenge-
ne, de kan ikke bare hænge ud udenfor. Pigerne hæn-
ger ud på skolen, for hvis mor ringer, så kan de sige 
at de er på skolen og det er lovligt. Og hvis de deler 
værelse med 4 andre, hvem gider så at sidde derinde.”

Pigeklubben, som ISA koordinatoren også kalder for en skøn-
hedssalon er blevet et fristed for pigerne. De har fået et lo-
kale, hvor de kan lukke døren og rulle gardiner for. Her kan 
pigerne så tage tørklædet af og ordne hår og lidt over kl. 
16.00, tager de tørklædet på igen og går hjem. Første gang 
der var pigeklub, ville ISA koordinatoren ned og se hvad der 
foregik:

”Så gik jeg ned og bankede på og der blev ikke åbnet 
eller svaret. Til sidst åbnede jeg døren og de råbte 
”ej han kommer” og så fl øj de ned under bordet, jeg 
tænkte ikke over, at det var fordi jeg ikke måtte se dem 
uden tørklæde. Der er to piger der står for det og ti 
små piger, men så kommer der også 7 til 8 piger der 
er veninder med de store. Som også kan have det som 
et fristed.”

For at gøre noget ekstra, for at få pigerne til at dyrke idræt 
betaler skolen, ungdomsskole eller Brønshøj Boldklub for 
bussen, når pigerne skal ud og spille fodboldkamp. Ligeledes 

skal pigerne, der spiller i Brønshøj Boldklub ikke betale det 
samme i kontingent som drengene, fordi ’Get to sport’ støt-
ter det og betaler noget af trænerlønnen. Når pigerne skal 
på fodboldskole,  er der også nedsat kontingent i forhold til 
drengene og for de helt små, er der både nedsat kontingent 
for drengene og pigerne.

Er der andre fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre 
barrierer for at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Der er nogle forskellige kulturelle barriere, hvor der skal ta-
ges nogle specielle hensyn til pigerne for at de kan deltage:

Til svømning er der både pige og drenge hold. Nogle gange 
har ISA koordinatoren lavet et mixhold, fordi det har man nor-
malt til svømning, men det resultere i at det kun var halvdelen 
der mødte op, så han endte med at dele det op igen:

”Der er låst helt af når der er pigesvømning, det skal 
der være. Men hvis du virkelig vil, kan du godt kigge 
ind af vinduerne. Her er det jo sådan, at hvis du ser en 
pige uden ret meget tøj på eller ser nogen kysse, så 
råber de adr.. og drejer hovedet. Så de vil i hvert fald 
ikke se pigerne uden tøj på, det er jo nærmest ulæk-
kert. Nogle af pigerne har speciel dragt på, det var et 
problem med hårnåle og joggingdragt, hvad de ellers 
havde på i svømmehallen. Mange af dem har en bade-
hætte på, men der er også mange der har tørklæde på. 
Københavns Kommune gav faktisk tørdragter til nogle 
af dem, men ellers er det stramme bukser inden under 
badedragten.”

Ligeledes skal der helst være damelivredder på til pigesvøm-
ning.

For at tage hensyn til pigerne har der været badeforhæng 
i omklædningsrummene, men de er blevet revet i stykker., 
hvilket har resulteret i, at ISA på skolen er blevet nødt til at 
dele dem op i hold, når de skal i bad til idræt, da der er nogle 
der ikke vil i bad sammen med de andre. ISA koordinatoren 
fortæller, at disse piger får lov til at komme ind lidt før:

”Der er måske tre der går ind 10 min før de andre og 
så bytter de så.”

Det har været svært at lave rene pigehold til svømning fordi 
svømmehallen er offentlig, men der er lavet aftale om at 
svømmehallen er lukket i 2 timer om ugen, hvor piger kan 
svømme alene. 
Det er lykkedes at lave mixhold af drenge og piger, fordi for-
ældre havde kendskab til træneren og de andre deltagende 

Tingbjerg
Ti b
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børn og derfor var trygge ved forholdene. 

Der er ikke særlig stor tilstrømning udefra til svømmehallen. 
Den ”røde boldbane” bliver brugt særligt meget af de unge til 
boldspil. Pigeren spiller i stor grad fodbold her,  grundet stor 
indsats fra ISA. Der  afholdes cykelkursus primært for voksne 
kvinder på stierne bl.a.

ISA koordinatorens samarbejde med Brønshøj Boldklub har 
resulteret i, at der er kommet to 7 mandshold op at stå. Han 
fortæller, at der kunne godt være fl ere hold hvis der var fl ere 
trænere. Lige nu er der to trænere, som begge er fra Ting-
bjergskole:

”Så hvis der var fl ere frivillige, så var der også fl ere 
piger til træning. De små kunne vi godt få fat i, men 
de træner så her på skolen [til ISA], så de får spillet 
fodbold. Det var også sådan jeg startede det andet op, 
fordi forældrene de kendte mig, fra Tingbjerg skole, så 
startede jeg med at træne dem en gang om manda-
gen på skolen og om torsdagen i Brønshøj og stille og 
roligt fi k jeg listet dem over i en forening. Og så var 
de også sådan at skulle vi til kamp, så mødtes vi her 
på parkeringspladsen ved skolen, så forældrene kunne 
se at det var fra Tingbjerg skole. Mange af dem stod i 
vinduerne og kiggede om det nu var rigtigt at de skulle 
til kamp og ringede for at høre om vi sad i bussen, om 
hendes datter var der og hvornår vi kom hjem. Der er 
forskel på drenge og piger. Piger må ikke det samme 
som drengene må, så de blev tjekket om de var til 
fodbold. Sådan er det ikke længere. Nu kender de mig 
og ved at pigerne er til fodbold. Det eneste der ikke 
kører er forældrekontakten. Blandt andet sådan noget 
med kørsel til kampe. Det er umuligt. Så har vi været 
så heldige at områdesekretariatet de har købt en bus 
til området, så kan man leje den og så kan man komme 
til kamp ellers har det været med det offentlige, så 
en kamp på Amager kun det hurtigt tage en time til 
halvanden, selvom det ikke er ret langt væk. Så nu har 
vi en bus, eller havde, nu har de smadderet den eller 
stjålen den og kørt rundt i den, men den kommer vel 
igen på et tidspunkt.”

Før samarbejdet med ISA, var der ingen pigehold i Brønshøj, 
men nu er der så to pigehold og så har der været et damese-
niorhold. Men det lukkede og nu er der kun et syvmands hold 
med gamle divisions spillere og ISA koordinatoren forklarer, 
at det er et lukket hold, hvor en 17 årig pige herude fra ikke 
kommer på og føler sig som en del af det.

ISA koordinatoren har prøvet at få nogle af pigerne fra hans 
hold til at tage nogle kurser så de drenge, der spiller fod-
bold, kunne træne de helt små piger og få nogle hold i gang 
i den alder, som mangler i Brønshøj. Men de piger stoppede 
desværre, fordi de går ud af skolen og så har han ikke den 
samme kontakt til dem: 

Hvis det er på mandag, så skal jeg helst sige det til dem i 
dag, i morgen og mandag formiddag. Det er også sådan, at 
man kan godt risikere når man skal til kamp, at hvis der er sat 
10 på, at der kun kommer 8 og der er ikke nogen der ringer 
afbud, så spørger jeg næste dag, hvorfor kom du ikke til kam-
pen og så siger hun som det mest naturlige, jamen jeg kunne 
ikke jeg skulle til fest, jamen du er da ikke til fest en mandag 
aften, de siger fest om mange ting, som for eksempel, hvis 
de skulle passe børn. I starten blev jeg sur over det, men det 
nytter ikke noget, for de har nogen opgaver som jeg ikke har 
og som I ikke havde. Jeg har tit oplevet at når de kommer ned 
til træning, at så har de to søskende med de skal holde øje 
med samtidig med at de træner. Der er lige nogle opgaver til 
de der piger. 

Der er kun mandlige trænere til pigefodbold, og ISA koordi-
natoren synes, at det kunne være dejligt, at have en pige der 
kunne gå med dem ind i omklædningsrummene:

”Fordi de er ikke så gode når de taber, og det sker tit. 
Så nu er det sådan at nu vi skal til udekampe, så klæ-
der vi om hjemmefra og klæder om igen når vi kommer 
hjem. Sådan er der så mange ting, de har deres egne 
regler og danskerne har deres regler. Man [de to hold] 
kan ikke sætte dem til at dele baderummene. De kan 
f.eks. ikke bade sammen. Og så snakker de [pigerne 
fra Brønshøj] ikke særlig pænt. I vil blive overrasket 
hvis I hørte de piger snakke, deres forældre ville bliver 
overrasket. De snakker virkelig grimt. Vi har haft fokus 
på det, de skulle indordne sig under vores regler, el-
lers kunne de ikke være med på holdet. Vi har været 
ude til kampe hvor de andre har været bange for os, 
fordi vi kom op og slås. Vi har været til skolefodbold, 
hvor vi måtte lukke ned, fordi de jagtede dem ud af 
byen fordi de tabte. Problemet er at dem der gør det, 
de går ud af skolen, så kan der komme nogle årgange 
under dem, som ikke har gjort en skid, men det er dem 
det går ud over. Så vi har ikke spillet skolefodbold i et 
stykke tid, men det gør vi nu.”

ISA koordinatoren har også været ude for, at pigerne føler at 
dommerne er i mod dem. Han mener, at nogle gange kan der 
være noget om det, men at det lige så meget er pigerne der 
er racister imod danskerne.

Tingbjerg Heldagsskole har store problemer med, at ting 
bliver ødelagt. ISA koordinatoren fortæller, at det tit er den 
samme gruppe som gør det:

”Det er ikke dem der spiller fodbold eller bruger bus-
sen. Det er dem der hænger ud forskellige steder [ek-
sempelvis på Ruten]. Vi har også en fodboldbane som 
havde kunstgræs på i sin tid, den blev brændt af, så 

Tingbjerg Skole - ISA
Tingbjerg
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har vi så lagt asfalt på, det har de selv være med til.”

ISA koordinatoren havde søgt nogle penge, men det dækkede 
kun lige materialerne. Så derfor lavede han det selv sammen 
med en gruppe drenge. Og nu har banen stået uberørt i et 
par år og alt plejer ellers at blive ødelagt, men den har de 
bare passet på:

”Den bane [den røde bane] er et mødested for dem 
[drengene] og bliver brugt rigtig meget. Ikke organise-
ret, de mødes bare der ude og så spiller de.”

ISA koordinatoren fortæller, at det især er de store drenge fra 
8. klasse og op efter som er sværere at få til at være idræts-
aktive. Nogle af drengene går i klubben Crossroads og der 
styrketræner de, i det motionsrum der er i klubben, men ellers 
dyrker de ikke idræt. Ifølge ISA koordinatoren har det ikke så 
meget at gøre med at de ikke har råd til det, de prioritere det 
bare ikke:

”...fra 6 klasse og op efter, der har de alle sammen 
penge i lommen, de har råd til at købe en shawarma.”

ISA koordinatoren oplever forældrekontakten som et af de 
største problemer. Det er svært at få dem i tale og det er 
svært at regne med dem, hvis de har lovet at hjælpe, de har 
en helt anden kultur.

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Den primære motivation er det sociale. Der er ikke så meget 
konkurrence over det, det er for sjov.

Til Futbol De Calle er der faktisk et hold der har vundet, hvor 
de har vundet en tur til værdi af 3000 kr. Men efter et halvt år 
har de stadig ikke krævet præmien, fordi medaljen og sejren 
betyder mere. 

Tilbagevendende begivenheder

Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

Der er ferie camp, som er aktiviteter for børn og unge i alle 
skoleferier i løbet af året. Og derudover er der ISAs fi re uger 
i sommerferien hvert år. De første to uger kommer der stu-
derende fra hele landet som arrangerer nogle forskellige 
aktiviteter, men da de store børn ikke gider det, arrangerer 
ISA koordinatoren forskellige aktiviteter for dem. I de sidste 
to uger i sommerferien arrangerer ISA forskellige boldspil og 
fodbold. Ligeledes er der TingbjergCUP, som forskellige for-
ældre står for.

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

ISA- koordinatoren vil gerne forbedre styrketræningsrummet:

”Det er nogle gamle brugbare maskiner, men de kunne 
være bedre. Maskinerne er ikke lavet til, at der skal 
komme 150 om ugen og bruge maskinerne. Det er 
både skolen, ungdomsskolen, klubberne og beboer-
foreninger der bruger rummet. Det ligger nede i kæl-
deren. Skolen det har to gange om ugen, ungdoms-
skolen har to gange om ugen, beboerne har en fast 
gang om ugen, der er nogen meget svage der kommer 
og bruger det og så er der nogle drenge i klubben 
som kommer hver dag fra 17.30 til kl. 20.00. Brønshøj 
boldklub har også været brugere af det, men de har 
fået bygget deres eget, så de bruger det ikke mere. 
Og så er der en mødregruppe, som også bruger det.”

ISA koordinatoren vil rigtig gerne have penge til svømning, 
så det kan køre videre, som det gør på nuværende tidspunkt, 
fordi det er blevet en rigtig stor succes. Men fremadrettet 
bliver ISA nødt til at skære ned på svømmeholdene. Svømning 
er dyrt, da der skal være livreddere på, så her kan ISA ikke 
nøjes med ældre elever. De midler som man har søgt for at 
få svømningen op at stå, er brugt. Derfor bliver ISA fra næste 
sæson nødt til at skære ned på antallet af hold, så det kun 
bliver en gang om ugen i stedet for tre dage som det er nu. 

ISA koordinatoren fortæller, at skolen har rigtigt mange gode 
muligheder for idræt, der er svømmehallen, et styrketræ-
ningsrum, en hal og en tumlesal, men han synes der mangler 
en trampolin, da der er rigtig mange børn,  der efterspørger 
det.

Tingbjerg Skole - ISA
Tingbjerg
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FysiskGellerup 
Århus Klatrecenter

 Når man kører væk fra Klatreklubben og Gellerupbadet kø-
rer man over en cykelsti. Det sted kalder de for Check point 
Charlie. De unge står derude og spærrer vejen med scooter 
og når man skal igennem med bilen, fl ytter de sig. 
Negativt sted. Nye mennesker i Gellerup frygter det sted.

Århus Klatrecenter

Facilitetstype og funktionalitet

 Danmarks største indendørsklatrecenter

 For at klatre i centeret skal man være medlem af Århus 
Klatreklub, hvor der er lang venteliste.

 Det anslås at man generelt bruger 1/3 del af tiden på at 
klatre, 1/3 på at sikre sin partner, mens denne klatrer og 1/3 
på social samvær, madklub, bar mv.

Fysisk beskrivelse:

 Har til huse i en del af svømmehalsbygningen, dog adskilt 
med mur fra svømmehallen. Det gamle springbassin er tørlagt 
og lavet om til klatreområde, hvor den fulde højde fra bas-
sinets bund til bygningens tag bliver udnyttet til klatrevæg.

 Centeret indeholder foruden klatrevæggene køkken- og op-
holdsfaciliteter, omklædningsrum og styrketrænings område, 
til fri afbenyttelse for medlemmerne.

 Klatrecenteret er altid afl åst, og det kræver nøglekort for at 
komme ind. En dørklokke er monteret, og nysgerrige kan blive 
lukket ind. Alle vinduer er forstærket med gitter, da klubben 
fl ere gange har været udsat for indbrud.

 Centerets lokaler fremstår intime og lettere kompakte, hvil-
ket bliver forstærket af den høje luftfugtighed fra svømme-
hallen ved siden af. 

Tilgængelighed

Forbindelser og barrierer
 fysiske forbindelser
 fysiske barrierer

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

Afstande
Indenfor en afstand af:
100 meter: Daginstitutioner 
150 meter: ”Klubbernes Hus” og enkelte boliger
250 meter: Boliger, kollegieboliger og fl ere daginstitutioner

  50 meter afstand mellem hver ring
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FysiskGellerup 

Klima
 
 Indendørsklimaet i klatrecenteret lider af sit naboskab med 

svømmehallen, hvilket betyder at der er utrolig høj luftfugtig-
hed i centeret. Ventilationsanlæg er monteret, men hjælper 
ikke tilstrækkeligt. 

 I sommerperioderne bliver lokaler meget varme. Ikke mindst 
oppe under tagkonstruktionen, hvor klatrerne typisk bevæger 
sig. 

Overfl ader

Hvilke materialer er fremtrædende i faciliteten og hvordan på-
virker det brugen? 

 Hovedlokalet er karakteriseret ved de imponerende klatre-
vægge i forskellige former og farver, med et hav af forskellig 
størrelser greb sat i ruter defi neret med hver sin farve. 

 Generelt fremstår lokalerne rå, og det er tydeligt at se de 
bliver brugt. 

Inventar

 Klatrevægge (indendørs og udendørs)

 Diverse klatreudstyr

 Styrketræningsafdeling

 Køkken og cafe

 Opholdsborde

 Omklædningsfaciliteter med afl åste skabe mm.

Alt udstyr og inventar er til fri afbenyttelse for klubbens med-
lemmer. 

Bliver inventaret brugt?
 x  ja   nej

Århus Klatrecenter
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Organisering
Er faciliteten 

 organiseret  x  semi-organiseret  uorganiseret

Du kan kun træne i klatreklubben, hvis du er medlem. 
Det meste træning foregår uorganiseret, og medlemmerne 
bestemmer selv hvornår de vil træne. Der er nogle få hold, 
hvor der er træner på.  Formanden fortæller: 

”På en måde fungere det lidt ligesom et fi tnesscenter, 
jeg vil meget nødig bruge ordet, men det kan man 
godt sammenligne det med..”

Der er medlemsoptag 5 gange om året, fordi før du kan be-
gynde, skal du starte på kursus 1.

Der er følgende hold:
 ”Kick start din træning” kører som hold (rystesammenkur-

sus, hvor nye kommer til at kende andre nye samtidig med at 
de lærer teknik)
 Kursus 1, 2 og 3 køres som hold
 Juniorhold (10 til 18 år)
 Elitehold (de bedste fra juniorholdet)

Er faciliteten bemandet?
 x  ja   nej

Klatreklubben er bemandet i klatreklubbens offi cielle åb-
ningstid. Medlemmerne kan komme og klatre hele døgnet, 
men klubben er ikke bemandet andet end i den offi cielle åb-
ningstid.

Der er omkring 50 frivillige i Århus klatreklub. Ingen af dem 
får løn, men sammen får de klubben til at løbe rundt:
De 50 frivillige sidder i en af nedenstående grupper:
 Formanden 
 Trænere
 Nøglevagter
 Instruktørerne
 Sikkerhedsudvalg 
 Husudvalg (praktisk)
 Webgruppe

Udover de frivillige er der også 4 lønnede medarbejder i klub-
ben, det dækker over sekretærer og rengøringen.

Hvis ja, er personalet blot passivt til stede  x  eller aktivt 

involveret i aktivteter  x  

Hvordan er faciliteten opstået?
Som et brugerkrav?
Hvordan har brugeren været involveret?

I 1993 blev der bygget en klatrevæg i Dansk Bjergklubs regi på 
N. Kochs Skole i Aarhus og i den forbindelse blev Århus Klat-
reklub dannet. Målet med klatreklubben var på daværende 
tidspunkt kun tænkt som en træningsfacilitet for ’rigtig’ klip-
peklarting. 

Der blev bygget nogle klatrevægge i deres gymnastiksal og 
en lille Boulder1. I de første par år var der en forventning om 
50 til 70 medlemmer, men klubben voksede stille og roligt til 
omkring 300 medlemmer og på det tidspunkt var klubben 
vokset ud af lokalerne for længe siden. Derfor havde klubben 
en snak med kommunen om, hvor de kunne komme hen og 
hvor der var højere til loftet. På det tidspunkt sprang bas-
sinet læk i Gellerupbadet og de prøvede adskillige gange at 
reparere det. Til sidste tilbød kommunen Århus Klatreklub at 
fl ytte klubben herud, men formanden for klubben fortæller at: 

”I starten var bestyrelsen tilbageholdende overfor det, 
fordi der var mange af medlemmerne ikke ville have 
lyst til at komme, ikke på grund af afstanden, men 
fordi nærmiljøet herude havde et dårligt ry.”

Det resulterede i at klubben i første omgang sagde nej tak, 
men efter et par år blev det taget op igen og klubben fi k teg-
net nogle projekter, hvor de kunne se at det var meget for-
delagtigt. Klubben fi k en aftale med kommunen på plads, tog 
springet og fl yttede klubben ud i Gellerupbadet. Klatrevæg-
gene kostede 3 millioner at få bygget og dem betalte klubben 
selv for. Klatreklubben fi k en klausul i legeaftalen med kom-
munen. Klausulen gik ud på, at hvis kommunen ville smide 
klatreklubben ud, så har de lavet en lejeaftale over 15 år. Hvis 
kommunen skulle kunne fi nde på at smide klubben ud efter 
det første år, så skulle klubben have alle tre millioner tilbage 
som de havde brugt på klatrevæggen. Der vil blive skåret 1/15 
af beløbet hvert år, så hvis kommunen smider klubben ud 
efter 7 ½ år, så skal klubben have 1 ½ million tilbage. Til 
gengæld betaler klubben ikke for husleje, strøm eller varme, 
da driften kører i forbindelse med svømmehallen. Så på den 
konto har klatreklubben ingen udgifter. Men det betyder at 
klatreklubben ikke må drive kommerciel klub: 

”Vi må ikke leje lokalerne ud til institutioner, skoler som 
kunne komme og bruge det. Det er Danmarks bedste 
facilitet hvad det her angår. Men det må vi ikke fordi vi 
ikke må konkurrere, fordi vi får kommunal hjælp”

I november 2008 blev klatreklubben indviet i Gellerup og på 
lidt over to år er det kommet rigtig mange nye medlemmer til, 

1 En boulder er en væg på typisk på 3-4 meter, hvor der klatres uden sele, hvor man i stedet bruger 
madrasser (indendørs) eller crash-pads (udendørs) til at falde på. Typisk er bouldering mere fysisk 
intenst end længere ruter, da man bruger al sin energi på meget kort tid. Man falder som regel også 
mere, men der er heller ikke så langt ned (og op igen).

Århus Klatrecenter
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så i dag er der omkring 650 års-medlemmer: 

”Det er bare væltet ind med medlemmer lige siden. 
Så beliggenheden har i hvert fald ikke holdt folk væk 
herfra.”

Århus klatreklub er i dag Danmarks største indendørs klat-
rehal, hvor der for medlemmerne er mulighed for klatring 
alle døgnets 24 timer. Derud over er der to store udendørs 
boulder-vægge som er til fri afbenyttelse for alle, også de der 
ikke er medlem af klubben. Århus Klatreklub er en forening, 
der driver og bestyrer Århus klatreklubs klatrevæg. Århus 
Klatreklub er medlem af Dansk Klatreforbund og DGI. Århus 
Klatreklub har været en af hovedkræfterne bag oprettelsen 
af det landsdækkende Dansk Sportsklatreforbund, et forum 
for klatrekonkurrencer og sikkerhedsarbejde på klatrevægge. 
Århus Klatreklub arrangerer hvert år et nationalt mesterskab 
og fl ere små og store konkurrencer, der tiltrækker deltagere 
fra hele Danmark.

Formanden fortæller, at de oplevede lidt problemer i starten 
med nogle af de unge fra Gellerup, men at de problemer ikke 
rigtig er der længere:

”I starten havde vi lidt skærmydsler med nogle af de 
unge der boede herude. Mange af dem var bare nys-
gerrige, men nogle skulle lige fortælle hvem det var 
der bestemte. Så vi havde en masse indbrud i starten 
og vi havde været vant til bare at have øl og sodavand 
i køleskabet og så lagde man penge i et glas, når man 
tog noget. Det fandt de jo hurtig ud af, at der var 
penge herude og det kunne vi ikke have i fred. Så 
kom der en alarm og et kamera op og til sidst tremmer 
for vinduerne og til sidst indså vi, at vi skulle have en 
dankort automat, så der ikke var nogen penge i klub-
ben. Det stoppede det så, jeg ved ikke om de mistede 
interessen eller om det blev for besværligt at komme 
ind. Der har i hvert fald ikke været noget i de sidste 
1 ½ år. Det kan også være at dem der skulle demon-
strere at det var dem der bestemte at de havde fået 
fortalt hvad de skulle. Der var så et par medlemmer 
herude der havde lidt problemer med at komme frem 
og tilbage hvor de blev råbt af og skubbet af cyklen og 
fi k smadret nogle ruder i bilen og det har jeg også selv 
prøvet og der var også nogle biler, der blev brændt 
af herude engang. Men vi har snakket meget med 
nærpolitiet herude som har været ude og fortælle os 
alle sammen samlet, hvad man skulle gøre, hvis man 
mødte nogle ballademagere. Her har de fået af vide at 
de skal snakke stille og roligt og ikke optrappe en kon-
fl ikt. Lad være med at hæve stemmen, lad være med at 
bruge truende adfærd. Og det er måske i virkeligheden 
10 – 12 stykker herude af de unge der laver ballade, 
der laver sådan rigtig hardcore kriminalitet og resten 
det er måske nogle medløbere eller nogle der er lidt 
nysgerrige. De fl este er egentlig rigtig søde. Så nu har 

vi egentlig fundet vores ben herude efter et par år.

Mange af de små unger kommer og ringer på døren. 
Døren er altid låst i almindelig åbningstid, medlemmer 
har en nøgle, for at alle og enhver ikke kan komme 
ind] som gerne vil ind og kigge. Hvis man har over-
skud, når de ringer på, så tager man dem med ind, 
det kan alle medlemmer gøre, så skal de bare være 
sammen med dem, nogle gange klatre de nogle gange 
kigger de bare.”

Adgang
Er der bestemte åbningstider
 x  ja   nej

Klatreklubbens offi cielle åbningstider:
 Mandag: 17-21 (Juniorholdet klatrer 17-19) 
 Tirsdag: 15-21
 Onsdag: 15-21 (Juniorholdet klatrer 18-20)
 Torsdag:15-21
 Fredag: 15-21
 Lørdag: 11-19
 Søndag:11-19

I den offi cielle åbningstid er der en nøglevagt, som sørger for 
at tage imod medlemmer som har en gæst med. Medlemmer 
må kun tage en gæst med inden for det tidsrum, hvor der er 
en nøglevagt på arbejde. Hvis et medlem ønsker at komme 
ind i klubben udenfor den offi cielle åbningstid, skal de få ak-
tiveret en chip i deres nøglebrik, hvilket koster 100 kr. om 
året. Herefter kan medlemmet komme på alle tidspunkter af 
døgnet hele året rundt.
 

Kan faciliteten frit anvendes af alle?

 ja   x  nej

Faciliteten kan anvendes af medlemmer.  Klubbens medlem-
mer kan i begrænset omfang, inden for normal åbningstid, 
hvor der er en fast vagt, medtage gæster til prøveklatring.

Man skal være fyldt 10 år for at kunne blive medlem. Med-
lemmer som har børn under 10 år, kan tage sine børn med 
gratis både i og uden for den offi cielle åbningstid. Men barnet 
anses for forældrenes ansvar.

Økonomi
Ved anvendelse:
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Praksis

 Gratis   x  Betaling

Det koster i kontingent om året:
 Voksne: 1400 kr.
 Junior: 700 kr.

Brugere
Hvem benytter primært faciliteten?

 Børn  x  Unge  x  Voksne

 x Dansk baggrund  Anden etnisk baggrund

 x Individuelle  Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   x  nej

Der er 675 medlemmer. Der er 214 (32 pct.) kvinder, 461 (68 
pct.) mænd.

54 pct. af medlemmerne er mellem 25 og 34 år.

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 ja   x  nej

Nej, faciliteten var oprindelig en del af Gellerupbadet. Da 
springbassinet slog læk og det ikke kunne repareres, blev det 
lavet om til en klatreklub. Der blev bygget en væg mellem 
klatreklubben og Gellerupbadet. Fordi man har valgt at bygge 
klatrevæggene i springbassinet har man fået et stort rum, 
hvor der er højt til loftet. Det betyder en meget stor klatre-
væg. Omvendt betyder det også, at der er en tung luft i klub-
ben, fordi der ikke er isoleret godt nok mellem svømmehallen 
og klatreklubben. Så om sommeren er der meget varmt især 
under loftet og fordi der også bruges meget kalk på fi ngrene, 
er indeklimaet i klatreklubben ikke særlig sundt. Derfor skal 
de have installeret en ny udluftning, hvilket blev lavet i juni 
måned 2011

De vigtigste aktiviteter der udbydes i Århus klatreklub:
Udover almindelig klatring og boulder klatring er der mulig-
hed for lidt styrketræning i klubben.

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne?  
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 x  højt     middel    lavt
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FortællingGellerup 

Stedets ry og omdømme

I Århus og i resten af Danmark tror formanden, at klatreklub-
ben har et godt ry, men han ved ikke hvordan deres ry er 
blandt beboerne i Gellerup. Han tror at beboerne i Gellerup 
ser klatreklubben som en idrætsorganisation, hvor medlem-
merne kommer inde fra Århus, mennesker som de ikke kender 
og som de ikke har en interaktion med. Formanden fortæller, 
at det især er de voksne fra området som de ikke har nogen 
kontakt med og at det er børnene og de unge som viser inte-
resse og som de snakker med.

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Det er Danmarks største indendørs klatrevæg og stedet frem-
stå nyt og lækkert og det ses på den lang venteliste for at 
blive medlem. 

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

En spændende og lidt anderledes fritidsaktivitet, som hen-
vender sig både til piger og drenge.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  utryg?

Centeret er bemandet og afl åst med gitter for vinduerne. Cen-
teret kan ses, som en bobbel, der lukker sig inden i sig selv.

Anvendelse

Har faciliteten betydning for området?

 x  ja   nej

Formanden fortæller at en af strategierne med at få klatre-
klubben ud og ligge i Gellerup var et forsøg på, at åbne Gel-
lerup op. Da han bliver spurgt om det er lykkedes svarer han: 

”Både og. Ja: Fordi folk kan se at vi er her, og mange 
nye mennesker kommer til området. Nej: Fordi det er 
ikke lykkedes at trække beboere fra Gellerup til klub-
ben [udover de tre fi re medlemmer fra området]”

Klatreklubben har altså været med til at mange mennesker 
som aldrig har været i Gellerup før, nu er blevet vant til at 
færdes der. Men klubben har problemer med at få folk fra 
området til at blive medlem.

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 x  ja  nej

Langt størstedelen af medlemmerne i klatreklubben kommer 
ikke fra Gellerup, de kommer i stedet fra resten af Aarhus og 
byer tæt på Aarhus. På nuværende tidspunkt er der tre til 
fi re medlemmer fra Gellerup. Alle drenge i alderen 18 til 35 
år, som også er den typiske aldersgruppe for medlemmerne 
i klubben.

En af de frivillige i Klatreklubben vil gerne starte et Gellerup 
hold. Han har været i gang med at fi nde ud af hvad man kan 
søge af midler til at få sådan et hold op og køre: 

”Fordi vi har fundet ud af, at når de hører at de skal 
melde sig ind og betale kontingent så kommer de 
ikke igen. For der har været masser der har vist in-
teresse og gerne vil, men kontingentet stopper dem. 
Ved ”åbent hus” arrangementer prøver han at få fat 
i nogle af dem, der gerne vil. Men han siger også at 
de er lidt ustabile, det der med at komme til træning 
en gang om ugen, at det er lidt uvant for dem, det er 
mere ad hoc, man kommer når man har lyst. De er ikke 
vant til den foreningskultur, som vi har tradition for 
her i DK. Så det bliver nok lang vej. Ikke fordi vi er ved 
at give op, men alle vores frivillige herude, de er uløn-
nede, så det kører i det tempo som det nu kan. Men 
vi har tænkt os at forsætte med de planer, både fordi 
vi synes vi skylder det lidt til området og fordi vi har 
lyst til det og fordi vi gerne vil have nogle af beboerne 
med i klubben og få nogle ambassadører i områder.”

Århus Klatrecenter
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Har afstande betydning for anvendelsen?

 ja   x  nej

Formanden synes det er svært at sige om afstanden har en 
betydning for om man bliver medlem af klubben eller ej:

”Det er svært at sige om beliggenheden har en ind-
fl ydelse på om folk bliver medlemmer eller ej. Vi har 
efterhånden fået så meget mediedækning, at folk ken-
der os og ved hvor vi hører til. Men det er svært at sige 
om det, at vi ligger i Gellerup kan afholde nogen fra 
at blive medlem, men vi bliver jo ved med at have folk 
på ventelist til at blive medlem. Så vi oplever det ikke 
som et problem.”

Han fortæller at mange af medlemmerne cykler ud til klub-
ben, da de ikke kommer fra området, så de har lidt transport 
tid for at komme ud til klubben.

Er der fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre fak-
torer, der tilskønner til at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Det er en sportsgren som både appellerer til drenge og pi-
ger. Formanden fortæller, at mange piger ofte er hurtigere 
og bedre end drengene er, det har noget med koordination 
at gøre. Piger fi nder ofte hurtigere den intelligente vej, mens 
drengenes styrke er en fordel for dem. Flere og fl ere piger 
viser interesse for klubben. Traditionelt er der fl est drenge. 
Sportsgrenen er blanding af kondition, styrke, psyke og koor-
dination. Hvor konditionen er den mindst vigtige.

Udenfor for klatreklubben har klubben lavet en bouldervæg, 
med sand nedenunder, hvor der er sat store greb op, der også 
er til at bruge hvis man er nybegynder og/eller barn:

”Så vi har lavet det nemt, så de [beboerne i Gellerup] 
kan komme og bruge det, hvis de vil det. Det er ikke 
rigtigt blevet brugt, fordi der ikke har været overskud 
til, at lave det udenfor, så det har været gamle greb 
der har siddet derude. Det er først lige blevet sat i 
stand, sidste år blev der brugt 40.000 til at købe nye 
greb til den udendørs væg.”

Et projekt som de håber på kan være med til at integrere og 
trække nogle unge ind i klubben fra området. Der ud over er 
det også en træningsfacilitet for klubbens medlemmer.

Er der andre fysiske, kulturelle, sociale, økonomiske eller an-
dre barrierer for at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Formanden er lidt i tvivl om, hvad der egentlig er grunde til, 
at beboerne fra området ikke er medlemmer af klatreklubben:

”Mange af dem, der bor i Gellerup kommer fra kul-
turer, der er meget forskellige fra vores. Jeg ved ikke 
hvordan fodboldklubben og bokseklubben er organi-
seret, men den måde vi fungerer på har ikke appel-
leret til dem endnu. Måske det også hænger sammen 
med, at vi ser så lukket ud [med lås og tremmer for 
vinduerne] men det er jo en nødvendighed, men vi vil 
hjertens gerne have dem. Men jeg har da indtrykket 
af, at de unge mennesker i området er aktive. Gellerup 
er drømmeland for unge som gerne vil dyrke sport.

Når man spørger nogle af de unge der står og kigger 
om de har lyst til at prøve, så vil de ikke. De er bange 
for at de ikke kan fi nde ud af det eller, at de ikke 
er gode nok, De har en eller anden forventning om, 
at man helst skal være gode fra starten, før at man 
skal vise det til andre. Og det er man sgu ikke. Der er 
fandme ingen, der er gode til det her fra starten af. 
Mange af dem har også andre idrætsbaggrunde fra 
deres barndom. Jeg ved ikke om det er det, der holder 
dem væk eller om det er kontingentet.

Men nogle fl ere åbenhus arrangementer ville måske 
kunne hjælpe, men det vil kræve nogle lønnede med-
arbejdere, fordi i dag er vi jo afhængige af de frivillige 
og dem kan vi kun presse til en vis grad og vi kan ikke 
presse dem meget mere. Men vi vil gerne bibeholde 
det frivillige princip, fordi det giver et rigtigt godt bi-
drag til klubbens mentalitet, fordi vi gør noget fordi vi 
har lyst til det og ikke fordi vi får noget for det. Det 
fungerer også godt for vores økonomi. Men hvis vi vil 
vokse bliver vi nødt til at få nogle afl ønnede medar-
bejdere, men vi vil gerne tage det i små skridt og ikke 
ødelægge den frivillige tankegang, der fungerer så 
godt herude. Så vi skal passe meget på, så vi gør det 
på en klog måde. ”

Formanden for fodboldklubben i området, ACFC, fortæller: 

”Det er ikke så populært at klatre i de lande, der hvor 
de kommer fra. Vi har prøvet med både håndbold, ba-
sket og hockey og de gider ikke rigtig. Det er fodbold 
der er den mest populære sportsgren.”

Gellerup 
Århus Klatrecenter
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Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Den primære motivation for medlemmerne er motion og det 
sociale. Formanden fortæller, at det er en meget social klub:

”Den fysiske del fylder i princippet ikke særlig meget, 
det er så hårdt at klatre, det kan du jo ikke holde til i 
tre timer. Tiden herude er ¼ klatring, ¾ socialt, hvor 
man snakker med de andre herude eller sikrer sin mak-
ker [Man er 2 når man klatre. En der klatrer og en der 
sikre sin makker, som står med rebet og sikre at mak-
keren ikke falder ned].”

Ligeledes fortæller han, at fl ere af medlemmerne kommer ud 
i klubben om eftermiddagen og er der hele aftenen. Mange 
af dem har madklubber, hvor de laver mad sammen i klubben 
og spiser i en pause fra træningen. Andre medlemmer kom-
mer ud i klubben, hvor det er lidt mere programsat, fordi de 
har familie eller andet, så de er der et par timer eller tre og 
så kører de igen.

Men der er et stort socialt sammenhold, hvilket også er vigtig 
i sporten, fordi det er vigtig at de stoler på hinanden, fordi 
man har en makker der sikrer en (en der holder ens reb og 
sørger for at man ikke falder ned):

”Mange har en fast makker, de mødes med herude 
og klatrer med. Men mange kommer også bare herud 
og boulder på den lave væg og de behøver jo ingen 
makker. Men der er også mange der klatrer med reb, 
som kommer herud alene og så fi nder de ud af når de 
kommer herud, hvem de kan klatre med. Det gør jeg 
selv i øjeblikket. Jeg har ikke klatret med min makker i 
lang tid, fordi han har været skadet og fordi vi har haft 
lidt forskellig træningsiver. Men når man så småt har 
trænet her lidt tid og begynder at kende folk, så kom-
mer man bare herud og fi nder en træningsmakker.”

Motivation handler i høj grad også om, at det er en leg for 
voksne, spændingen.

Århus Klatrecenter

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

Klubben har en fast tur om året for medlemmerne, hvor de 
kommer ud og klatrer udenfor på klipper.

Ind i mellem holder klubben også nogle ”åbent hus” arran-
gementer, hvor folk der er interesseret i at begynde at klatre 
kan komme og kigge

Derudover er de fl este af de tilbagevendende begivenheder 
med det formål at åbne klatreklubben op for beboerne i Gel-
lerup. Eksempelvis laver de ”åbent hus” arrangementer i for-
bindelse med nogle arrangementer, der er i Gellerup, hvor 
instruktørerne står med seler og udstyr og hvor beboerne i 
området kan komme ind og prøve. Ligeledes er der et arran-
gement ”Unge for Unge” (cirka 6 til 15 år), hvor det er for-
skellige aktiviteter for børnene i området. Her laver forskellige 
klubber nogle aktiviteter i Gellerup, hvor klatreklubben nogle 
gange er med. Globus1 har også nogle gange nogle arrange-
menter, hvor de spørger om klatreklubben vil være en del af 
det. Og til sidst er der Sol og Sommer:

”Idræt for børn i sommerferien, som alle mulige klub-
ber og foreninger er en del af. Hvor børnene kan prø-
ve forskellige idrætsgrene af om sommeren. Det er vi 
også en del af. Vi prøver at interagere os og prøver at 
blive en del af området, men det er noget der tager 
lang tid.”

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

Først og fremmest vil de gerne have nedbragt gælden til klat-
revæggen og begynde at få sparet op, så de kan få udbygget 
klubben, og dermed få plads til fl ere medlemmer. Ligeledes vil 
de gerne have ansat en fuldtidsansat mere, så de kan yde en 
større service for deres medlemmer. Det skal være en ansat 
med blækspruttefunktion, som både kan bygge ruter og tage 
sig af sekretærjob. For dermed, at have længere åbent og 
mere udskiftning af ruter. Derudover vil de også gerne have 
en ansat til at stå for, at trække medlemmer til fra området.

De overvejer også at lave et junior hold mere, fordi der ikke 
er særlig stor udskiftning på juniorholdene. Når man først er 
kommet på holdet, så stopper man ikke igen, før de bliver for 
gamle, fordi de er så glade for det, forklarer formanden.



11

Fortælling



12

FysiskGellerup 
Gellerup Badet

Gellerup Badet 
Resumé:

Facilitetstype og funktionalitet: 
Hvilke funktioner, ejerskab

 Gellerup Badet er én af de i alt kun fi re kommunale svøm-
mehaller i Århus og administreres og drives af Århus Kom-
mune.

Fysisk beskrivelse

 Svømmehallen er indrettet som en traditionel svømmehal 
uden særlig børnevenlige aktiviteter udover lavvandsbassin.

 Svømmehallen har et meget nedtonet ydre, der ikke påkræ-
ver sig særlig opmærksomhed. 

 Udover selve bassinerne og omklædningsfaciliteterne, fi n-
des der også et aktivitetsrum med stole og borde til spis-
ning af medbragt mad efter besøg eller til brug for samling 
af større grupper. 

 Af hensyn til de muslimske kvinder er tidligere transparente 
plader i tagkonstruktionen udskiftet og der er forhæng for 
nogle af bruserne i omklædningsrummet. 

Tilgængelighed
Afstande
Gellerup Badet ligger i midt af Gellerupparken.

100 meter:
Daginstitutioner og Århus Klatre Center 

150 meter:
”Klubbernes Hus” og enkelte boliger

250 meter:
Boliger, kollegieboliger og fl ere daginstitutioner

Forbindelser og barrierer
Badet ligger helt centralt i området og er godt forbundet 
med stiforbindelser til boligblokkene. Det er også muligt at 
komme med bil til svømmehallen, hvor der parkeringspladser 
tilknyttet.
Et enkelt kryds mellem adgangsvejen til svømmehallen og en 
af hovedstierne i området kaldes af ansatte i Gellerup for 
Check point Charlie, da krydset ofte overvåges af unge på 
knallerter. Det er på kortet markeret med en rød prik. 
Feltet øst for svømmehallen er en stejl skrænt, der kan virker 
som en barrierer for gående der vil krydse det åbne område 
for at komme til svømmehallen.  

 fysiske forbindelser
 fysiske barrierer

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

  50 meter afstand mellem hver ring
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FysiskGellerup 
Gellerup Badet

Klima
Svømmehallen er udelukkende en indendørsfacilitet med bas-
siner og sauna. Der er, som traditionelt, høj luftfugtighed og 
varme i hallen, der giver en afslappende stemning. Saunaen 
bliver fl ittigt brugt af de besøgende.  

Overfl ader
 Vandoverfl ader. Glatte våde gulve imellem bassinerne.
 Særlige forhold ved kvindesvømning:  Tagkonstruktionen 

har fra begyndelse indeholdt fl ere transparente plader. Disse 
er man blevet nødt til at erstatte af uigennemsigtige plader, 
da der blev klatret på taget under kvindesvømning. Hallens 
vinduer dækkes med gardiner under kvindesvømning ligesom 
der er forhæng for enkelte brusere i omklædnings-rummet

Inventar
 Svømmebassinet er 25m langt, 155cm dybt og 27 grader 

varmt
 Lege-/træningsbassinet er 80cm dybt og 30 grader varmt
 Baby-/terrapibassinet er 60cm dybt og 34 grader varmt
 Saunaen er fælles og 90 grader varm
 Legeredskaber til vand
 Hjælpemidler til svømning
 Aktivitetsrum med borde og stole, samt legehjørne med 

legetøj

Bliver inventaret brugt?
 x  ja   nej
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Gellerupbadet

Organisering
Er faciliteten 

 organiseret  x  semi-organiseret  uorganiseret

Gellerupbadet har åbningstider, hvor badet er offentlig åbent 
og så er der bestemte tidspunkter hvor forskellige foreninger 
kan booke svømmebadet. Når der er offentlig åbent sørger 
Gellerupbadet for, at der er livreddere på. De timer hvor for-
eningerne lejer sig ind, har Gellerupbadet ingen personale 
på, det skal foreningen selv sørge for. Men det er et krav fra 
Gellerupbadet, at foreningen har deres egen livredder med.

De forskellige foreninger og skoler, som har tider i svømme-
badet er:
 Sødalskolen
 Katrinebjergskolen
 Engdalskolen
 Elise Schmidts skole
 IDA
 AGF
 Aarhus fridykkerklub
 Frem Aktiv
 Irakisk Turkmænsk forening
 Anatolsk Kulturforening
 Lighed & Broderskab
 Den aktive kvindeforening i Danmark
 Dalgården

I den offentlige åbningstid tilbyder svømmehallen forskellige 
former for hold:
 Pensionist svømning
 Babysvømning
 Kvindesvømning
 Billig svømning*

 * Hver fredag er der billig eftermiddag i Gellerupbadet - 10 
kr. for børn og 20 kr. for voksne

Er faciliteten bemandet?
 x  ja   nej

 1 leder
 4 fuldtidsansatte, som er uddannet livredder og som vare-

tager de andre funktioner i svømmehallen, som eksempelvis 
billetsalg. 
 10 til 15 afl øsere
 3 pt. i løntilskud

Er personalet blot passivt til stede  eller aktivt involveret 

i aktivteter  x  

Hvordan er faciliteten opstået?

Gellerupbadet blev bygget i 1971 og var dengang ejet af Bra-
brand Boligforening og provinsens største svømmehal. Badet 
viste sig tidligt at være en underskudsforretning, og i 1975 
henvender Boligforeningen sig til Aarhus Kommune om en 
overtagelse af ejerskabet. Kommunen afviser en overtagelse, 
men indvilliger i at give badet et driftstilskud. De økonomiske 
problemer bliver imidlertid ikke løst. Badets fortsatte likvidi-
tetsproblemer med et stadigt voksende underskud fortsætter 
med at true badets eksistens. I 1983 træder kommunen derfor 
til igen, og der udarbejdes en ordning, der blandt andet in-
volverer en forhøjelse af driftstilskuddet. Med tiden oplever 
badet imidlertid en nedgang i antallet af brugere, ligesom en 
nødvendig renovering af bygningerne forventes at koste ca. 
10 millioner kr. Det bliver derfor politisk overvejet fuldstændig 
at opgive den økonomiske støtte og i stedet anvende res-
sourcerne til en ny multihal. Overvejelserne fører imidlertid 
til massiv kritik fra beboerne i Gellerup, der ser badet som 
et væsentligt socialt tilbud til områdets mange beboere med 
indvandrerbaggrund. Der indsamles derfor underskrifter til 
fordel for en bevaring. I 2002 besluttes det derfor, at Aarhus 
Kommune overtager ejerskabet af badet, hvis eksistens, re-
novering og modernisering derfor sikres. I forbindelse med et 
omfattende sparekatalog i 2006 frygter badets venner igen 
en lukning, men badet ender dog med at gå fri af sparerun-
den.

I dag er Gellerupbadet en af de fi re kommunale svømmehal-
ler i Aarhus Kommune. De 4 svømmehaller: Spanien, Lyseng 
svømmehal, Gellerupbadet og Svømmestadion hører under 
afdelingen Sport og Fritid i Aarhus Kommune. 

Da svømmehallen blev bygget var der også et springbassin. 
Da det blev ved med at gå i stykker efter det blev repareret 
op til fl ere gange, blev springbassinet til sidst lavet om til en 
klatrevæg. Der blev bygget en væg mellem svømmebadet og 
klatrecentret.



16

Praksis

Adgang
Er der bestemte åbningstider
 X

 ja   nej

Mandag: kl. 06.00 – 12.00
Tirsdag: kl. 15.00 – 18.00
Onsdag: kl. 06.00 – 12.00
Torsdag: kl. 15.00 – 21.00
Fredag: kl. 06.00 – 12.00 + 15.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 15.00
Søndag: kl. 10.00 – 15.00

Kan faciliteten frit anvendes af alle?

 ja  
 X

 nej

Børn under 15 år må kun komme ifølge med en voksen. Lede-
ren af Gellerupbadet fortæller: 

”Sådan har det ikke altid været, men det er blevet så-
dan fordi der var nogle unge der ikke kunne fi nde ud 
af det, hvor svømmehallen blev fuldstændig raseret. 
Men det betyder, at nogen gange kommer der en mor 
som betaler for sine børn og så får hun at vide at hun 
skal være med derinde og være i bassinet sammen med 
børnene. Hun betaler, men når børnene går ind, så 
løber hun ud og skynder sig at løbe hjem. Og så fi k vi 
jo tre børn under 15 år. Det er enkeltstående tilfælde 
men det er sket. Så er der ikke andet at gøre end at 
lade børnene sidde på kanten til den store har været 
hjemme og hente sin mor.”

Lederen kan godt se, at det har sine begrænsninger, da det 
betyder at de unge under 15 år der godt kan fi nde ud af  at  
være der alene bliver afskåret. 

I det tidsrum hvor der er kvindesvømning, er der adgang for-
budt for drenge over 6 år og mænd.

Økonomi
Ved anvendelse:

 Gratis  
 X

 Betaling
I den offentlige åbningstid koster det 40 kr. for en voksen og 
20 kr. for et barn eller pensionist. Derudover kan du købe 
12-turskort og månedskort.

Gellerup 
Gellerup Badet

Brugere
Hvem benytter primært faciliteten?
 X

 Børn  X  Unge  X  Voksne

 X Dansk baggrund   X Anden etnisk baggrund

 X Individuelle   X Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   X  nej

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 
 X

 ja   nej

De vigtigste aktiviteter der udbydes i Gellerupbadet:

 Fri leg og svømning i den offentlige åbningstid
 Kvindesvømning: Hver onsdag i den offentlige åbningstid 

er der kvindesvømning. Det betyder, at svømmebadet bliver 
lukket af for mænd og drenge, drenge op til 6 år må godt 
komme i til kvindesvømning. Her er der livreddere på, men 
ingen undervisning. 
 Babysvømning: Langt størstedelen af dem, der kommer til 

babysvømning kommer inde fra midtbyen. Lederen ved ikke 
hvorfor, der ikke kommer så mange fra området til babysvøm-
ning, men hun tror det er fordi fædre også er velkomne til 
babysvømning.
 Seniorsvømning: Der er svømning for seniorer to formid-

dage om ugen, hvor det først står på lidt motion og efterføl-
gende socialt samvær i aktivitetslokalet.
 Plask og sjov for hele familien: Der er tale om leg, sang 

og øvelser i vandtræning for børn i alderen 1- 4. En instruk-
tør igangsætter lege og viser øvelser for børn og forældre i 
vandet. Plask & Leg egner sig både til børn, der tidligere har 
gået til babysvømning samt til børn, der ikke tidligere har fået 
undervisning.
 Mandesvømning: Svømmebadet har forsøgt at starte man-

desvømning op fordi, der ikke skulle være forskel på mænd og 
kvinder, men det blev lukket, da det ikke var en succes.
 Kano og Kajak undervisning: Formanden for kano og kaja-

klubben kommer torsdag aften i den offentlige åbningstid og 
lærer drenge at ro i kano og kajak.

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 X
 højt     middel    lavt
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FortællingGellerup 
Gellerup Badet

Stedets ry og omdømme

Dengang børn under 15 år kunne komme uden en voksen 
havde Gellerupbadet et dårligt ry, fordi de unge lavede så 
meget ballade i badet. I dag er det ikke længere et problem, 
fordi de unge under 15 år skal følges med en voksen, og lede-
ren fortæller, at badet har fået et godt ry i resten af Aarhus

Oplevelse af faciliteten:

Opfattes faciliteten som heldhed som
 X

 Attraktiv  eller  uattraktiv?

 Som regel mere plads i forhold til byens andre svømmehaller

 Særlige kvindehold

 Aktivitetsrum, der kan benyttes til møder, afslapning og 
spisning af medbragt mad.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 Sjov  eller 
 X

 kedelig?

 Tilbyder ikke andet end svømmebassiner kontra svømme-
haller, der også har legefaciliteter

 Kedelig og grov arkitektur

Opfattes faciliteten som heldhed som
 X

 tryg  eller  utryg?

 Personalet er konstant tilstede

 Der tages særligt hensyn til forskellige målgrupper.

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?
 X

 ja   nej

At der kommer så mange personer fra resten af Aarhus be-
tyder, at mange fordomme om området bliver nedbrudt og 
dermed er det med til at åbne området op. De fi nder ud af, 
at de godt kan stille deres bil uden for badet, uden at folk fra 
Gellerup render med hjulene.

Eksempelvis fortæller lederen: 

”Vi har pensionister, der kommer et par gange om 
ugen, som var meget nervøse i starten, men de har 
fundet ud af, at der ikke sker noget.”

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      
 X

 ja  nej

Mange af de almindelige brugere kommer inde fra midtbyen, 
det er gæster med dansk oprindelse. De har fundet ud af, at 
der er god plads i weekenden. Cirka 75 % af dem, der bruger 
svømmehallen i den offentlige åbningstid kommer fra resten 
af Aarhus (dansk oprindelse). Cirka 25 % kommer fra områ-
det. Og her trækker kvindesvømningen op, der er ikke ret 
mange mænd og drenge fra område som bruger badet. Men 
hvis man tager bookningerne fra foreningerne med så er for-
delingen en lille smule anderledes, da mange af foreningerne 
der bruger badet kommer fra området.

Lederen af svømmebadet mener, at det kun er omkring 50 % 
af beboerne i området som kender til Gellerupbadet, mens 
den anden halvdel ikke ved at badet eksisterer, selvom det 
har ligget midt i Gellerup i 30 år.

De fi re kommunale svømmehaller reklamerer meget for hin-
anden i svømmehallerne. Men svømmebadet gør ikke noget 
for at promovere sig selv i Gellerup, her kører det mere fra 
mund til mund.

Er der fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre fak-
torer, der tilskønner til at benytte faciliteten?
 X

 ja   nej

Kulturelle: Det kan være en barriere for nogle etniske kvinder 
at  tage i svømmehallen i den offentlige åbningstid, fordi de 
ikke vil eller må bade sammen med mænd: Når der så er 
åbnet for alle, så kommer mændene og drengene også fra 
området og så sidder kvinderne ved siden af, fordi de ikke 
må komme i.

Gellerupbadet har derfor gjort meget for fremme kvinde-
svømningen i badet. Lederen fortæller:

”Det der er specielt her er vores kvindesvømning. Som 
I kan se bliver der rullet helt for, der er kvindelige liv-
reddere derinde og de må have deres drengebørn med 
ind til de er 6 år. Vi har mænd og store drenge der 
kommer og spørger om vi er helt sikre på, at det er 
kvindesvømning, der er derinde og at der ikke er no-
gen mænd. De kommer ned for at lure for at være helt 
sikre, og tjekke at det er ok. Der var et helt glasparti i 
taget tidligere, det er blevet lukket af nu og vinduerne 
er der gardiner for.”
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Gellerup Badet

Det betyder at de kvinder som går til kvindesvømning føler sig 
trygge når de er i Gellerupbadet.

Kvinderne må have heldragt på, mange af dem kommer i ga-
macher og en bluse. De har håret frit. Og nogen er fuldstæn-
dig ligeglade de kommer i bikini eller badedragt og andre er 
fuldstændig dækket til også selvom det er kvindesvømning. 
Det har ikke nødvendigvis noget at gøre med hvilket land man 
kommer fra, det har mere at gøre med hvad man tør.

Piger der ikke må eller vil gå i svømmehal, når der er drenge 
kan ligeledes have et problem med at uddanne sig til instruk-
tør eller livredder, da det normalt foregår på hold for både 
piger og drenge. En opsøgende medarbejder i Gellerup er 
derfor begyndt at uddanne instruktører og livreddere, hvor 
Gellerupbadet ligger svømmehal til. Det betyder, at pigerne 
kan få lov at tage prøven, mens svømmebadet er lukket helt 
af for mænd og drenge. Det har yderligere den positive be-
tydning: 

”De piger der er gode at have som livreddere, fordi de 
ikke vil have 200 kr. i timen som de livreddere  der er i 
Gellerupbadet koster. Og det er der mange foreninger 
der ikke har råd til.”

I Gellerup er der rigtig mange foreninger, blandt andet fordi 
det så er billigt at leje forskellige faciliteter. En bane i svøm-
mehallen er f.eks. billigere at leje for en forening end hvis 
man ikke er i en forening. Grunden til, at det er billigere for 
foreninger, skyldes at badet ikke sætter personale på, når for-
eningerne lejer sig ind, det skal foreningen selv sørge for. Det 
betyder at beboere i Gellerup, som normalt ikke ville have råd 
til at tage i svømmehallen, kan danne en forening og dermed 
få råd til det.

Er der andre fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre 
barrierer for at benytte faciliteten?
 X

 ja   nej

Lederen fortæller: 

”Der er okay forbindelser til at komme herud indefra 
midtbyen, men der er selvfølgelig dem, der synes der 
er for langt til Gellerup.”

Der kan være nogle økonomiske barrierer, forbundet med at 
gå i svømmehallen, da det ikke er alle der har råd til at betale 
for at komme ind. Lederen fortæller:

”Vi har nogle gange oplevet, at der er nogen der ikke 
har råd til at betale for at komme ind. Formanden for 
kano og kajak klubben har nogle gange været oppe 
og betale bagefter for enkelte som ikke har haft råd til 

at betale (torsdag aften). Vi har sagt til ham, at det er 
okay at han er her, men at de skal betale for at bruge 
svømmehallen. Det er en del af det at blive integreret 
at man fi nder ud af, at man ikke kan få alt ting gratis. 
Jeg oplever det ikke som et problem med de kvinder 
der kommer.”

For både at tage hensyn til dem der ikke har råd til at tage i 
svømmehallen og stadig tage hensyn til tankegangen om, at 
en del af det at blive integreret i det danske samfund, at man 
ikke kan få alting gratis, har Gellerupbadet en eftermiddag 
om ugen valgt at indføre billigdag, hvor der er halv pris på 
indgangsbilletten.

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Den primære motivation for de personer, der kommer i den 
offentlige åbningstid er rekreation, socialt samvær og motion, 
hvor den primære motivation for dem der kommer i forenings-
tiden er socialt samvær, motion og konkurrence. 

Det store lokale som er i svømmebadet, hvor der er borde 
og stole og et legehjørne til børnene bliver brugt meget. Det 
er et socialt samlingssted for familier, der har været inde og 
svømme, for kvinderne der har været til kvindesvømning og 
for de forskellige foreninger.

Kvindesvømningen  i den offentlige åbningstid kan måske 
bedre beskrives som ´vandkultur´ end ´svømning´. Lederen 
fortæller, at når der er kvindesvømning i den offentlige åb-
ningstid, så er det kun enkelte der er herovre for at svømme, 
mens størstedelen skiftevis er i saunaen og i det lille varme 
bassin, hvor man ikke kan svømme pga. af dybden. Forman-
den for kano og kajakklubbens kone er begyndt at komme 
til kvindesvømningen og smide nogle kanoer i, simpelthen 
for at der sker lidt til kvindesvømningen. Langt de fl este af 
de kvinder der kommer til kvindesvømningen i den offentlige 
åbningstid kan ikke svømme og den primære motivation for at 
komme for dem er det sociale: 

”De kommer her for at komme ud af huset. Hvis man 
altid går derhjemme og laver mad og gøre rent så er 
det bare et frirum og komme herned. Men vi har, måtte 
sætte antal på hvor mange børn de må have med, for 
ellers har de jo ti børn med hver. Der er fl ere børn til 
kvindesvømning end der er kvinder. Det er noget med 
at når man skal ud af huset så skal man tage børnene 
med og nok også naboens. Så jeg tror at vi er nede på 
at sige at man må have tre til fi re børn med hver. Og 
så er der rigtig meget socialt samvær.”
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Da der ikke instruktører på til kvindesvømningen i den offent-
lige åbningstid har kvinderne heller ikke mulighed for at lære 
at svømme. De kvinder der gerne vil gå til kvindesvømning, 
men hvor den primære motivation er at lære og svømme eller 
motionere, de vælger at komme når foreningen AGF står for 
det, hvor der er instruktører på. 

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 ja  
 X

 nej

Førhen har Gellerupbadet været en del af Fed Ferie, men det 
har lederen valgt at Gellerupbadet ikke længere skal være en 
del af, fordi det kræver at svømmehallen bliver lukket af en 
hel uge om året og bliver stillet til rådighed gratis til arran-
gementet. Badet mister for mange penge på at lukke en hel 
uge, fordi de mister billetsalget, ligeledes fortæller lederen: 

”Det er ikke integration at de gratis kan bruge svøm-
mehallen for sig selv. Det er en del af det at lære at gå 
i svømmehallen, at man ved at der er andre mennesker 
og at man betaler for det.” 

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

De vil gerne have svømmehallen renoveret, lidt mere i stil med 
et badeland med rutsjebaner osv.
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Hjertet 

Hjertet i Gellerup 

Facilitetstype og funktionalitet: 
 Hjertet i Gellerup består af det store grønne område i mid-

ten af Gellerupparken, hvor der er samlet fl ere forskellige 
faciliteter, der tiltrækker og virker som samlingspunkt for om-
rådets beboere. 

 Hjertet indeholder konkret et fodboldanlæg, hvor ACFC har 
deres tilhørssted. Klubbernes hus, som samler og giver plads 
til områdets mange foreninger. En pædagogisk ledet lege-
plads, boldbaner, skateranlæg, multibaner, naturlegeplads og 
tennisanlæg.

 Området danner en fi rkant i planen og er indrettet med 
klubbernes hus centralt placeret og med de udendørsfacilite-
ter omkring sig til alle sider. Gellerupbadet og Århus Klatre-
center, der deler bygning ligger placeret i hjertets nordvest-
lige hjørne, overfor to institutioner, der også ligger i hjertet.

Tilgængelighed
Afstande
100 meter:
Stadig indenfor hjertet 

150 meter:
Stadig indenfor hjertet, hvor også svømmehallen og klatre-
centeren kommer med.

250 meter:
Boliger og institutioner

Forbindelser og barrierer
 Hjertet ligger centralt i Gellerupparken og har fl ere stifor-

bindelser tilknyttet, og Dortesvej, der som den eneste giver 
adgang med bil til hjertet ved parkeringspladsen foran svøm-
mehallen. 

 Umiddelbart fi ndes der ingen fysiske barrierer for adgang 
til hjertet

 Fysiske forbindelser
 Fysiske barrierer

Klima
Med undtagelse af klubbernes hus er alle faciliteterne uden-
dørs og benyttes derfor på vejrets præmisser. 
Det store område ligger åbent og ikke i læ. Derfor er det    
ofte vindblæst. 

Overfl ader
 Hjertet har et forholdsvist åbent landskab, hvor de plane 

boldbaner er dominerende. De store fodboldbaner har græs-
overfl ade. Den nordvendte bane har grusoverfl ade og den 
indrammede multibane har gummiasfalt som overfl ade. 

 Mod nord, på linje med svømmehalsbygningen, er der en 
vold, hvori en naturlegeplads er integreret på den skråning 
der vender ind mod hjertet. Voldenes naturlige uplejede over-
fl ade brydes af legeelementer som rutsjebanerør, kolbøtte-
bomme og trædestier.

 Tennisanlægget har den traditionelle røde bund, men er 
næsten forsvundet i græsbevoksning, og bærer præg af ikke 
at have været brugt i fl ere år. Ved siden af den tidligere røde 
tennisbane er to revnede asfaltbaner med baneafmærknin-
ger. Rundt om banerne er et fl ere meter højt stålhegn, der 
både adskiller de to baner og omkranser dem. Hegnet er fl ere 
steder dækket af et tykt lag klatreplanter. På banerne er fl ere 
lygtepæle opstillede, som også bærer tidens tegn i form af 
store rust-plamager. 

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

  50 meter afstand mellem hver ring
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Inventar
 Fodboldanlæg: Mål i forskellige størrelser 

 Klubbernes hus: Fællesopholdslokale med sofagruppe, 
poolbord og bordfodbold, samt mødelokaler

 Pædagogisk ledede legeplads: Legeelementer som bl.a. 
sandkasse, rutsjebane og gynger, samt to pavilloner med 
bordbænkesæt. Den pædagogisk ledede legeplads har des-
uden fl ere forskellige underlag af både grus, sand og gum-
mifaldunderlag. Legeelementerne er forholdsvis nye og vel-
holdte. Flere af dem med natur træ som søjler og bjælker. 

 Naturlegeplads: Legeelementer som bl.a. rutsjebanerør, 
svævebane, kolbøttepæle og ottemands-gynge.

 Multibane: Boldmål, basketballkurve og net til volleyball.

 Sandbane: Fodboldmål

 Tennisanlæg: Mulighed for opsætning af net.

 Skateranlæg: Skateranlægget er lavt og udformet i grå be-
ton og indeholder ramper, trapper og repoer, samt et lavt 
gelænder af stål. På en enkelt side er der på malet graffi ti. 

Bliver anlægget brugt?
 x  ja   nej
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Organisering
Er faciliteten 
 x  organiseret  semi-organiseret  uorganiseret

ACFC er en almindelig forening, med en vedtægt og en be-
styrelse. ACFC fungerer som en almindelig klub, hvor de for-
skellige hold spiller på bestemte tider og hvor der er træner 
på. Når træningsbanen ikke bliver brugt af ACFC kan andre 
benytte den uorganiseret.

Er faciliteten bemandet?
 x  ja   nej

Formanden for ACFC er ansat ved Aarhus Kommune og har 
været det siden 1994. I starten var han ansat i Klubberne i 
Gellerup, men de sidste 10 år har han været ansat som op-
søgende medarbejder i en del af vestbyen i Aarhus. Men når 
han laver foreningsarbejde i ACFC er han frivillig. Han har selv 
en dreng på 12 år som spiller i klubben og tre ældre drenge, 
der også har været medlem af klubben, da de var yngre. De 
er nu 20, 21 og 22 og dyrker en anden sport end fodbold. 
Formanden har selv boet i Gellerup i mange år, men fl yttede 
fra området for 8 år siden, for at fl ytte i hus. I 2004 fi k han 
den Kriminalpræventive pris. Og sidste år blev han nomineret 
til Europas Kriminalpræventive pris.

Foreningen ACFC består udelukkende af frivillige. Der er cirka 
30 frivillige, som enten har spillet i klubben, har børn der 
spiller/ har spillet i klubben eller bor/ har boet i området (Gel-
lerup, Toveshøj, Aarhus Nord, Bispehaverne og Gamle Bra-
brand).  

Hvis ja, er personalet blot passivt til stede  eller aktivt 

involveret i aktivteter x  

Hvordan er faciliteten opstået?
Formanden for ACFC startede foreningen i 1994. Han var på 
det tidspunkt under uddannelse, hvor han skulle lave et pro-
jekt med en gruppe drenge fra Gellerup. Han valgte at lægge 
fokus på fodbold, fordi han selv var fodboldspiller. Han fi k 
samlet en gruppe drenge og fi k dem til at begynde med at 
spille fodbold, og tingene begyndte at udvikle sig. I starten 
kunne folk ikke rigtigt forstå, at han gad og bruge sin tid på 
det, da de mente at drengene bare vil gå ud og lave ballade 
bagefter. De kunne ikke forstå, at han som voksen skulle ud 
sammen med de unge og spille fodbold. Men det lykkedes 
og nu er der omkring 11 hold som spiller turneringsfodbold. 
Derudover har foreningen både trænere og dommere. ACFC 
har i dag et tæt og formaliseret samarbejde med Klubberne 
i Gellerup.

Adgang
Er der bestemte træningsstider
 x  ja   nej

Klubben har træning på bestemte tidspunkter. ACFC’s træ-
ningsbane kan bruges på alle tidspunkter af døgnet uorgani-
seret, hvis ACFC ikke selv bruger den.

Kan faciliteten frit anvendes af alle?
 x  ja   nej

ACFCs  anlæg indeholder både en fodboldbane og en træ-
ningsbane, der er mål på begge baner. Fodboldbanen må kun 
bruges til kampe:

”Fordi fodboldbanen er meget belastet, den holder 
aldrig pause, om sommeren bruges den også til alle 
mulige arrangementer.”

Træningsbanen er til, når holdene i ACFC skal træne og hvis 
folk, der ikke er medlem af ACFC, som gerne vil spille fod-
bold uorganiseret. De har ofte problemer med folk der ikke 
er medlem af klubben bruger fodboldbanen i stedet for træ-
ningsbanen til det uorganiserede fodbold:

”Vi bruger meget tid på at smide folk væk. Og fortælle 
at de kan spille på banen lige ved siden af. Men det 
er de samme drenge, man kan sige det til 100 gange, 
også selvom træningsbanen er med mål.”

Økonomi
Ved anvendelse:

 Gratis   x  Betaling

Der betales kontingent en gang om året:
 I ungdomsafdeling koster det 400 kr.
 I seniorafdelingen koster det 600 kr.
 Der er ikke alle medlemmer der har råd til at betale kontin-

gent, der er nogen der har friplads. 
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Brugere
Hvem benytter primært faciliteten?

 x  Børn  x  Unge  Voksne

Dansk baggrund   x Anden etnisk baggrund

 x Individuelle  Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   x  nej

Der er 152 aktive medlemmer i fodboldafdelingen. De er fra 8 
år og opefter. De har et U9 hold, et U10 hold, et U11 hold, et 
U12 hold og fi re seniorhold. Lige nu er der kun drenge, men 
de prøver at lave en pigeafdeling, men mangler frivillige. Så 
hvis der er nogen piger som henvender sig i ACFC og gerne vil 
spille fodbold, sender ACFC dem videre til andre fodboldklub-
ber, der ligger tæt på og som har en pigeafdeling. De fl este 
medlemmer af ACFC er af arabisk herkomst. 

Der er 25 til 30 medlemmer i volleyballafdelingen. Det er mest 
voksne og kun mænd og drenge.

Gellerup 
Hjertet

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 x  ja   nej

Hvis nej, list alle andre aktiviteter:

ACFC’s baneanlæg hørte oprindeligt med til Nordgårdsskolen. 
Da foreningen ACFC startede i 1994 fi k de lov til at bruge ba-
nen, men den var ikke stor nok til, at de lovligt kunne bruge 
den til at spille fodboldkampe på. ACFC indgik et samarbej-
de med Nordgårdsskolen og banen blev renoveret, så der i 
dag er en almindelig fodboldbane plus en lille træningsbane. 
Nordgårdshallen er i dag lukket og det er Aarhus Kommune, 
afdelingen Sport og Fritid der ejer banen, men ACFC, får de 
tider på banen, som de har brug for.

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 x  højt     middel    lavt

De vigtigste aktiviteter der udbydes i ACFC:
Den vigtigste aktivitet i ACFC er fodbold, men derudover har 
klubben også en volleyballafdeling og et motionsrum for kvin-
der. 

I samarbejde med DBU og Ghettosport har ACFC afholdt et 
dommerkursus. Kurset var gratis for de tilmeldte, fordi DBU 
og Ghettosport sponsorerede det. 11 ud af de 19 personer der 
deltog i kurset var fra Gellerup eller Toveshøj, de resterende 
var fra andre dele af Danmark:

”Vi vil ikke kun gøre det sådan, at det kun er med folk 
fra området, fordi vi gerne ville have, at de blandes 
med folk udefra.”

Efterfølgende har ACFC fået mange henvendelser fra folk som 
gerne vil være fodbolddommer, så ACFC vil meget gerne gen-
tage succesen. Ud af de 19 personer, var der 18 der bestod.
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FortællingGellerup 
Hjertet

Stedets ry og omdømme

Formanden for ACFC fortæller, at klubben har et godt ry ude 
i byen:

”Fordi vores bestyrelse har nogle meget stramme krav 
til adfærd. Hvis f.eks. en spiller laver noget på banen 
og får 1 eller 2 spilledags karantæne, så har vi vores 
egne interne regler, hvor de skal til en snak med os og 
vi tager også en snak med deres forældre osv. Fordi vi 
gider ikke, at andre klubber kigger på os som en bal-
lademager klub plus at vi mener at hvis man skal spille 
fodbold eller andre sportsgrene, så skal man spille det 
med godt humør. Ellers mister man meget af sine kræf-
ter, fordi det kræver koncentration og disciplin at spille 
fodbold. Vi har et godt ry både i området og ude i 
byen, så mange vil gerne hjælpe os. Vi tager os af bør-
nene og området, hvis der er uro i området tager vi os 
af det. Så der er lidt prestige i at være en del af ACFC.”

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Fordi der blandt andet er stor søgning af medlemmer til klub-
ben. 

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

Fordi der udover fodbolden er tilkyttet fl ere forskellige aktivi-
teter blandt andet en lang række sociale aktivitter.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  utryg?

Hovedsagligt pga det store engagement af de frivillige i klub-
ben. 

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 x  ja   nej

Formanden fortæller, at det har en stor betydning for områ-
det, at der er et sted hvor man kan samles:

”Fordi når man sidder, så begynder man at veksle er-
faringer med hinanden og så begynder vi at prøve at 
motivere dem til at tage andre opgaver og ansvar hvis 
der er uro i området. Fordi de unge lytter mere til dem 
man kender eller som kender ens forældre.”

ACFC har mange opgaver, udover almindeligt foreningsar-
bejde og bliver derfor en integrationsmæssig betydning for 
området:

”De bor i Gellerup, og uden for Gellerup føler de sig 
fremmed. Derfor går unge oftest i store grupper, når 
de skal ud af området, fordi så føler de sig mere tryg-
ge. Vores kamp i ACFC er både, at få folk i Gellerup 
til at være mere trygge uden for området og få folk 
der ikke bor i området til at komme ind i Gellerup og 
se hvordan det er og danne sig et nyt billede, ikke 
bare det billede man ser i Medierne af Gellerup. Vi har 
mange andre opgaver end ’normale’ foreninger.”

Et andet eksempel:

”Vi samarbejder med Udenrigsministeriet hvor vi prø-
vede at lave fodboldskole (dansk koncept) i Mellem-
østen, Libanon, Syrien og Israel. Her er både nogle 
frivillige og nogle spillere med fra klubben. De unge 
lærer om deres rødder og at der er nogen der har brug 
for hjælp. Forbindelsesleddet er vigtigt.”

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 x  ja  nej

De fl este medlemmer i ACFC er fra området, men der er også 
medlemmer, som kommer fra andre områder i Aarhus:

”ACFC er en åben forening og vil meget gerne have 
medlemmer af mange forskellige nationaliteter.”

ACFCs anlæg bliver brugt til forskellige arrangementer, når 
ACFC skal spille kamp eller træne eller når lokale spiller fod-
bold uorganiseret.
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FortællingGellerup 
Hjertet

Har afstande betydning for anvendelsen?

 x  ja   nej

Formanden har aldrig hørt, at afstand skulle være et problem 
for nogen af medlemmerne, han fortæller omvendt, at ACFC 
beliggenhed ligger meget centralt, så mange kommer natur-
ligt forbi:

”Hvis vi har en Jyllandsserie kamp, så kommer folk og 
kigger, fordi de kan høre og se os.”

Er der fysiske, kulturelle, sociale, økonomiske eller andre fak-
torer, der tilskønner til at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

I motionsrummet, som ligger i klubbernes hus og i ACFC, må 
der ikke komme mænd, hvilket betyder, at kvinderne kan føle 
sig trygge dernede. Formanden tror, at mange af kvinderne 
stadig vil bruge motionsrummet i ACFC, når der kommer moti-
onsrum i Globus 1, fordi her ved de, at det er trygt.

Er der andre fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre 
barrierer for at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

ACFC har ingen pigehold i klubben og har før prøvet at lave 
et. Formanden fortæller, at det er svært, fordi de helst skal 
være kvindelige trænere, på grund af forældrene:

”For at forældrene vil sende pigerne til en sport, så 
skal de være trygge, så det er vigtigt, at de kender 
trænerne.”

De ville godt acceptere, at formanden eller andre mandlige 
personer fra klubben trænede deres piger, fordi de kender 
dem så godt og har stor tillid til dem, men de har ikke tid. Nu 
prøver de igen at stable et pigehold på benene, fordi ’Ung for 
Unge’ kan hjælpe med nogle unge piger som kan træne et 
pigehold. Ligeledes er der mange forældre, der ikke vil sende 
deres piger til fodbold, fordi de mener fodbold er en farlig 
eller hård sport, så de vil gerne have at pigerne dyrker en 
anden sportsgren i stedet for.

Formanden fortæller, at forældrenes engagement desværre 
ikke er så godt, som de kunne ønske, men at det er bedre 
end ingenting:

”Gellerup og Toveshøj er et område med mange bela-
stede familier, de har ikke så mange ressourcer til at 
være med i foreningen. Vi prøver at inddrage foræl-
drene og skabe noget kontakt, for eksempel kan man 
komme i klubhuset om aftenen og ryge vandpibe og 
spille kort. Formålet er at trække dem her til og så få 
dem til at tænke, nå nu er jeg her, så kan jeg også 
godt komme og se min søn spille kamp. Nogle forældre 
kommer tit, andre kommer ikke så tit og nogle kommer 
slet ikke. De forældre der kommer tit vil vi gerne bruge 
som rollemodeller til at tiltrække de andre forældre. 
Det ville gøre vores arbejde nemmere, hvis forældrene 
kom til kampene, i forbindelse med konfl ikthåndtering, 
i forhold til kontakten med forældrene. Det ville både 
gøre arbejdet nemmere for trænerne og bestyrelsen. 
Men i forhold til gamle dage er det meget bedre. Det 
bliver nogle gange et problem, når de skal til ude-
kampe, fordi der ikke altid er nok forældre, der vil køre, 
så låner de Klubbernes bus. Klubben har to minibusser, 
men det er sidste udvej, da det koster 4 kr. pr. km, hvis 
vi skal låne den. Det meste af tiden kører forældrene 
til udebanekampe.”

Forældrene kommer fra lande, hvor man ikke er vant til at en-
gagere sig i foreningslivet og derfor har ACFC også svært ved 
at få folk til at være frivillige i foreningen eller være medlem 
af bestyrelsen. Ligeledes er tid og overskud en stor barriere 
for forældrene. Formanden fortæller videre, at der bor 10.000 
borgere i Gellerup og Toveshøj og 50 % er børn og unge:

”så vi har ikke nok voksne til at tage sig af dem. Når 
der er sol og sommer, så er der meget aktivitet uden 
for. Der er nogen her, der har 10 og 11 børn.”

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Motivationen handler både om konkurrence, motion, socialt 
samvær og fordi de synes det er sjovt. Formanden fortæller:

’Vi prøver at lære dem, at det ikke kun handler om at 
vinde, men at hovedformålet er at man spiller, fordi 
man godt kan lide at spille og være sammen med kam-
meraterne’.
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Fortælling

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

ACFC har mange tilbagevendende begivenheder, og det er 
ens for alle arrangementer, at det koster noget, men at det 
kun er et symbolsk beløb. Fordi de gerne vil lære dem, at fritid 
koster penge, men de vil heller ikke udelukke folk, der ikke 
har råd. Og formanden fortæller, at der vil være mange der 
ikke har råd, hvis det var normalpriser, fordi mange i området 
er på overførselsindkomst og har mange børn.
Sociale aftener, hvor man mødes til hygge, grill og Champions 
League. Til sidste grill aften var der 1200 mennesker.

Sol og Sommer:
I samarbejde med Klubberne i Gellerup står ACFC for arrange-
mentet Sol og Sommer. Det har de gjort siden 1994, men det 
er ikke altid de har ressourcer til det, da det kræver mange 
frivillige. 

De aktiviteter som ACFC er med til at stå for i sommerferien 
(uge 26 til uge 30)
 Stor Legedag, en dag om ugen i uge 27, 28, 29 og  

30. 
 Olympiaden
 Fodboldskole en uge om året i sommerferien. Det har ACFC 

stået for siden 1996, i år foregår det i samarbejde med DBU.
 Gellerup Cup, en dag om ugen i uge 27, 28, 29 og 30. Der 

kommer op til 65 7-mands hold fra hele Aarhus. 
 Cykeltur til Ry (35 km) både for drenge og piger i uge 30. 

Der kommer 30 til 35 hver gang. Med overnatning.
 Kanotur for alle Fed Ferie som afholdes i vinterferien og 

efterårsferien

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

ACFC har et stort ønske om et pigehold i klubben og håber 
på, at de har et til efteråret, derudover har formanden selv en 
lille drøm om med tiden, at der er andre der tager over, som 
formand i klubben:

”Jeg er formand nu og har været træner siden 1994. 
Jeg har et ønske om, at jeg i fremtiden kan sidde på 
terrassen sammen med mine kammerater og se på til 
træning og kampe og fylde nogle vanddunke op og så 
har jeg andre der styrer foreningen, anden formand. 
Jeg vil gerne have mere fritid og motivere andre til at 
tage over.”

Gellerup 
Hjertet
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FysiskGellerup 
Globus 1

Globus 1

Facilitetstype og funktionalitet: 
 Et idrætshus, der indeholder et hav af forskellige faciliteter 

og giver plads til mange forskellige foreninger og forenings-
løse.  

 Funktioner: Primær halfaciliteter og udendørs boldbaner. 
Den store hal kan opdeles i to. Udendørsmultibane, beach-
volleybane og græsbaner. Omklædningsfaciliteter, depotrum 
med idrætsredskaber og publikumstribune. Opholdsrum og 
mødelokaler, der kan bruges til foreningssammenkomster og 
møder. Syværksted. Cafe med madudsalg. Administrations-
kontorer. Tidligere har der været edb-rum til åben brug. 

 Bygningen er opført med fokus på aktivering af beboerne 
i Gellerupparken og Toveshøj. Det er målet at gøre fl ere bor-
gere idrætsaktive og integrere dem i foreningslivet. Ledelsen 
fordeler booking af huset til 80% af etniske foreninger og 
20% danske foreninger.

 Administrationen af Globus1 styrer også bookingen af Nord-
gårdshallen, der ligger centralt placeret i selve Gelleruppar-
ken. 

 Bygningen er stor, rummelig og velegnet til store grupper, 
men der fi ndes også mindre rum til mindre grupper.

Tilgængelighed
Afstande
100 meter: ingen andre funktioner end Ringvejen
150 meter: enkelte boliger
250 meter: boliger og institutioner

 Fysiske forbindelser
 Fysiske barrierer

Klima
 Globus 1 består af både indendørs og udendørs faciliteter. I 

godt vejr sker det at foreninger, der har booket hallen benyt-
ter udenførsfaciliteterne i stedet.

 Globus 1 er i dag omgivet af skov mod nord og syd. De 
tilhørende udendørsarealer ligger nord for bygningen og har 
derfor en væg af træer som afslutning på det slåede areal, der 
giver læ på banerne. 

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m
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FysiskGellerup 
Globus 1
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FysiskGellerup 
Globus 1

Overfl ader
 Globus 1 er et forholdsvis nyt byggeri og fremstår pænt og 

i god stand. De indvendige overfl ader er alle hårde pudsede 
fl ader, hvilket giver en lidt hård akustik.

 Store løftede vinduespartier sørger for behagelige lyse rum 
i hele bygningen. 

 Enkelte skarpe vægfarver skaber liv i rummet og understre-
ger rummene er lavet til sjov, leg og idræt. 

Inventar

 alt indenfor idræt

Bliver inventaret brugt?
 x  ja   nej
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PraksisGellerup 
Globus 1

Organisering
Er faciliteten 
 x  organiseret  semi-organiseret  uorganiseret

Inden for hallens åbningstid har Globus 1 afsat tid til, at for-
eninger kan booke tid via Globus1’s bookingsystem og ligele-
des er der afsat tid til at folk kan bruge hallen uorganiseret. 
Da hallen hele tiden er bemandet er der også mulighed for, 
at uorganiserede brugere kan komme og spørge om de må 
bruge hallen, hvis en forening har afl yst. Centerchefen fortæl-
ler, at der er blevet opdyrket en respekt, så de uorganiserede 
brugere, som centerchefen kalder for foreningsløse, respek-
tere at de kun kan være der indtil de næste der har booket 
hallen kommer, uden at den halansvarlige skal til at smide de 
uorganiserede brugere ud. Han fortæller, at det er noget de 
har lært:

”De får det også at vide når de kommer herover med 
skolen, som organiserede brugere. Hvor man får at 
vide at huset er åbent og hvis det ikke bliver brugt må 
man låne det, men man skal altid spørge først. Men 
det er noget de skal lære, fordi det ikke ’umiddelbart 
ligger i deres opdragelse’, hvor de er vant til at man 
kommer og tager det til sig.”

Globus 1’s udendørs faciliteter kan også bruges både uorga-
niseret og organiseret. Hvis de foreningsløse bruger uden-
dørsbanerne og en forening, som har booket hallen, gerne vil 
uden for at spille, så skal de foreningsløse fl ytte sig.

”Nogle gange vælger de foreningsløse at kigge på an-
dre gange går de ind og bruger hallen i stedet for.”

Men man behøver ikke at lave en aftale for at bruge uden-
dørsfaciliteterne uorganiseret, men der er så også en risiko 
for at man bliver smidt væk. Men Centerchefen fortæller, at de 
overvejer, hvordan det skal fungere i fremtiden, da der bliver 
mere og mere run på sommeraktivitet på indendørsidræt, både 
sommerhåndbold, beach håndbold, beach volleyball, hvorfor 
der bliver mere og mere pres på udendørsfaciliteterne.  

Foreningerne har mulighed for at booke tid i Globus 1 fra kl. 
16.00 i hverdagene og der skal rigtig meget til før, at Globus 1 
kan fi nde på, at afl yse en almindelig ”foreningsaften”, modsat 
weekenderne der ved foreningerne fra starten af at der kan 
man godt risikere at få afl yst sin tid med kort varsel, fordi Glo-
bus1 skal kunne rumme de her særlige arrangementer. Mange 
foreninger vil dog stadig gerne have tider i weekenderne.

Er faciliteten bemandet?

 x  ja   nej

Der er i alt 14 ansatte, 11 fuldtidsansatte og 3 studerende på 
deltid. Centerchefen, som er ansat ved Aarhus Kommune til 
at drive hallen, har førhen arbejdet som klubleder i en ung-
domsskole, været leder af forebyggelsessekretariatet, skole-
leder ved et opholdssted for unge og konsulent, hvor han var 
involveret i fritids- og vejledningsaktiviteter for tosprogede 
unge. Ligeledes er der ansat en administrativ medarbejder og 
tre bydækkende integrationskonsulenter, som har sin base i 
Globus 1, men som dækker hele Aarhus.

Hvis ja, er personalet blot passivt til stede  x  eller aktivt 

involveret i aktivteter x  

Derudover er der også ansat aktivitetsmedarbejdere også kal-
det ’De pædagogiske driftsmedarbejdere’:

”så jeg har altid en mand på herude, som både har 
en opsøgende funktion og en driftsfunktion. Han er 
ikke kun pedel, han er også opsøgende i forhold til 
”Hey hvad sker der” osv. osv.’ Det er en pædagogisk 
driftsmedarbejder.”

De forskellige pædagogiske driftsmedarbejdere, som er ansat 
i Globus 1 dækker hallens åbningstid, således, at hallen altid 
er bemandet. Centerchefen har undersøgt muligheden for om 
hallen i nogle timer kunne være en nøgle hal, og dermed 
spare mandetimer. Men det kan ikke lade sig gøre i det her 
område fortæller han:

”der smutter hurtigt nogle med ind, der prøver at lave 
sin egen dagsorden, så rent sikkerhedsmæssigt kan 
det ikke lade sig gøre.”

De pædagogiske driftsmedarbejdere skal helst repræsentere 
det forskellige udsnit af kulturer, der er i området. Det eneste 
der ikke er ansat i Globus 1 i øjeblikket udover rengørings-
hjælpen er en Somalier. Ellers er der både tyrkiske, arabiske, 
kurdiske og danske medarbejdere. Centerchefen fortæller, at 
de pædagogiske driftsmedarbejdere og de studerende bor el-
ler har boet i området. Det er ikke en kvalifi kation i sig selv, 
men en fordel:

”Det hjælper ikke hvis alle medarbejderne herude er 
danskere med gode uddannelser, fordi dem henvender 
de sig ikke til. Især drengene skal hele tiden prøve 
de etniske danske konsulenter af, meget negativ kom-
munikation, som aldrig er et problem med de etniske 
konsulenter.”

Alle de ansatte er foreningsaktive:
”De skal være rollemodeller også foreningsrollemodel-
ler.”

Hvordan er faciliteten opstået?
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Praksis

Som et brugerkrav?
Hvordan har brugeren været involveret?

Globus 1 er et multiaktivitetscenter som blev bygget af fi re 
partnere; Aarhus Kommune, Lokale- og Anlægsfonden, Ur-
ban (EU midlerne), og Brabrand Boligforening. Brabrand Bo-
ligforening gav grunden, mens Lokale og Anlægsfonden samt 
Urban støttede projektet økonomisk. Aarhus Kommune driver 
Globus 1. Indvielsen af Globus 1 fandt sted 15. oktober 2005. 
Globus 1 er et møde sted for alle på tværs af alder, køn og 
nationalitet og danner rammen om en mangfoldighed af fri-
tids- og kulturaktiviteter. Samtidig med at Aarhus Kommune 
i samarbejde med Brabrand Boligforening opførte Globus 1 
opførte de også en idrætsbørnehave i den grønne kile mellem 
Gudrunsvej og Åby Ringvej.

Målet med Globus 1 var at Gellerup og Toveshøj skulle facili-
teteres noget bedre, hvor tanken var nærhed til sin idrætshal 
og et sted, hvor der kunne afholdes store arrangementer. Den 
etniske befolkningsgruppe som blev større og større i området 
skulle have en fornemmelse af, at det var deres hal, men den 
skulle også fungere som crossover integration til resten af 
byen. Ønsket var at fylde hallen, hvor størstedelen var etniske 
foreninger, men etniske danske foreninger skulle også kunne 
komme i Globus 1 på normal vis. Centerchefen fortæller, at 
idéen bag Globus 1 var integration på den store og lille klinge. 
’Den store klinge’: Hallen skulle fungere som bydækkende in-
tegration. ’Den lille klinge’: den lokale hal for beboerne i om-
rådet som beboerne værnede om og havde tiltro til og hvor 
man trygt og godt kunne sende sine børn over i.

I Globus 1 er der både fokus på driften af Globus 1 og på 
udvikling, hvor der både er ansat personale til håndteringen 
af driften og udviklingskonsulenter. Udviklingskonsulenterne 
opgaver er både, at understøtte og få fl ere foreninger i gang. 
Globus 1 har et stort samarbejde med mange foreninger i om-
rådet, både idræts- og kulturforeninger. De er i kontakt med 
58 foreninger, hvor nogle af foreningerne bliver faciliteret i 
Globus 1, men udviklingskonsulenternes arbejde handler i høj 
grad om, at understøtte processen med at komme i gang som 
forening.

Adgang
Er der bestemte åbningstider

Gellerup 
Globus 1

 x  ja   nej

Mandag: kl. 9.00 til 22.00
Tirsdag: kl. 8.00 til 22.00
Onsdag: kl. 8.00 til 23.00
Torsdag: kl. 8.00 til 23.00
Fredag: kl. 9.00 til 23.00
Lørdag: kl. 9.00 til 20.00
Søndag kl. 11.00 til 21.00

Globus 1 er åbnet omkring 300 dage om året. Centerchefen 
har undersøgt om han havde driftsmidler til at have åbnet 
om natten, for at servicere et andet klientel, men det havde 
han ikke. Åbningstiderne er delt op fra kl. 8.00 til 16.00 og 
igen fra 16.00 til 23.00. Fra kl. 8.00 til 16.00 er det skoler og 
daginstitutioner der kan booke hallen. Fra kl. 16.00 til 23.00 
kan foreninger booke sig ind, hvor primær tid til børn og unge 
aktiviteter er mellem kl. 16.00 og 20.00 og voksen idræt er fra 
kl. 20.00 til 23.00.

I den forbindelse har Centerchefen mødt nogle multikulturelle 
udfordringer, fordi der har været lidt utilfredshed med at un-
gerne ikke kan dyrke idræt i hallen efter kl. 20.00. Men det 
vil Centerchefen ikke være med til, da han mener, at der skal 
de unge være derhjemme. Hvilket tit er en udfordring fordi de 
ikke har noget at være derhjemme for, fortæller han, men for 
ham handler det også om at anspore de unge til at læse deres 
lektier fremfor at sidde i hallen og hænge ud.

I ydre timerne, eksempelvis i sommerferien, hvor hallen er 
tom, kan alle booke sig ind i Globus 1 med et klippekort.

Kan faciliteten frit anvendes af alle?
 x  ja   nej

I de timer, hvor daginstitutioner, skoler og foreninger kan 
booke sig ind, er Globus 1 forbeholdt dem der har booket sig 
ind. Hvis hallen står fri, når Globus er åben må alle benytte 
hallen, hvis de spørger om lov først. Globus 1har ligeledes 
afsat tid til at folk kan bruge hallen uorganiseret.

Økonomi
Ved anvendelse:
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 x  Gratis   x  Betaling

Det er gratis at benytte hallen uorganiseret.

Hvis man booker hallen til store arrangementer som forening, 
får man det til foreningspris, men hvis det er eksterne (ikke 
foreninger) der ønsker at booke hallen, er det til kommerciel 
pris. 

Brugere
Hvem benytter primært faciliteten?

 x  Børn  x  Unge  Voksne

Dansk baggrund   x Anden etnisk baggrund

Individuelle   x Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 x  ja   nej

Mange især mange foreninger bruger Globus 1. I 2010 var 
der 100.000 brugere, både sæsonbrugere og dem der kom-
mer til de store arrangementer. Hallen kan rumme op til 2000 
brugere i hallen af gangen. Globus 1 er fuld booket i hoved-
sæsonen, men fra midten af maj til midten af august står det 
stille med foreningslivet i hallen. Der er 58 foreninger der 
bruger hallen, meningen var, at det skulle være 20 % etnisk 
danske foreninger og 80 % etniske foreninger. Men center-
chefen mener, at fordelingen nærmere er 25 % etniske danske 
foreninger og 75 % etniske foreninger. For at opretholde de 
tal bliver de nød til at afvise etnisk danske foreninger.

I løbet af et år er hallen blevet benyttet 6000 gange af for-
eningsløse. Mange af de foreningsløse er de samme, der 
kommer cirka 20 foreningsløse om dagen:

”Der er omkring 40 til 50 arabiske, tyrkiske og soma-
liske drenge, der kommer og spiller lidt fodbold, hæn-
ger ud og også bare sidder og kigger når foreningerne 
spiller, og hvis de har lyst får de også nogle gange lov 
at spille med sammen med foreningerne. De kræver en 
særlig indsats. De foreningsløse samles oftest via sms, 
hvor de skriver, ”nu er der fodbold i Globus1”.”

Centerchefen fortæller, at han havde lagt mærke til, at de 
samme to somalier ofte kommer og spiller fodbold på samme 
tid og han fandt ud af, at det var en fast aftale de havde:

”De har selv sat kampen herovre, så i stedet for at 
spille gade fodbold op af væggen over i deres bolig-

område, så kommer de herover og gør det, så tager 
de musik med og hygger sig. De rydder faktisk også 
op efter sig”

De foreningsløse kommer oftest fra området, der er cirka 20 
til 25 gengangere, som personalet i hallen prøver at påvirke 
positiv ved at agere og være tilgængelig:

”Der er fl est arabere, herefter tyrkere og mindst so-
malier og de har deres eget hierarki. Men det kommer 
ikke til udtryk her. Alle kommer her og der er ikke 
nogle der har banket sig på plads og sagt, det her 
er et arabersted eller et tyrkersted. Og det holder vi 
selvfølgelig også hårdt øje med. Det er sådan, at når vi 
sidder og fordeler [tiderne mellem foreningerne], fordi 
der er altid nogle der vil have for meget tid og vi må 
skære ind til benet, så laver vi selvfølgelig en fornuftigt 
fordeling på det. Vi har sat forskellige kriterier op, så 
det ikke ender med, at vi bliver smagsdommere på, 
hvad vi kan lide og ikke kan lide. Eksempelvis kan en 
forening ikke sætte sig på 40 % af 20 til 22 tiden. Har-
lev idrætsforening (drenge fodbold) kommer her fra 
9 til 11 lørdag formiddag (typisk etnisk dansk tid for 
puslinge). Den tid har de vundet hævd på, men det er 
ikke noget problem. For der ved vi udmærket at der vil 
Alnur [arabisk forening] ikke ligge deres træningstid, 
det er alt for tidligt for dem.”

For de foreningsløse skal Globus 1 opfattes som et værested. 
Derfor er det også gratis for dem, at benytte faciliteterne.

Derudover er der også de brugere som kommer i forbindelse 
med de store arrangementer. Det kan være alt fra stævner 
til store kulturmøder, eksempelvis har araberne nogle store 
kulturdage, hvor der kommer 1000 til 1500, hvor de lejer Glo-
bus 1 til at holde det i. Sidste år havde Globus 1 78 særlige 
arrangementer. Centerchefen tror kun at der har været en 
weekend i måneden over et helt år, som har været en normal 
foreningsweekend.

Anvendelse
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Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 x  ja   nej

Globus 1 er bygget med formålet, at være et multiaktivitets-
center og fungerer også som et i dag. I starten var det me-
ningen, at det også skulle have været et værested for unge 
i området, men det har været svært at få hallen til både at 
rumme et værested og foreningslivet. Hallen er derfor først 
og fremmest et sted for foreninger og så er der afsat særlige 
tidspunkter, hvor den kan bruges uorganiseret  

Derudover har Globus 1 et effektmål om, at øge andelen af 
både unge drenge og piger, som bevæger sig og dyrker idræt, 
især blandt unge af anden etnisk herkomst.

De vigtigste aktiviteter der udbydes i Globus 1:
Der kører rigtig mange forskellige aktiviteter i Globus 1. Glo-
bus 1 bruges til forskellige typer af sportsgrene, men bruges 
også til afholdelse af møder og som et socialt mødested for 
nogle grupper:

”Kulturforeninger og kvindeforeninger bruger også 
Globus 1 til at holde møder i. For kvindeforeningen be-
tyder det meget at det er trygt og godt at komme i 
hallen. De sidder blandt andet og snakker om hvordan 
det er at være kvinde og mor i DK og de udfordringer 
de har. Som forening kan man låne mødelokaler gratis 
i Globus 1. Det er også en af fordelene ved at være 
forening og det fortæller vi dem også. Det er ikke kun 
pligter de får, det er også rettigheder.”

Eksempler på Idrætspaletten:
 Fodbold: I globus 1, er der stadig indendørs fodbold med 

Gellerup 
Globus 1

bander, hvilket Centerchefen fortæller er på retur, eksempel-
vis bruges det ikke så meget i København mere, hvor man i 
stedet spiller med indkast. Centerchefen har prøvet at tage 
banderne væk, men det ville de etniske foreninger ikke være 
med til, da de elsker banderne.
 KIN- BALL
 Taekwondo
 Badminton
 Hockey
 Basket: Centerchefen fortæller, at ingen af de etniske spil-

lede basketball inden Globus 1 kom. Det skal hele tiden gen-
opfi ndes, men nu er der omkring 5 % af en årgang der spiller 
basketball fra området, on and off.
 Håndbold
 Volleyball

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

 x  højt     middel    lavt
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Stedets ry og omdømme

Centerchefen fortæller: 

”Stort set alle beboerne i Gellerup kender til Globus 
1. Det gør de fordi Globus 1 har så forskellige artede 
aktiviteter her. Her kommer nogle og får kaffe, bebo-
ermøder, stormøder, det er sådan nogle ting de hu-
sker det på. Det er også der, hvor dit barnebarn spiller 
fodbold hver torsdag. Så den tilgang og det kendskab 
til Globus 1 burde være der.Globus 1 er ikke kun for de 
idrætsaktive, det er et hyggeligt sted at komme for 
mange forskellige typer af mennesker.”

Han fortæller dog, at det største problem var pigerne. Globus 
1 har arbejdet på at gøre Globus 1 tryg for pigerne/damerne 
siden de åbnede i 2006. I starten var fædrene eksempelvis 
utrygge ved at sende pigerne derned fordi der manglede lys 
på parkeringspladserne. Det har de så lavet nu. Der var for-
skellige ting som de fi k rettet op på det første år, eksempelvis 
videoovervågning. Centerchefen forklarer:

”Jeg kan høre på den dialog der er når de ringer hjem 
og spørger om de må blive en time ekstra - hvor er i 
henne – Globus 1 – Okay, så er det fi nt. Så forældre-
børne trygheden den er etableret og det er uanset 
etnisk oprindelse.”

Til at starte med fi k Centerchefen også spørgsmål fra bru-
gerne inde fra byen af, om det var trygt ved Globus 1 og om 
det var sikkert at parkere sin bil ved Globus 1. Han forklarede, 
at det skulle de på ingen måde være nervøse for, hvilket bru-
geren heller ikke er længere efter de kender stedet.

Oplevelse af faciliteten:

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Globus 1 er nyt og åben sted, som både giver muligheder for 
de uorgianseret  og de orgianseret. Samtidig er det et sted 
med mulighed for mange forskellige aktiviter. 

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  utryg?

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 x  ja   nej

Centerchefen vil til at holde koncerter i Globus 1, både for at 
åbne Globus 1 og området op for folk der ikke bor i området:

”Så når folk spørger, hvor har du været til koncert – I 
Gellerup. Turde du det??  Ja det gjorde jeg.”

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 x  ja  nej

Størstedelen af både de foreningsløse og foreninger kommer 
fra området. Men cirka ¼ af foreningerne kommer fra resten 
af Aarhus.

Har afstande betydning for anvendelsen?

 ja   x  nej

Centerchefen fortæller at afstanden ikke har nogen betydning 
for, om dem der bor i Gellerup eller Toveshøj bruges af Globus 
1.

Er der fysiske, kulturelle, sociale, økonomiske eller andre fak-
torer, der tilskønner til at benytte faciliteten

 x  ja   nej

Konsulenterne prøver at udfordre de etniske brugere af hal-
len, så drengene ikke kun spiller fodbold eller ved at vise at  
kvinderne kan dyrke idræt uden, at det skal foregå i lukkede 
rum bag gardiner. Eksempelvis ved at introducere dem for 
andre typer af sportsgrene og ved at vise pigerne, at de kan 
dyrke idræt med tørklæde:

”Eksempelvis har vi fået opdyrket 34 til 40 piger til at 
spille fodbold. Da hallen åbnede i 2006 var der nogle 
piger, der var meget interesserede i at spille fodbold. 
De fi k beklædning på hovedet og spillede i lange buk-
ser, så det passede kulturelt og religiøst også. De fi k 
nogle trænere på. Pigerne var dengang 12 – 13 år. I 
dag er de 19 år. Pigerne blev udsluset i foreninger og 
i dag spiller de stadig fodbold. I dag er det accepteret 
at pigerne spiller fodbold.”

Nogle af beboerne i området har spurgt om der kunne være 
et fi tness center i Globus 1. Globus 1 har sagt ja og har fået 
lavet et lokale til formålet. Men foreningen mangler 250.000 
kr. til maskiner før de kan starte op. Cirka 70 % af brugerne 
vil være kvinder, fortæller Centerchefen, der gerne vil have, at 
det er en forening der står for det. Så de har oprettet en for-

Gellerup 
Globus 1
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ening der hedder Fitness Vest, som kommer til at drive stedet. 
Globus 1 har lavet en kontrakt med dem.

”Så bliver det ligesom når man booker en gymnastik-
sal, bare mange fl ere timer, fordi lokalet er beregnet 
til dem. Så det er et helt nyt segment der vil begynde 
at komme i Globus 1. Mange af kvinderne i området 
får ikke rørt sig nok, det er mere legitimt for dem at 
gå ind og løbe på et løbebånd og lukke dørene og 
mændene må blive udenfor. Så må vi tilnærme os det. 
Så bliver det sådan at de mange vinduer i rummet, kan 
kan lukeks helt ned så ingen kan kigge ind. Men det 
er også meningen at fi tness lokalet, skal kunne rumme 
mange andre grupper. Eksempelvis skal det kunne bru-
ges kommunalt.”

Nede i hallen er der også hold kun for kvinder, hvor de kan 
lukke helt af. Den ene halvdel af den store hal kan lukkes 
helt af. Det er noget der er tænkt på fra starten, da hallen 
blev bygget. Så de kan være i en halv hal og eksempelvis 
dyrke kampsport, udstrækning og pilates. Hvis der kommer 
120 kvinder og vil holde et kvindearrangement, så kan de 
låse hallen af så det bliver en kvindeaften. Om tirsdagen i 
fed ferie er det pigedag og der er drenge ikke velkommen i 
Globus 1. Simpelthen for at understøtte at pigerne kan lege 
på anden vis.

Er der andre fysiske, kulturelle, sociale, økonomiske eller an-
dre barrierer for at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Centerchefen mener ikke, at det overordnet har en betyd-
ning for hvor meget beboerne i Gellerup og Toveshøj bruger 
Globus 1, at den ligger hvor den gør, men dog er vejen en 
barriere:

”Der har været og det er der stadig fokus på hvordan 
man kommer sikkert og trygt herover. Det er jo noget 
nemmere at komme til Nordgårdshallen hvor der ingen 
biler er. Så det er det eneste problem der er. Derfor 
har jeg også hele tiden sagt, at hvis I laver noget der, 
så få en bro over, så det bliver trygt. Men fordi den lig-
ger her og ligger tæt på Åbyhøj [selve afstanden]det 
har ingen betydning. Eksempelvis bruger Lykkeskolen 
hallen, som ligger oppe ved Bazaren. De små børn fra 
skolen bruger Nordgårdshallen, mens de store børn 
bruger Globus 1. Så planlægger de det i ydretimerne, 
så børnene får fri fra skole når de er færdige. Men 
vejen er stadig væk en barriere, men det bliver snart 
ændret. I helhedsplanen, der bliver vejen lukket og så 
kommer der en vej ind et andet sted. Og det bliver 
rigtig dejligt, da det er en meget farlig vej, så på sigt 
er det ikke noget problem. Jeg tror at den er lukket om 
to år. Et endnu større problem er dem over fra Åbyhøj, 
som skal krydse en vej som er mere trafi kal. De vil 

gerne have en gangbro over til hallen. Det har faktisk 
været den største udfordring.”

For foreninger er der central booking med deadline en gang 
om året, hvor forening booker tider for en hel sæson. Efter 
deadlinen koordinerer centerchefen skemaet for hele sæso-
nen, som han beskriver som en udfordring:

”Fordi arabisk tilgang til sådan noget, det er, det gør 
vi i morgen, det behøver vi ikke. ”Men det behøver I 
sgu for ellers får I ikke tiden”. Så har vi været vant til 
lige at ringe rundt efter deadline og lige få dem til at 
tjekke om foreningerne gerne vil booke. Så nu er de 
begyndt på at komme to måneder før arrangementet 
og bestille hallen og førhen var det 14 dage før. Men 
det handler også om at være i dialog og forklare dem, 
at det ikke kan lade sig gøre på den ”arabiske måde”, 
fordi den ’danske måde’ kommer alle til gode, da der 
er så meget run på huset.”

Centerchefen oplever ikke, at det er svært at få beboerne i 
området til at gå i gang med noget idræt, han synes det er 
sværere at fastholde dem.

”Alle unge i dag shopper rundt, men de etniske unge 
er sværere at holde fast. Også fordi midlerne ikke er 
så store. Så hvis der er en børnefl ok på 8, så skal 
der prioriteres og hvis vi snakker kontingenter fra 400, 
500 op til 1000 kr., så giver det problemer, det er der 
slet ikke nogen tvivl om. Men de vil gerne være med, 
de er interesserede.”

Deres erfaring er at nu, at når de starter en ny aktivitet op 
starter de et introhold op, som er gratis, et samarbejde med 
foreningerne. Derefter skal de betale et kontingent:

”Så er det også en god idé at dele kontingentet op pr. 
måned, da det ser billigere ud og det er mere over-
skueligt.”

Men Globus1 har hørt fra nogle foreninger, at det ikke er et 
issue, når de unge først er kommet ordentlig i gang og når de 
har fundet en aktivitet de virkelig er interesseret i. Så er det 
ikke et issue med hensyn til kontingent betaling, Så fi nder 
man midlerne.

Et andet problem for at få de unge i gang er ifølge Center-
chefen manglende kvalifi cerede trænere og ledere og få dem 
uddannet til bedre at kunne håndtere de unge:

”Så det ikke bliver den kæft, trit og retning attitude, 
som har været gennemsyrende nogle steder og så 
shopper de unge ud fordi de ikke fi k deres vilje. Der 
er nogle udfordringer i det, da der er en anden men-
talitet til at gå til sin træner og leder på, der kan også 
være en udfordring i at både drengene og pigerne, 

Globus 1
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især drengene er meget pågående, de skal hele tiden 
være nummer 1 og være på første holdet og problemet 
er så, at så gider de ikke klubben hvis de kommer på 
andet holdet. Og det har jo også noget at gøre med 
læring, at sådan går det ikke altid og det er ikke fordi 
træneren er racist at du kommer på andetholdet. Det 
er fordi du har nogle udfordringer og du ikke er god 
nok til førsteholdet. Konsulenterne prøver også hele 
tiden at arbejde med de unge og prøver at få dem til 
at forstå, at de ikke skal droppe idrætsgrenen, fordi de 
har tabt en kamp. En mentor ordning bliver vigtig for 
de etniske unge fordi de ikke har den forældreopbak-
ning, så står de jo oftest mutters alene i både fravalget 
og valget og så er det rart at have en mentor. Og de 
bruger faktisk også mine medarbejdere herovre som 
mentor. Eksempelvis har der været nogle fra ACFC, 
som gerne vil skifte klub til Brabrand, men de turde 
ikke rigtig – jo gør du det så kommer jeg ned og kig-
ger og vi ringer lige sammen bagefter. Simpelthen så 
de har en at snakke med når der de gør sådan nogle 
ting der, det kan vi se er positiv både individuelt og 
generelt.”

Centerchefen fortæller, at udfordringerne ved at få de voksne 
i gang er meget forskellige. Det kan eksempelvis være meget 
svært med den gruppe der har post traumatisk stress og dem 
der ikke kan få deres liv til at hænge sammen, han mener ikke 
at den gruppe er kendetegnende for området, men at der er 
fl ere end som så der har det. 

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

I og med hallen rummer, så mange forskellige typer af men-
nesker, foreninger og arrangementer er det også meget for-
skelligt hvad motivationen for at komme i Globus1 er. Moti-
vationen skal altså både fi ndes i det sociale, motionen og 
konkurrencen.

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

Der er forskellige feriearrangementer i Globus 1.

I uge 7 og 42 er der arrangementet Fed Ferie for børn og 
unge. Her kommer cirka 80 % fra området og 20 % fra resten 
af Aarhus. 

Sol og Sommer foregår 7 uger hen over sommeren. Sports-
skolen, som Globus1 står for er en del af Sol og Sommer. 
Sportsskolen kører i uge 27 og her er fordelingen anderledes, 
da 20 % af gæsterne kommer fra området, mens 80 % kom-
mer fra resten af Aarhus. 

Begge arrangementer er gratis

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

Få færdig gjort fi tness rummet.

Gellerup 
Globus 1
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Fysisk

Motionskælder
Facilitetstype og funktionalitet:

På Stengårdsvej er der valgt at kigge på en motionskælder 
som facilitet.  Det er en selv- og semiorganiseret facilitet, der 
ligger inde i boligområdet.

Et motionsrum er etableret i en af boligblokkene.  Rummet 
er et almindeligt kælderrum i en etagebygning, som både er 
blevet brugt til diskotek og motionsrum. 

Tilgængelighed
Afstande
Indenfor en afstand af:
50 m: Boliger
100 m: Boliger og grønt areal
200 m: Boliger, Grønt areal og ungdomsklub

 Fysiske forbindelser 
 Fysiske barrierer

Motionskælder

St d

Spangsbjerg Mølleve

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

  50 meter afstand mellem hver ring

Klima
i kraft af at motionsrummet er placeret indendørs har det 
udendørsklima ikke effekt på anvendelsen. 

Overfl ader
Kælderrummet er domineret af hårde overfl ader. Især er klin-
kegulvet fremtrædende, og vidner om kælderens oprindelige 
formål. 

Inventar
I motionsrummet er der de typiske motionsmaskiner som ek-
sempelvis løbebånd, motionscykler, og forskellige styrketræ-
ningsmaskiner. Desuden er der en sauna, bad og omklæd-
ningsrum

 Motionsmaskiner
 Sauna
 Omklædning
 Badefacilitet

Bliver inventaret brugt?
 x  ja   nej
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Motionskælder
Stengårdsvej

M ti k ld
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Motionskælder

Organisering
Er faciliteten 

 organiseret  x  semi-organiseret  uorganiseret

Det kræver ingen medlemskort at benytte motionscenteret. 
Men man kan kun benytte motionsrummet, når der er hold. 
Der er ingen instruktør på holdet og man bestemmer selv 
hvornår man kommer inden for det tidsrum, hvor der er et 
bestemt hold. Eksempelvis er der et hold for pensionister om 
lørdagen fra kl. 7.00 til 9.00. Her kan man godt vælge kun at 
træne fra eksempelvis kl. 8.00 til 9.00.

Der er både åbne og lukkede hold. De åbne holds tider er 
angivet på døren til kælderen, og dem kan alle benytte, hvis 
de ellers opfylder adgangsbetingelserne. Eksempelvis er det 
kun kvinder, der må komme på kvindeholdene.

Er faciliteten bemandet?

 ja   x  nej

 1 formand
 1 kasser
 1 rengøringsassistent

Formanden og kasseren for motionsrummet har begge boet 
på Stengårdsvej i mange år og er vant til at hjælpe, når der er 
brug for det i området.

Rengøringen er betalt, mens formanden og kasseren begge 
arbejder frivilligt.

Hvordan er faciliteten opstået?

Formanden og kasseren for motionsrummet fortæller, at bo-
ligforeningen Ungdomsbo i starten havde et diskotek i kælde-
ren på Stengårdsvej 46. Det blev lavet om til et motionsrum 
for cirka 25 år siden og for 6 år siden overtog den nuværende 
formand og kasser ansvaret. Formanden og kasseren fortæl-
ler, at grunden til, at de valgte at tage over, var deres ople-
velse af, at der ikke blev gjort noget ved motionsrummet og 
at folk ofte gik forgæves derned til lukkede døre. For omkring 
1 ½ år siden blev motionsrummet renoveret.

Adgang
Er der bestemte åbningstider
 x  ja   nej

 Tirsdag kl. 15.30 – 16.30: For mænd
 Tirsdag kl. 19.00 – 21.00: For kvinder
 Onsdag kl. 15.30 – 16.30: For mænd
 Torsdag kl. 15.30 – 16.30: For mænd
 Torsdag kl. 19. 00 – 21.00: For kvinder
 Lørdag kl. 7.00 – 9.00: For mænd 60+

Kan faciliteten frit anvendes af alle?

 ja   x  nej

Motionsrummet kan ikke benyttes af børn, fordi forsikringen 
ikke dækker, hvis børnene kommer til skade. Aldersgrænsen 
ligger derfor på 16 år

Økonomi
Ved anvendelse:

 Gratis   x  Betaling

Det koster 10 kr. pr. gang. Fundamentet for motionsrummet 
hviler på tillid til brugerne, hvorfor der ikke er den store kon-
trol med betalingen. Brugerne skriver sig i kalenderen på den 
pågældende dag og smider pengene i en kasse.

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 Børn  Unge  x  Voksne

Dansk baggrund   x Anden etnisk baggrund

Individuelle   x Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   x  nej

Kasseren og formanden fortæller, at det er meget forskelligt 
fra uge til uge hvor mange der kommer. I løbet af ti uger var 

Stengårdsvej
M ti k ld
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Motionskælder

der i gennemsnit 25 personer, der benyttede motionsrummet. 
Den uge hvor der var mindst var der 12 pr. uge og den uge 
hvor der var fl est var der 30 personer pr. uge.

Det er både mænd og kvinder, folk i forskellige aldersgrupper, 
og både folk af anden etnisk herkomst og etniske dansker der 
benytter motionsrummet. Der kommer dog ingen børn, da de 
ikke må være der. Eksempelvis træner formanden og kasseren 
selv lørdag formiddag på pensionistholdet, og de fortæller, at 
de ofte er de eneste to på det hold.

Grupper som ønsker at træne på lukket hold kan få en tid i 
motionsrummet, uden for motionsrummets normale åbnings-
tid. Eksempelvis har Mosaikken, et multietnisk aktivitetscen-
ter for ældre, et hold i motionsrummet. Hold som er lukket er 
ikke angivet på motionsrummets dør. 
De hold der er oplistet på døren til motionsrummets, er åbne 
hold.

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål?

 ja   x  nej

Rummet er et almindeligt kælderrum i en etagebygning, som 
før både er blevet brugt til diskotek og motionsrum.

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af 
besøg på faciliteten.

 meget     middel    x  lidt?

De vigtigste aktiviteter der udbydes i Motions-
rummet:
I motionsrummet er der de typiske motionsmaskiner, som 
eksempelvis løbebånd, motionscykler, og forskellige styrke-
træningsmaskiner, der bliver brugt mest. Maskinerne er som 
oftest købt i Bilka. Desuden er der en sauna, bade- og om-
klædningsrum.

Stengårdsvej
M ti k ld
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Fortælling

Motionskælder

Stedets ry og omdømme

Formanden og kasseren er ikke klar over hvilket ry motions-
rummet har, men de tror at det har et godt ry. De fortæller:

”Folk kender til det. Der bliver ’reklameret’ for det i 
’Trappe nyt’. ”

Trappenyt er et beboerblad, som bliver omdelt hvert kvartal 
til alle beboerne i området (et oplag på ca. 3.900). I bladet 
er der hver gang en lille notits med motionsrummets åbnings-
tider.
Sundhuset står for at koordinere de frivillige, som har nøgler 
til motionsrummet, og de står også for at henvise mange mu-
lige brugere til motionsrummet. Lederen af Sundhuset fortæl-
ler dog, at mange af dem de har henvist til motionsrummet 
bliver skuffet når de ser det, da de synes det er for småt, at 
maskinerne ikke er gode nok og at det ikke er indbydende.

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af be-
søg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 Attraktiv  eller  x  uattraktiv?

Motionsrummet virker ikke attraktivt pga. placeringen i en 
kælder, der virker mørk, hård og uimødekommende. 

Opfattes faciliteten som heldhed som

 Sjov  eller  kedelig?

Kælderen opfattes som kedelig pga. af dets udseende og det 
begrænsede udvalg af redskaber.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 tryg  eller  utryg?

Motionsrummet opfattes som trygt, af brugeren, fordi det 
kun der kun er en meget lille gruppe af brugere, som alle er 
kendte fra boligområdet. 

Anvendelse

Har faciliteten betydning for området?

 ja   nej
Lederen af Sundhuset fortæller at motionsrummet har en be-
tydning for den lille gruppe der benytter motionsrummet. Hun 
fortæller at, i realiteten er det ikke så mange forskellige der 
bruger det, men for dem der bruger det, er det et vigtigt sted, 
især fordi de har det godt der socialt.
Lederen af Sundhuset ligger dog vægt på, at motionsrummet 
ikke har den store betydning for området, fordi det ikke bliver 
brugt af så mange forskellige, og fordi der er mange der ikke 
har lyst til at komme der. Hun fortæller, at der rent faktiskt er 
en stor efterspørgsel blandt beboerne på Stengårdsvej på et 
motionsrum, som er større, har et større udvalg af maskiner, 
og hvor er en instruktør kan tilknyttes. 

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 ja  x  nej

Motionsrummet bliver ikke brugt af folk uden for området

Har afstande betydning for anvendelsen?

 x  ja   nej

Hverken kasseren eller formanden tror at motionsrummet vil-
le blive brugt af de samme brugere, hvis det ikke lå i området. 

”Det at motionsrummet ligger på Stengårdsvej, er net-
op en af de ting der tiltrækker brugerne.”

Er der kulturelle eller andre faktorer, der tilskønner til at be-
nytte faciliteten?

 x  ja   nej

Der er lavet særskilte tidspunkter, hvor kvinderne kan træne 
for sig selv og hvor mænd ikke er velkomne. Kasseren og for-
manden fortæller, at det betyder at de kvinder, som ikke må 
træne sammen med mænd, har mulighed for at træne.

Er der andre fysiske, kulturelle eller andre barrierer for at 
benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Førhen kostede det 5 kr., men det kunne ikke løbe rundt, så 
de satte det op til 10 kr. Grunden til at det ikke koster mere 
er, at boligforeningen Ungdomsbo betaler husleje, vand og 
varme. Formanden og kasseren mener heller ikke at det vil 
blive brugt ligeså meget, hvis beløbet blev sat op. De fortæl-
ler, at så længe det kører på frivillig arbejdskraft, så er der 
heller ikke så mange udgifter. Det handler for dem om at det 
kan løbe rundt, de skal ikke tjene på det. Kasseren fortæller, 
at nogle fa beboerne har været inde i motionscentrene inde i 
byen, hvor de har synes at det var for dyrt.

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 

Stengårdsvej
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Fortælling

Motionskælder

faciliteten?

Kasseren og formanden fortæller, at i gamle dage før den nye 
formand og kasser tog over, var det med gammeldansk man 
mødtes i motionsrummet. I dag er det ikke længere tilladt og 
have alkohol med i motionsrummet. De fortæller at motivatio-
nen er motion og socialt samværd.

Lederen af Sundhuset fortæller, at det motivationen i højgrad 
afhænger af det sociale og at en stor del af de kvinder, der 
benytter motionsrummet hovedsagligt kommer der på grund 
af saunaen. De bruger ikke rigtig maskinerne, men sidder 
i stedet i saunaen. De er af den opfattelse, at man alene 
derved kan tabe sig. Her fortæller hun at der skal være en 
koordinator, som kan hjælpe brugerne under træningen og 
motivere dem, hvis der skal mere fokus på motionen.

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 ja   nej

Motionsrummet arrangerer ingen tilbagevendende begiven-
heder.

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

Formanden og kasseren har ikke så mange planer for moti-
onsrummet. På nuværende tidspunkt kører det rigtig godt og 
det er ikke ret lang tid siden at rummet blevet renoveret. 
Motionsmaskinerne skal løbende skiftes ud, når de går i styk-
ker.

Stengårdsvej
M ti k ld
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Fysisk

Pyramiden

Pyramiden
Facilitetstype og funktionalitet: 

 En kommunal fritidsklub for børn i skolealderen fra Volls-
mose med pædagogisk bemanding.

 Særlig fokus på ridning og cirkus, men mulighed for utrolig 
mange forskellige aktiviteter både indendørs og udendørs. 
(indeholder også en bod, hvor man kan købe mad)

 Pyramiden huser også én særlig observationsklasse 

Tilgængelighed
Afstande
100 meter: Grønt område og ældreboliger
150 meter: Boliger i Lærkeparken
250 meter: Humlehaveskolen med svømmehal, hal og bok-
seklub, samt mosen i det grønne område.

Barrierer
 Fysiske forbindelser
 Fysiske barrierer

 Der ligger en stor fysisk barriere i afstanden fra de nord-
ligere boligenklaver og til Pyramiden. 

I efterår og vintertiden, hvor det bliver tidligt mørkt opfattes 
det som utryg at gå igennem det grønne område, som er 
den korteste vej fra boligerne til klubben. 

 Klubben har mange stiforbindelser tilknyttet. 

Vollsmose

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

Klima
 Klubben består at både indendørs og udendørs faciliteter, 

der påvirkes forskelligt af klimaet.

 Både ridning og boldspil kan foregå under tag. 

 Pyramidebygningens øverste etage bliver meget varm i 
sommerperioden, men er som regel afl åst og benyttes kun 
begrænset. 

Overfl ader

 Pyramidebygningen er indrettet med en stemning af intim-
itet og leg. Der er lavt til loftet og brugt fl ere klare farver i 
rummet. Bjælker går ned fra loftkonstruktionen og skaber 
mindre rumligheder i hele bygningen. 

 De udendørs stald- og ridebygninger er dannet af 40fods 
containere, der giver stedet et råt og spændende udtryk. 
En udendørs overdækket asfalt bane fremstår også rå i 
tunge solide materialer. Primært stål. 
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Pyramiden

Inventar
Fritidsklubben indeholder utallige faciliteter og redskaber 
der giver børnene mulighed for at lege og lære. De primære 
faciliteter og redskaber er

 Faciliteter til heste: pasning og ridning
 Redskaber og udstyr til utallige cirkusnumre.
 To udendørs boldbaner, hvoraf den ene er overdækket.
 Klatretårn 
 Indendørs gymnastiksal
 Værksted
 Stort fællesrum
 Bus til udfl ugter
 Computerrum
 Bod/cafe

Bliver inventaret brugt?
 x  ja   nej

Vollsmose
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Praksis

Pyramiden

Organisering
Er faciliteten 
 x  organiseret  semi-organiseret  uorganiseret

Pyramiden er en § 65 klub, som hører under dagtilbudslov-
en, det er en almindelig fritidsklub, som børnene kommer 
i efter skole. Nogle af aktiviteterne i Pyramiden er meget 
organiserede, mens andre er mindre organiserede.

Meget foregår på den måde at vi siger, skal vi ikke 
tage et spil stikbold, så får vi en af børnene til at gå 
rundt og samle et hold. Herefter spiller vi stikbold 
ovre på multibanen eller rundbold, det elsker de 
også. Så er der ridningen, den er der jo hver dag, 
men den er også mere rammesat, det er den jo nødt 
til at være. Det er jo ikke bare noget vi går og pjatter 
med. De børn der rider er jo optaget af det, men hvis 
de rider på det første hold kan de jo godt være med 
til en omgang stikbold eller rundbold bagefter.

De børn der går til ridning, har en eller to faste dage om 
ugen hvor de rider. Det er de voksne som har ansvaret for 
ridehallen, som laver en plan for, hvornår de forskellige børn 
skal ride:

Her afhænger det af, hvornår børnene får fri fra 
skole, hvor langt de er nået, hvilket niveau de er på, 
og om de rider en eller to dage. Ligeledes handler 
det om at fordele de rigtige heste. Ikke alle børn 
passer sammen med alle hestene. De har forskellige 
temperamenter. Om fredagen er det eksempelvis kun 
dem der er rigtig øvede, der ridder fordi der skal de 
springe.

Klatring er modsat ridning ikke en aktivitet, der planlægges 
lang tid i forvejen. Børnene kan kun klatre de dage, hvor 
den pædagog der står for det er på arbejde. Derudover 
afhænger det af vejret, da klatretårnet er udenfor, men det 
afhænger også af hvornår børnene har lyst til det. Lederen 
af Pyramiden fortæller, at det ofte er pædagogerne der sæt-
ter tingene i gang og at de er med i aktiviteterne:

De voksne [pædagogerne] er altid med til alle aktiv-
iteterne ellers falder det til jorden efter 5 til 10 min. 
De voksne skal også være der for dem, der ikke er så 
gode til at deltage og få dem til at blive der. Så er 
der også dem, der vil bestemme det hele og der skal 
vi også være der. Børnene kan ofte være dybt uenige 
om reglerne. Derfor synes vi det er rigtig vigtigt at vi 
deltager.

Er faciliteten bemandet?
 x  ja   nej

Der er 4 ½ fuldtidsansat i Pyramiden. Der er altid personale 
tilstede, når Fritidscenteret er åbent.

Hvis ja, er personalet blot passivt til stede  eller aktivt 

involveret i aktiviteter x  

Hvordan er faciliteten opstået?

Pyramiden åbnede for 38 år siden og blev bygget på samme 
tid som den ældste del af Vollsmose, tre afdelinger der 
ligger i den sydlige del af Vollsmose mod Åsumvej op-
ført 1967-69. Til at starte med før der fandtes SFO’er var 
Pyramiden både en fritids-, ungdoms- og morgenklub. Det 
betød, at Pyramiden åbnede kl. 6.00 og børnene både kom i 
Pyramiden før og efter skole. Da der så begyndte at komme 
SFO’er blev Pyramiden en fritids- og ungdomsklub. Da 
Pyramiden blev bygget var der kun en mindre hovedbygning 
og en byggelegeplads, et stort område med brædder og træ, 
hvor børnene og pædagogerne kunne bygge huse og tårne 
med søm og skruer.

I Pyramiden har der i næsten alle 38 år været heste, Cirkus-
set begyndte de med for omkring 20 år siden, men det var 
først for cirka 5 år siden de to linjer med heste og cirkus for 
alvor blev tydeliggjort. Den sidste facilitet Pyramiden har 
fået er en multibane, som blev bygget for 2 år siden.

I en årrække prøvede Pyramiden, at lave et sted til de 
svageste unge, som ikke følte sig tilpas i de fritidstilbud eller 
væresteder der ellers var i Vollsmose. Pyramiden åbnede en 
Ungdomscafé for disse unge, så de havde et sted at være 
om eftermiddagen. Ungdomsklubben var om aftenen. Her 
var der lagt fokus på cafédrift og de unge skulle lære at lave 
mad og regnskab. Det gik rigtig godt i starten og de unge 
der gik i caféen var glade for det. Men der var mange unge 
mennesker, der manglede et sted at være og de begyndte 
at komme i Ungdomscafeen også unge der ikke var fra 
Vollsmose. Alle disse unge, ønskede et sted at være, men 
ønskede ikke at lave noget. Cafeideen blev ødelagt, de 
svage unge stoppede med at komme der og de andre unge 
overtog og det blev til et værested. Børnene i fritidsklubben 
begyndte at føle sig utrygge og havde ikke lyst til at komme 
i fritidsklubben mere. Derfor endte det med at Pyramiden 
lukkede Ungdomscafeen. De unge havde svært ved at fi nde 
ud af, at eftermiddagscaféen var lukket, men at Ungdom-
sklubben stadig var åben, så det endte med at Pyramiden 
også blev nødt til at lukke Ungdomsklubben. Ungdomsdelen 
krævede simpelthen for meget personale og det var der 
ikke.

Vollsmose
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Igennem de sidste 38 år er der sket meget for Pyramiden og 
der er blevet skåret kraftigt ned på bemandingen. Klubben 
er gået fra at være en fritids-, ungdoms- og morgenklub til 
i dag at være en fritidsklub. I dag kæmper Pyramiden med 
deres eksistensberettigelse, da de er bange for at politik-
kerne ikke mener at klubberne er nødvendige længere, både 
på grund af sparetiderne, men også fordi der i dag er et 
massivt fokus på foreninger.  

I dag er Pyramiden ikke bare en almindelig fritidsklub, hvor 
børnene kommer efter skole. Pyramiden huser i dag også en 
OBS-klasse, hvor der er plads til 10 børn, men på nuværende 
tidspunkt er der kun 8 børn. Pyramiden giver børnene 
mulighed for at få nogle oplevelser de ellers ikke ville have 
fået. 

Et blik rundt i Pyramiden viser et hav af muligheder for 
børnene. 

Adgang
Er der bestemte åbningstider
 x  ja    nej

Klubben har åbent 12.30 - 17.30 i hverdagene. I skoleferi-
erne: 11.00-17.00. Derudover har klubben aftenåbent fra 
18.00-22.00 mindst 1 gang om måneden.

Den travleste tid i Pyramiden er fra 15.00 til 17.30. Mange 
bliver til klubben lukker, og de vil meget gerne blive der 
længere, hvis de kunne: 

De tosprogede familier, de spiser meget senere eller 
meget tidligere. Så nogle gange har jeg faktisk set 
nogen gå hjem og spise kl. 16.30 og så kommer de 
igen bagefter. Men det er meget forskelligt. Åb
ningstider er ofte udregnet efter almindelige danske 
tider. Men her er der ikke noget der er almindelig 
med spisetider. Det er meget lang tid siden, at man 
spiste aftensmad kl. 17.30, sådan var det jo tradi-
tionelt.

 

Kan faciliteten frit anvendes af alle?
 x  ja   nej

Det er kun dem der går i fritidsklubben, dvs. dem der 
betaler eller har friplads, som kan bruge de forskellige 
faciliteter i klubben. Pyramiden har et samarbejde med en af 
skolerne i Vollsmose, hvor pyramiden er en del af skemaet. 
Disse skoleelever må ligeledes bruge klubbens forskellige 

Pyramiden
Vollsmose

faciliteter.  

Lederen fortæller, at hun en dag var ude for, at en taek-
wondo gruppe, som normalt træner på en græsplæne tæt på 
Pyramiden, stod og trænede på Pyramidens multibane, fordi 
det regnede og multibanen var overdækket. De havde ikke 
spurgt om de måtte låne multibanen og da lederen opd-
agede dem, fortalte hun dem, at de ikke måtte bruge banen 
uden og spørge om lov. De fi k lov til at låne den til resten af 
træningssessionen.

Økonomi
Ved anvendelse:

 Gratis   x  Betaling

Det koster 165 kr. om måneden. Ligesom på daginstitu-
tionsområdet kan forældrene søge om friplads. Lederen 
fortæller, at der er mange der har økonomisk friplads.

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 x  Børn  Unge  Voksne

Dansk baggrund  Anden etnisk baggrund

 x Individuelle  Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   x  nej

Primærgruppe er fra 4 klasse til 7 klasse:

Så er der nogen der går i tredje klasse og nogen som 
skal videre og som skal ud af skolen. Vi smider ikke 
nogen ud med mindre de har fundet et andet sted, 
hvor de er kommet godt i gang. Så derfor har vi hele 
tiden nogen gående som er ældre end primærgrup-
pen.

Der går i alt 120 børn i klubben:

Men de kommer ikke alle sammen hver dag, fordi 
de også har andre fritidsinteresser de går til. Men 
der er en kernegruppe, som kommer hver dag. Det 
vil altid være de svageste, der bruger tilbuddet hver 
dag, dem som ikke har andre muligheder og ikke har 
fundet andre fritidsinteresser. De børn kommer efter 
skole og går hjem 17.30 når klubben lukker. 
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Lederen i Pyramiden kender ikke fordelingen af børnenes 
etniske herkomst:

’Jeg har ikke nogen tal, det er mig fuldstændig 
ligegyldig og så gider jeg ikke og høre om alt det der 
med så er man araber, palæstinenser eller somalier 
eller hvad man nu er. For mig er det fuldstændig 
skudt ved siden af, at man koncentrerer sig om det. 
Det er vigtigt at vi koncentrerer os om at det er børn, 
som får de bedste vilkår.

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 x  ja   nej

Bygning i Vollsmose, hvor Pyramiden har sit domicil, blev 
bygget til selvsamme formål, men er siden blevet bygget 
større.

De vigtigste aktiviteter der udbydes i Pyrami-
den:

I Pyramiden er der to linjer: Cirkuslinjen og Ridelinjen. 
Børnene skal vælge en af de to linjer, som de så skal gå på, 
når de er i pyramiden.

Cirkuslinjen:
På cirkuslinjen lærer børnene, at gå på stylter, balancebold 
og køre på ethjulet cykel. Børnene øver sig hele året rundt, 
men op til en opvisning er træningen mere organiseret og 
der er fl ere krav fra pædagogerne: 

Nogle gange kommer de og spørger om de må få 
stylter eller en ethjulet cykel ud. Og her er ingen 
regler, det må de kører/gå på over det hele også 
inden for. Nogle dage er det helt fast, op til en 
opvisning, så får vi sat et nummer op, som de skal 
træne til. Balancebolden er meget svær, så her har de 
ofte brug for at en voksen er til stede. 

Cirkuslinjen er med til at give børnene koordination, fysisk 
styrke, balance, smidighed og fantasi. Af mere sociale fær-
digheder lærer børnene, at samarbejde, tage ansvar og tage 
hensyn til hinanden. De forskellige færdigheder belønnes 
også ved at årets cirkusartist og cirkuskammerat bliver kåret 

Pyramiden
Vollsmose

hvert år til den årlige gallaforestilling.

Ridelinjen:
Ridelinjen i klubben er meget organiseret. Børnene bliver 
skrevet ind på hold alt efter hvor dygtige de er, hvilken hest 
de skal ride på og hvornår de får fri fra skole. I forbindelse 
med ridningen prøver pædagogerne, at lære børnene at 
tage ansvar: ’Så inden man kan kom ind og ride skal man 
hjælpe med at gøre staldene og hestene klar. Man kan ikke 
få lov at gå til ridning i klubben hvis man ikke vil hjælpe 
med de praktiske ting’. Børnene skal starte med at muge ud, 
rydde op, ordne hestene, strigle dem og tage dem med ind i 
folden sammen med de voksne. Hvis børnene ikke er med til 
at dette, så må de ikke ride. Til sidst får de lov, at ride. Der 
er  en pædagog ansat, som kan undervise i ridning.
Udover disse to linjer byder Pyramiden også på andet væld 
af aktiviteter:

 Fodboldbane med mål.

 Multibane. Lederen af Pyramiden fortæller, at hun med 
vilje ikke fi k sat mål op på multibanen, da den blev bygget, 
fordi der skulle være en bane til dem der ikke gider og spille 
fodbold. Og hun fortæller, at hvis der havde været fodbold-
mål på banen vil dem der spiller fodbold ’besætte banen’.

 -På multibanen arrangeres der alle mulige   
 aktiviteter fra rundbold, stikbold til balancebold og  
 stylter.

 Klatring. Klubben har en klatrevæg, hvor de nederste sten 
er pillet ned, som bliver sat op når børnene må klatre. 
 
 -Børnene må altså ikke selv klatre uden en   
  pædagog af sikkerhedsmæssige årsager.

 -Der er ikke faste tidspunkter og dage hvor   
 man klatrer. Man klatrer når den pædagog   
 som står for klatringen er på arbejde og   
 der er vejr til det og børnene har lyst.

 De har kanoer, som de roer i på Odense kanal.

 Klubben har både gokarts og en gokartbane.

 Der er et syrum, hvor de syer kostumer til cirkusforestill-
ingerne.

 Et træværksted.

 Der er et computerlokale, men der er kun brugte com-
putere fortæller lederen, fordi de gerne vil give børnene 
nogle andre oplevelser. I klubben ligger de meget vægt på 
at børnene skal være aktive fremfor at de sidder inde foran 
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computeren.

 Ligeledes har klubben et rum, hvor der ikke er musik eller 
larm, her kan børnene hvile ørerne og slappe af når de kom-
mer fra skole. Et rum, som børnene selv har efterspurgt.

 En gymnastiksal med spejle. 

 Et musikrum.

 Udstyr til kick boksning. Lederen fortæller, at udstyret til 
kick boksning er noget børnene selv har efterspurgt, og er 
et eksempel på at klubben hele tiden prøver at skaffe udsty-
ret til de aktiviteter børnene efterspørger.

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af 
besøg på faciliteten.

 x  højt     middel    lavt
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Fortælling

Pyramiden

Stedets ry og omdømme

 Pyramiden er kendt for at give børn nogle unikke oplevel-
ser de ikke kan få andre steder. 

Lederen tror at Pyramiden har et godt ry. Hun tror at folk 
ser Pyramiden som en fritidsklub, hvor børnene kan opleve 
nogle anderledes ting, og lave aktiviteter, som de måske el-
lers ikke ville have prøvet, hvis de ikke går i Pyramiden.

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af 
besøg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Giver børne alderledes oplevelser.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

Tilbyder børne mange forskellige og alderledes oplever, med 
klatning og gennem de to linjer ride- og cirkuslinjen.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  utryg?

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 x  ja   nej
Hvis ja, hvilken?

Lederen af Pyramiden fortæller, at Pyramiden helt klart har 
en betydning, især for de svageste børn. Mange af børnene 
vil højst sandsynlig være i nogle af de forskellige væresteder, 
hvis Pyramiden blev lukket, men hun ville være bange for 
at de svageste børn ville blive tabt, da der er mere plads til 
dem i Pyramiden.

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 x  ja   nej

De fl este af de børn, som kommer i Pyramiden bor i Volls-
mose. Men lederen fortæller, at Pyramiden formår at 
tiltrække børn der bor udenfor Vollsmose, hvilket hun også 
synes er meget vigtigt:

” Det har været vigtigt, så de har mødt de børn 
fra Vollsmose som alle snakker om, men ingen tør 
møde.”

Har afstande betydning for anvendelsen?

 x  ja   nej

Lederen fra Pyramiden fortæller, at afstand godt kan være 
et problem for om børnene og de unge bliver medlem af 
Pyramiden:

’I Vollsmose er afstanden anderledes tænkt. Op-
fattelsen af afstande er på en eller anden måde 
mærkelig fordrejet i forhold til andre dele af verden. 
Det er langt hvis man bor i Fyrparken og skal ned 
til HC Andersen skolen, men det er ikke langt hvis 
man skal gå der fra op til Abildskolen og rent faktisk 
hvis man står ved Abildskolen kan man se ned til HC 
Andersen skolen [I fuglefl ugtslinje er der 1 km mellem 
de to skoler]. Men i deres hoveder er det lang vej til 
skolen, den her vej. Derfor er der kun 75 fra Humle-
haveskolen der skal til HC Andersen skolen, mens 150 
skal til Abildskolen’.

Det samme problem oplever de i Pyramiden

’Der er alt for lang til at mit barn skal gå fra Hyben-
haven til Pyramiden. For langt siger jeg, der er da 
ikke langt. Der er børn I Vollsmose der ikke kommer 
i pyramiden, fordi deres forældre synes der er for 
langt. Men det siger jo også noget om deres res-
sourcer. Det er ofte dem der bor nede i haverne 
[som ligger i den modsatte ende i forhold til Pyra-
miden i Vollsmose] der synes der er for langt op 
til Pyramiden. Der er også nogen i Birkeparken der 
synes det er for langt, men vi har mange børn fra 
Birkeparken. Men det er meget individuelt. Men det 
er også typisk for Vollsmose om vinteren, ’Ej mit barn 
må ikke når det er mørkt og det er det altså nogen 
gange kl. 15.30. Nej mit barn skal være hjemme før 
det bliver mørkt. – Det er fuldstændig fordrejet. 
Simpelthen fordi forældrene føler sig utrygge. Det 
skal vi hele tiden arbejde med, men så siger vi, at de 
kan følges med mig, jeg skal alligevel den vej. Eller vi 
fi nder nogen så de kan følges nogle stykker sammen.

Lederen fortæller, at det er sjældent at forældrene henter 
deres børn:

de turde jo heller ikke og gå ud når det er mørkt, 
typisk går en mor ikke ud når det er mørkt. 
Selvfølgelig er der nogle få forældre der henter dem. 

Vollsmose
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Pyramiden

Men normalt i klubber henter forældre ikke.

Er der fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre 
faktorer, der tilskønner til at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Lederen fortæller, at de gør rigtig meget ud af at snakke 
med forældrene og fortælle, hvad de laver i Pyramiden. 
Ligeledes fortæller hun at forældrene, hvis børn der allerede 
går i klubben snakker med deres venner og bekendte om 
Pyramiden, som har vist sig at være meget effektiv i forhold 
til at andre forældre får tillid til klubben og melder deres 
børn ind. Samarbejdet mellem skole og klub, har også vist 
sig at være en måde forældrene får et forhold til klubben 
på og får tillid til stedet. Der ud over fortæller hun, at de 
mange forskellige typer af aktiviteter trækker børnene til, ex 
heste trækker rigtig mange til.

Er der andre fysiske, kulturelle, sociale, økonomiske eller 
andre barrierer for at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Lederen fortæller, at økonomien er en stor barriere: 

’det er for dyrt for nogle. Det er en stor barriere, 
også fordi der er mange væresteder i Vollsmose som 
er gratis, så hvorfor skal jeg betale, når du kan gå 
gratis over i Ravnerokken [har værested i mange af 
parkerne]. Der er ikke tradition for at man skal betale 
for at ens børn skal lave noget i ens fritid. Mange af 
de familier der er her, som ikke har ret mange penge, 
får friplads eller tilskud. Der er fl ere der har brug for 
at få regnet præcist ud før de melder deres barn ind, 
fordi størrelsen på tilskuddet gør om de har råd til at 
sende deres barn i klubben’.

Lederen kunne godt tænke sig, at Pyramiden havde mu-
lighed for at give friplads til dem de mente der havde brug 
for det:

’I gamle dage havde vi noget der hed socialpædago-
gisk friplads, som var til børn der var udsatte på en 
anden måde, men det er forsvundet fra klubberne, 
Der er en bagatelgrænse i lovgivningen, som siger at 
det kun er økonomisk. Det kan godt være, at det kun 
koster 165 kr., men det er faktisk mange penge for 
familier der har 10 eller 8 børn eller for familier hvor 
der er alkohol eller narko problemer’.

Lederen fortæller at, førhen var det mest pigerne der gik 

til ridning, fordi de havde problemer med, at når drengene 
begyndte at blive omkring de 12 år, så vil de ikke ride mere, 
fordi de bliver drillet af deres venner. Pyramiden fi k lidt 
tilfældig af vide, at der faktisk står i Koranen, ’at en hver 
god far sørger for at hans søn kan ride’. Det skrev Pyra-
miden en artikel om, og derefter oplever de ikke, at der er 
nogen drenge der bliver drillet og mange af drengene er 
begyndt at ride.

Lederen fortæller, at for nogle år siden var det også en 
kæmpe barriere for nogle familier, især de somaliske fædre, 
som ikke ville have at deres piger red på heste eller cyklede:

Vi har også haft mange artikler i den lokale avis om 
forskellige problematikker. Det har været et problem 
for mange familier og det er det stadig for nogle, at 
man ikke må ride når man er pige og der er mange 
fordomme om det og vi har fået en læge til at udtale 
sig om at det bare er en fordom, at det ikke fi ndes, 
der sker ikke noget og så få sendt det ud på fl ere 
sprog.

Problemet eksisterer stadig, men slet ikke i så høj grad som 
tidligere.

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Målsætningen om at børn skal røre sig. Vi har gamle 
computere, fordi det synes vi ikke er så vigtigt. Det 
er med vilje, fordi vi mener kunne tilbyde dem noget 
andet. Vi tilbyder dem, at vi ser de her børn, fordi det 
er der mange af de her børn der ikke er vant til. Så 
er der det sociale, men den vigtigste ting er jo at de 
skal ud, de skal ud og røre sig, de skal bruge krop-
pen. Så alt hvad vi foretager os er noget med at vi er 
ude og bruge kroppen. Børnene vil gerne være med 
til det, når det er noget de bliver tilbudt. Selvfølgelig 
er der også nogen der kommer og er store, som ikke 
er vant til at røre sig, så er det jo også vores opgave 
at få listet det ind.

Pyramiden har ligeledes en målsætning om, at motivere 
børnene til at blive medlemmer af en forening, hvorfor 
de ansatte i klubben hele tiden skal vide hvilke foreninger 
der i området. De prøver, at motivere børnene ved at køre 
børnene hen til de aktiviteter de er interesseret i, til de 
forskellige foreninger.

Vollsmose
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Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

Cirkus Pyra byder på klovne, balancekunst, stærke mænd, 
søde ponyer, westernshow, magi og mystik, en meget 
langbenet familie, cykelekvilibrister og sågar et brudepar 
på 2 m. høje cykler. Alt sammen er udført af børn og unge 
– Cirkus Pyra bruger ikke voksenartister. Cirkus Pyra laver 
årets store Gallaforestillinger den sidste weekend i august 
lørdag og søndag eftermiddag. Derudover optræder de ved 
f.eks. ’Vollsmose blomstrer’, ’åbning af den nye gågade’, 
’Havnekulturfestivalen’ og aktivitetslørdage i Centret her i 
området. 

Klubben har forskellige ridestævner. Der er et vinter-
ridestævne i vinterferien, som de også kalder for 
’øvestævne’, da det er her de yngste børn for første gang 
skal være med til stævne. I september har de det store ride 
stævne, hvor der kommer omkring 60 deltagere. Her får 
Pyramidens børn mulighed for at prøve sig selv af i forhold 
til andre ryttere.

Pyramiden holder en årlig motionsdag, hvor børnene kan 
deltage i forskellige discipliner, nogle sejler i kano, andre 
går, nogle cykler og andre er på rulleskøjter. 

Den sidste tilbagevendende begivenhed er årets Julebazar, 
hvor cirkusbørnene optræder. Det er en dag, hvor offent-
ligheden kan komme til julehygge og se Pyramiden. Børnene 
arbejder på højtryk i november for at lave alle mulige krea-
tive ting - male, sy, fl ette - laver smykker osv. Alt sammen 
noget som de sælger på Julebazaren sammen med adventsk-
ranse og dekorationer.      

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

Lederen er nervøs for at politikerne i nær fremtid kan fi nde 
på at lukke klubben: 

’I sparertiderne er det et af de områder som de føler 
de kan undvære’.

Hun mener, at der er en manglende forståelse for hvad 
børnene fra 10 år og opefter, skal lave efter skole. Her synes 
hun at der er for meget fokus på foreninger, fordi de kun 
spiller fodbold et par gange om ugen, så mangler de noget 
at lave de sidste dage i ugen. Så lederens fremtid i klubben 
bliver at kæmpe for Pyramidens eksistensberettigelse. 

Pyramiden
Vollsmose
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B 1909

B 1909
Facilitetstype og funktionalitet

 B 1909 er en fodboldklub, der har rødder i Vollsmose helt 
tilbage fra år 1909.

 Klubben består primært af fodboldhold, men har også 
afdelinger indenfor tennis og petanque, og bliver næsten 
udelukkende drevet af frivillige.

 Udover de traditionelle hold er klubben også involveret 
i fodboldskoler, der er et samarbejde med de omkring-
liggende skoler, hvor de yngste elever bliver introduceret til 
fodbold.

 Klubben har udover de 7 udendørsbaner, tennisbaner og 
petanquebaner også indendørs hal. Banerne bliver brugt af 
skolerne til idrætsundervisning. 

 Set fra luften fylder fodboldanlægget en betydelig del af 
Vollsmose, 

 I klubbens lokaler har den lokale klub Ragnarok og et 
værested for unge til huse. Det bliver primært brugt til op-
hold før og efter fodboldtræning. 

Tilgængelighed
Afstande
100 meter: Egne baner
150 meter: Egne baner
250 meter: Abildgårdskolen.

Vollsmose

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

Barrierer
 Fysiske forbindelser
 Fysiske barrierer

Den formelle Indgang til anlægget sker fra den øst-vest 
gående Gillestedvej, men der er også forbindelser via 
stinettet i det grønne område, men et kraftigt terrænspring 
og høj beplantning gør det umuligt at krydse det grønne 
område direkte for at komme ind til banerne. 

Klima
 Klubben består at både indendørs og udendørs faciliteter, 

der påvirkes forskelligt af klimaet, men vejret anses ikke for 
at være en forhindring i træningen.

Overfl ader
 Overfl aderne på de udendørs baner er primært græs, men 

også kunstgræs og grus på tennis- og petanquebaner. 

 Indendørs er der hårde praktiske overfl ader. Flere steder er 
murerne af gul tegl eller hvidpudsede. 

 Bebyggelsen fremstår meget rå og solid med facader af 
grov beton, og med markeret indgangsdører i rød.

Inventar
 Syv 11 mands udendørs baner
 Tre tennisbaner
 Petanquebaner 
 Hal
 Belysning på udendørsbaner
 Omklædningsrum 
 Cafe og stort fælleslokale
 VIP terrasse med udsigt over opvisningsbanen.
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B 1909

Bliver anlægget brugt?
 x  ja   nej

Vollsmose
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B 1909

Organisering
Er faciliteten 
 x  organiseret  semi-organiseret  uorganiseret

B1909 er en almindelig forening, med en vedtægt og en 
bestyrelse. 

Tennis- og petanqueafdelingen har et bookingsystem, hvor 
medlemmerne kan booke en bane, når de vil spille. Det er 
mest hobby og motion, hvor der ingen trænere er.

Fodboldafdelingen derimod fungerer som en almindelig klub, 
hvor de forskellige hold spiller på bestemte tider og hvor der 
er træner på.

Når banerne ikke bliver brugt af B1909 kan andre benytte 
dem uorganiseret.

Er faciliteten bemandet?
 x  ja   nej

B1909 har i alt 1 ½ fuldtidsmedarbejder ansat:
 1 Projektmedarbejder, som har 22 timer i B1909’s være-

sted, som hører under Klub Ragnarok og 15 timer ved siden 
af i B1909 til diverse klubarbejde. Han var frivillig i klubben i 
4 år inden han blev ansat.

 B1909’s inspektør, som også er børnekoordinator er  ansat 
fuldtid i B1909.

 En afl astende medarbejder for de frivillige, er ansat 1/3 
fuldtidstidsansat i B1909, 1/3 i Fjordager og 1/3 i Fritidsbutik-
ken. 

B1909 har mange frivillige
 25 frivillige børn og ungdomstrænere
 10 frivillige seniortrænere

Mange af de frivillige er tosprogede, som bor uden for 
Vollsmose. Projektmedarbejderen fortæller, at grunden til 
at de er bosat uden for Vollsmose er todelt. Nogle af de 
frivillige har været bosat i Vollsmose førhen, men har fået 
uddannelse og arbejde og er derefter fl yttet fra Vollsmose. 
Han forklarer at mange ressourcestærke fl ytter fra området, 
når de får en uddannelse eller et job. Men samtidig fortæller 
han også, at det også er en tilfældighed, at størstedelen af 
de frivillige bor uden for Vollsmose.  

Hvis ja, er personalet blot passivt til stede  eller aktivt 

involveret i aktivteter x  

Hvordan er faciliteten opstået?
Som et brugerkrav?
Hvordan har brugeren været involveret?

B1909 er en dansk fodboldklub som blev stiftet i 1909 og 
vandt sit første reelle mesterskab i 1919-20. I efteråret 1916 
begyndte B1909 at afvikle sine kampe i Kræmmermarken 
og to år senere fandt de omklædningsrummene i det fri så 
utålelige, at de indsendte en anmodning til Odense Kom-
mune om et omklædningsrum. Klubben fi k tildelt et om-
klædningsrum i Kochsgade, som var med til at skabe deres 
identitet. B1909 var fra starten en arbejderklub, hvorfor 
deres trøje også var rød. Kochsgade lå i yderkanten af 
Skibhuskvarteret og derfor blev værftsarbejdere en del af 
B1909’s medlems- og tilhængerskare. I 1923 fi k B1909 en 
ny opvisningsbane i Østergade, men i 1941 fl yttede de til 
Odense Stadion, hvor der var plads til 11.00o tilskuere. I 
1952 vandt B1909 deres første medalje i Danmarksturner-
ingen, de fi k en bronzemedalje. Dette var ikke deres første 
topplacering, da de på det tidspunkt havde vundet pokaltur-
neringen 14 gange.

I Danmarksturneringen blev B1909 kendt som elevatorhold-
et, da der igennem årene var mange op- og nedrykninger 
mellem 1. og 2. division.  B1909’s guldalderperiode var fra 
midten af 50’erne til midten af 60’erne, som bød på vundne 
Danmarksmesterskaber til både Ynglingene og seniorerne 
og adskillige landsholdspillere. Fra 1954 til 1966 havde 
B1909 den længste periode i 1. division nogensinde. Herefter 
begyndte elevatoren mellem 2. division og 1. division igen at 
kører. I 1969 blev domænet i Kochsgade udskiftet med det 
nuværende domicil i Vollsmose. Pladsen i Kochsgade var ble-
vet for trang, fordi mange ungdomsspillere i 60’erne søgte 
til klubben. Guldalder tiden stoppede i midten af 60’erne. 
Elevatoren forsatte i 70’erne og 80’erne og rundede også 3. 
division. 1993 blev et trist år for B1909, da de gik konkurs og 
måtte forlade Danmarksturneringen og rykke ned i Dan-
marksserien. De rykkede dog allerede op året efter. Men 
1990’erne blev et hårdt årti for B1909, da der i ungdomsræk-
kerne var en stor spillerfl ugt. Den tid, hvor B1909 havde 
produceret talenter i stor stil i ungdomsrækkerne stoppede, 
hvilket gav en stor afsmitning på divisionsholdet.

Dette gav stof til eftertanke og B1909 måtte tænke nyt. 
Projektmedarbejderen fra B1909 fortæller at, førhen havde 
B1909 været vant til at størstedelen af medlemmerne kom 
fra ressourcestærke familier. Men i midten af 1990’erne kom 
der rigtig mange indvandrere og fl ygtningen til Vollsmose og 
det betød, at der kom en helt ny opgave, hvor man førhen 
havde været vant til stor forældreopbakning og at det hele 
kørte via frivillige. Det kunne man ikke længere. Forældreop-
bakningen var ikke eksisterende, der var store sprogbarrierer 
og masser af ballade og uro. Det gjorde at B1909 blev til en 
anden klub.

Vollsmose
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Fra midten af 1990’erne har man brugt en masse energi 
på at lokke nye medlemmer til fra Vollsmose. B1909 indgik 
et samarbejde med skolerne i Vollsmose om en fodbold-
linje, hvor integrationen er i højsædet, som i dag går under 
betegnelsen ’fodboldskole’. Ligeledes åbnede man værest-
edet i B1909.

Projektmedarbejderen fortalte, at de andre danske medlem-
mer lige så stille fl ygtede ud af klubben, fordi de blev 
skræmt af den måde de etniske unge snakkede og opførte 
sig:

’Den der lidt hårde facade de havde. Ligesom de friv-
illige trænere de magtede simpelthen ikke opgaven, 
fordi der var så mange udfordringer uden for banen. 
Det var simpelthen en for stor opgave at ligge på 
frivillige som ikke havde forudsætningen for det. I 
dag får vi rigtig mange trænere med en pædagogisk 
indsigt, hvor mange enten har pædagogisk- eller 
læreruddannelsen.’

I løbet af 2000’erne begynder det ligeså stille og gå fremad 
igen. Fra 2004 til 2008 har B1909 et samarbejde med fore-
ningen Fjordager. Da det stoppede i 2008, valgte mange fra 
Fjordager at blive i 9’erne:

’Det var rigtigt stort, at danske ressourcestærke 
drenge valgte at blive. De blev fordi der var rigtige 
gode trænere, miljøet omkring holdet var rigtig godt 
og så var mange blevet venner, et godt kammerat-
skab. Så nu er der halvt af hver på vores u15 hold. 
Ligeledes var der nogen fra Vollsmose som fl yttede 
over til Fjordager, men det var ikke ret mange, fordi 
deres venner spillede jo i 9’erne’

Men det betød, at der kom et miks af danske og etniske 
spillere i klubben.

Udover fodbold har B1909 også fået en tennisafdeling og 
en petanqueafdeling. Tennisafdelingen er noget større end 
petanqueafdelingen, som først åbnede for et halvt år siden.

Adgang
Er der bestemte træningstider
 x  ja   nej

Medlemmerne fra tennisafdelingen og petanqueafdelingen 
kan booke sig ind. I fodboldafdelingen træner medlemmerne 
på bestemte tidspunkter, i hverdagene, enten sen eftermid-
dag eller aften.

B 1909
Vollsmose

Kan faciliteten frit anvendes af alle?
 x  ja   nej

Det er først og fremmest medlemmerne i B1909, der må be-
nytte B1909’s anlæg. Men andre kan godt få lov at benytte 
faciliteterne, eksempelvis kan folk der ikke er medlemmer af 
tennisafdelingen benytte tennisanlæggene, hvis de betaler 
en baneleje.

Økonomi
Ved anvendelse:

 Gratis   x  Betaling

Medlemmerne i B1909 betaler kontingent hver tredje 
måned:

Fodboldafdelingen:
 U6 til U10: 165 kr.
 U11 til U18: 200 kr.
 Senior: 325 kr. 

Tennisafdelingen:
 Voksne: 300 kr. (2 voksne: 500 kr.)
 Ungdom/studerende: 200 kr.     

(2 Ungdom/studerende: 300 kr.)  
 B1909- medlemmer fra andre afdelinger: 150 kr.
 Ikke medlemmer: Leje af bane: 100 kr. pr. time 
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Praksis

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 x  Børn  x  Unge  x  Voksne

Dansk baggrund   x Anden etnisk baggrund

 Individuelle   x Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   x  nej

-hvilke gruppe?

Fodboldafdelingen:
 250 børn/unge 
 100 senior (over 18 år)
 200 passive medlemmer,     

 som ikke betaler kontingent
 Ca. 80 % der har anden etnisk baggrund

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 x  ja   nej

B1909’s anlæg blev fra 1965 til 1969 bygget med den hensigt 
at være B1909 domicil. Siden hen er der blevet bygget ten-
nisanlæg og petanquebaner.

De vigtigste aktiviteter der udbydes i B1909:
Den vigtigste aktivitet der udbydes i B1909 er fodbold. Der 
udover er der tennis, petanque, værestedet, fodboldskolen 
og projekt helhed.

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 

 x  meget     middel    lidt?
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Fortælling

B 1909

Stedets ry og omdømme

I 2009 fi k B1909 Kulturministeriets Idrætspris, Venstres Fri-
hedspris og nomineret til Integrationsprisen indenfor By- og 
Boligområdet.

B1909’s værested arrangerer fodboldkampe hver 14 dag 
mod unge fra andre dele af Odense, hvor formålet er, at 
vise modstanderne, at det langt fra alle i Vollsmose er bal-
lademagere: 

’Vi prøver at give Vollsmose et andet ry. Der er fak-
tisk klubber, der ikke turde at komme herud, så der 
er virkelig en udfordring. De udfordringer har vi ikke 
i 9’erne. Vi har fået et meget bedre ry. Hvert halve 
år har vi en sag, hvor der er et hold der har følt sig 
utryg, fordi der er nogle af vores drenge hvis sprog 
er hårde. Det er ikke fordi de vil slås, det er bare en 
facade. De vil bare vise at her bestemmer de. Men 
det er ufatteligt vigtigt at vi har et godt ry og at folk 
har respekt når vi kommer ud, for deres egen skyld.’

 Klubben er kendt for sit store integrations arbejde i 
nærområdet. Og har i den forbindelse også et tæt samarbe-
jde med den nærtliggende Fjordager klub. 

  I takt med at klubben har opnået stor succes blandt 
indvandrerne i Vollsmose er medlemstallet for etnisk danske 
faldet markant. 

 Blandt andre fodboldklubber er B 1909 kendt som en 
værdig modstander, og klubben rummer også en stolthed 
over sine bedrifter, hvilket ses i de mange udstillede pokaler 
og holdfotos. 
 

Oplevelse af faciliteten:
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af 
besøg på faciliteten.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Klubben har god historie og har stærk social profi l.

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

Fodbold er en attraktiv sportsgren og det er en attraktiv klub  

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  utryg?

De frivillige i klubbens sociale arbejde gør det til et trygt 
sted.

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 x  ja   nej

B1909 har en stor betydning for området. De er med til at 
integrere børn og unge i samfundet. De frivillige i fore-
ningen fungerer som rollemodeller og en fortrolig, som 
børnene og de unge kan snakke med.

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 x  ja  nej

Størstedelen af medlemmerne kommer fra Vollsmose, men 
der er også medlemmer fra andre dele af Odense.

Har afstande betydning for anvendelsen?

 ja   x  nej

Hvis ja, hvilke?

Projektmedarbejderen oplever ikke afstand som en problem, 
men han fortæller også, at klubben ligger i medlemmernes 
nærområde. Og dem der bor lidt længere væk, har mulighed 
for noget forældre kørsel.

Er der fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller andre 
faktorer, der tilskønner til at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

For at dæmme op i mod den spillerfl ugt der var i starten 
af 90’erne har B1909 lavet to tiltag, B1909 værested og 
Fodboldskole:

Værestedet:
Projektmedarbejderen fortæller, at mange begynder i B1909 
efter de er kommet i værestedet over noget tid. Værest-
edet er en almindelig fritidsklub, som hører ind under Klub 
Ragnarok1. Det er gratis at komme i værestedet, hvor den 
primære aldersgruppe er fra 9 år til 14 år. Der kommer unge 
på 15 år, men ikke ret mange. Enkelte børn på 8 år kommer 
også efter de har været på fodboldskole. Det er kun drenge 
der kommer i værestedet, men piger er også velkomne. 
Pigerne kommer mest i Ragnaroks pigeklub , som har åbent 
tre gange om ugen. Det er primært de drenge, der bor i 
Vollsmose, der bruger værestedet, men dem der ikke bor i 
Vollsmose er også velkomne. Værestedet har åbent fra 14 til 
18 mandag til torsdag. 

Vollsmose
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Fortælling

B 1909

Et andet vigtigt formål med værestedet er at vise børn og 
unge fra Vollsmose der kommer ud for ’fi rkanten’, som de 
kalder Vollsmose og ser hvordan det fungerer andre steder 
og ser andre kulturer. Det gør de blandt andet ved at de 
fodboldkampe de arrangerer, ugentlige ture til svømme-
hallen om sommeren, ugentlige ture til skøjtehallen om 
vinteren, samt nogle større udfl ugter et par gange om året. 

I værestedet er det fodbolden der er i centrum, men af 
andre aktiviteter, er der playstation, fjernsyn, bordtennis og 
computer.

Fodboldskole:
Fodboldskolen er et samarbejde mellem Odense Kommune, 
skolerne i Vollsmose og 9’erne. Odense kommune giver 
lidt økonomisk støtte til afl ønning af trænere og til udstyr 
(bolde, kegle og veste). Fodboldskolen kører hele året, to 
gange om ugen og er gratis for børnene.  Eleverne fra de to 
skoler i Vollsmose kommer over til fodboldskole på 9’ernes 
anlæg, på nær de to pigehold. De to pigehold træner ved 
Humlehaveskolen og kommer kun over på 9’ernes anlæg når 
de skal spille hjemmekampe. Pigerne har ikke den naturlige 
gang i klubben som drengene på fodboldskolen har, hvilket 
man gerne vil lave om på. Men det kræver at nogle frivillige 
piger fra lokalområdet, 2 til 3 stk.

Målet med fodboldskolen er at gøre børnene mere aktive, 
give dem noget indhold i livet og præsentere dem for foren-
ingslivet.

Projekt helhed:
I efteråret 2011 starter et nyt projekt, et samarbejde mellem 
de to skoler i Vollsmose og 9’erne. Projekt Helhed, handler 
om at man kombinerer skolegang og fodbold. Eksempelvis 
kombineres matematik og fodbold. Når man spiller fodbold 
skal men beregne koordinator, vinkler og talrækker.

1 Pigeklubben er en del af Klub Ragnarok og har ikke noget med B1909 at 
gøre

Er der andre fysiske, kulturelle, social, økonomiske eller 
andre barrierer for at benytte faciliteten?

 x  ja   nej

For at gøre den økonomiske barriere så lille som muligt, 
har B1909 valgt at gøre kontingentet så billigt som muligt. 
Projektmedarbejderen fortæller, at det cirka er halv pris i 
forhold til mange andre foreninger. Men han fortæller også, 
at klubben stadig har nogle udfordringer med at børn og 
unge ikke betaler deres kontingent. Det drejer sig cirka om 
25 til 30 børn og unge ud af de 250 medlemmer, som ikke 
har pengene til at betale. Det kan for eksempel være en 
enlig mor eller en familie med 8 børn. Projektmedarbejderen 
forklarer, at det er blevet nemmere i løbet af årene:

’jo mere vi fortæller om foreningskulturen og hvad 
pengene egentlig går til, jo større forståelse er 
der. Og ja nogle gange skal vi rykke nogle gange. 
Fodboldskolen støtter med kontingent til de drenge 
der virkelig har det svært. 5 til 6 drenge får støtte fra 
kommunen’.

Projektmedarbejderen fortæller, at de bruger meget tid på 
samarbejdet med forældrene. De er begyndt at samarbejde 
med Fritidsbutikken, hvor der er ansat en araber og soma-
lier. De hjælper nogle gange B1909 med at ringe til foræl-
drene og forklare hvad de har på hjertet. Eksempelvis har 
de fået fritidsbutikken til at oversætte indbydelse til forårs-
festen til arabisk.

’Det mest spændende der sker i klubben i øjeblik-
ket er at jeg sammen med med en anden af B1909’s 
ansatte, er ved at stable et forældreudvalg på 
benene, hvor vi prøver at fi nde de mest ressources-
tærke forældre i ungdomsafdelingen og få dem til at 
gå foran og få dem til at fortælle om hvor vigtig det 
er at bakke om sine børns fritidsinteresser. Fortælle 
dem om foreningskulturen i DK, fortælle om kørsel til 
de forskellige arrangementer og at det er vigtigt at 
de kommer og bakker op og kommer og ser fod-
boldkampene. Faktisk de mest simple ting. Forklar 
dem hvad er en forening, hvorfor skal man betale 
kontingent, hvorfor skal man betale penge for ’bare’ 
at spille fodbold, det er det plan vi er på stadigvæk, 
selvfølgelig er der nogen der er nået længere. Det 
startede for 3 måneder siden. Nu er der 10 forældre 
og en formand og en næstformand og det kører 
rigtigt godt.’

Et andet mindre problem, er kørsel til udekampe. Projektm-
edarbejderen forklarer:

’En simpel ting, som kørsel til udebanekampe. I andre 
klubber, som f.eks. Fjordager, hvis et 11-mands hold 
skal spille, så holder der højst sandsynlig 14 biler, her 
ovre hos os der er vi heldige hvis der holder 1 bil. Så 
en af mine opgaver er også at se om jeg ikke kan få 
tre forældre til at køre, så vi lige præcis kan være der. 
Ellers har vi mulighed for at låne nogle minibusser i 
området, når det virkelig kniber’

Der er kun 30 aktive piger i klubben, og det kører primært 
gennem Humlehaveskolen. Et U10 og U14 hold: 

’Det er den skole der skal til at lukke og vi har ikke 
fået styr på hvad der skal ske med de her pige hold. 
Vi vil rigtig gerne forsætte med dem og have fl ere 
hold, men det kræver at der kommer fl ere frivillige 
og det er en stor opgave. Lige nu er de to lærere 
fra skolen som træner pigerne, en af lærerne skal 
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fortsætte på HC Andersenskolen, så vi håber at vi kan 
fastholde dem.

Målet er at kunne bibeholde de to hold vi allerede 
har og få fl ere piger ind. Vi kan se ved skolefodbold 
at der er nok piger der gerne vil spille fodbold, men 
igen er det de frivillige. De frivillige vil hellere træne 
drenge, men problemet er også at når pigerne ikke 
er her og drengene mangler en træner og de er her, 
jamen så er det dem der får. Erfaringen er det er en 
rigtig god ide, at der er piger der træner pigerne. 
Forældrene har nogle barriere i forhold til at det er 
mænd der træner dem.’

Projektmedarbejderen fortæller, at en af de største barrierer 
børnene og de unge fra Vollsmose har, er at lære at begå sig 
ude blandt andre, lære at være sammen med danske børn 
og lære ikke at være så opfarende og have så meget krudt i 
røven og lave så meget uro.

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Det handler både om motion, konkurrence og det sociale 
for medlemmerne i B1909. For medlemmerne i tennis- og 
petanque afdelingen handler det mest om motion og det 
sociale samvær med andre. Men i fodboldafdelingen er 
konkurrence en vigtig motivationsfaktor.

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

Combi Cup:
I 2012 skal B1909 for fjerde gang afholde B1909 Combi Cup. 
B1909 begyndte med det for tre år siden og er den eneste 
klub i hele landet, som har Combi Cup. Combi Cup er en 
turnering for U10, U11 og U12 der foregår over tre dage en 
gang om året. De tilmeldte hold deltager i indeturneringen 
halvdelen af tiden og i 7-mandsturneringen den anden 
halvdel af tiden. 

Sommerfodboldskole:
B1909 har arrangeret Fodboldskole den første uge i som-
merferien de seneste 4 år. Fodboldskolen er bygget op på 
samme måde som DBU’s fodboldskole. Det koster 150 kr. for 
medlemmer af B1909 at deltage, mens det koster 400 kr. 
for ikke-medlemmer. De første 4 år har der været mellem 
100-120 børn hver uge. Der er fokus på integration i uge 
26, hvorfor der er deltagere af børn og unge fra og uden for 
Vollsmose. 

B 1909
Vollsmose

Forårsafslutning:
Forårsafslutning (holdes 1 gang om året) for 6 til 14 årige 
medlemmer. De samles på opvisningsbanen og så bliver der 
blandet hold på kryds og tværs af alder, som spiller imod 
hinanden. Det skal forældreudvalget stå for. De skal sørge 
for at forældrene har mad med, musik og dans. De inviterer 
og er tovholdere på projektet.

Derud over arrangere B1909 andre fodbold stævner.

Fremadrettet 
Hvilke anbefalinger har du til faciliteten?

De vil gerne have fl ere piger i klubben.
Derudover er det helt store mål at få forældrene til at involv-
ere sig mere i klubben:

’Vi har brug for at forældrene kan se at fodbold kan 
give deres børn rigtigt meget i forhold til socialiserin-
gen, at de laver noget fornuftigt og at de får rørt sig. 
Det vil også betyde rigtigt meget for børnene hvis 
forældrene kom over og så dem spille, de hæver sig 
25 %, hvis forældrene kigger på’.
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Fysisk

Idrætslegeplads

Idrætslegeplads
Facilitetstype og funktionalitet: 

  Idrætslegepladsen er placeret i centrum af det store 
grønne område midt i Vollsmose

 Her er alternative balanse- og styrketræningsredskaber og 
boldbaner af forskellige karakter.

 Anlægget er primært lavt og åbent, men kendetegnet ved 
de høje elementer, der indeholder klatrevæg, styrketræning 
og balance ringe.

 I afdelingen for bordtennis er bordene omkranset af et 
forholdsvise lavt plankeværk, der skaber et lukket rum om 
bordene og forhindre bolden i at komme på afveje.  

 Idrætslegepladsen er en frit tilgængelig facilitet, der i 
forbindelse med ”åben hal” arrangement bliver brugt organ-
iseret.

Tilgængelighed
Afstande
100 meter: Grønt område 
150 meter: B 1909’s boldanlæg
250 meter: Boliger i Birkeparken og Bøgeparken.

Barrierer
 God tilgængelighed ved placeringen ud til hovedstien i 

mosen.

 Det grønne område kan på nogle beboere virke utryg, især 
i de mørke årstider, hvilket hæmmer facilitetens tilgænge-
lighed.

 Fysiske forbindelser
 Fysiske barrierer

Vollsmose

100 m

200 m

300 m

400 m

500 m

50 m

150 m

250 m

350 m

450 m

Klima
 En udendørs legeplads uden overdække, der påvirkes af 

nedbør, dog fungere frontelementerne som halvtage.

 Legepladsen er åben ud mod stierne i området, men har 
høj bevoksning som ryk mod vest, som skærmer for hård 
vind. 

Overfl ader
 Hårde urbane overfl ader af asfalt, stål og beton som giver 

kontrast til det omgivende grønne landskab.

 Underlaget under frontelementerne udgøres af sand, som 
et blødt fald-underfald. 

 Enkelte skarpe farver, som frontelementernes røde kant 
skiller sig ud fra de primære grå overfl ader. 
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Fysisk

Idrætslegeplads
Vollsmose

Inventar
 Multibane med basketballkurve, mål og indrammet af 

stålbander
 Åben asfalt bane med stepbænke langs kanten og basket-

ballkurve 
 Beachvolleybane
 Belysning med lygtepæle
 Bordtennisborde af beton
 Frontelementer med klatrevæg, armgang, og ”balancer-

inge”
 Bænke mod stien til ophold.
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Praksis

Idrætslegeplads

Organisering
Er faciliteten 

 organiseret  semi-organiseret  x  uorganiseret

Er faciliteten bemandet?

 ja   x  nej

Adgang
Er der bestemte åbningstider

 ja   x  nej

Kan faciliteten frit anvendes af alle?
 x  ja   nej

Økonomi
Ved anvendelse:

 x  Gratis   Betaling

Brugere
Hvem benytter faciliteten? (en ca.-fordeling)

 x  Børn  x  Unge  x  Voksne

 x Dansk baggrund   x Anden etnisk baggrund

 x Individuelle   x Grupper

Hvis grupper, er der nogle der dominere?

 ja   x  nej

Anvendelse

Opfylder faciliteten det oprindelige tiltænkte formål? 

 x  ja   nej

Hvordan er belægningsgraden, i forhold til 
brugerne? 
Vurderingen er foretaget af markarbejder på baggrund af 
besøg på faciliteten.

 meget     X  middel    lidt?
(observation/vurdering fra markarbejder)

Vollsmose
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Fortælling

Idrætslegeplads

Stedets ry og omdømme

  Pyramiden er kendt for at give børn nogle unikke oplevel-
ser de ikke kan få andre steder. 

Oplevelse af faciliteten:

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Attraktiv  eller  uattraktiv?

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  Sjov  eller  kedelig?

Opfattes faciliteten som heldhed som

 x  tryg  eller  x  utryg?

Det  grønne område kan på nogle beboere virke utryg, især 
i den mørke årstid, hvilket hæmmer facilitetsens tilgænge-
lighed 

Anvendelse
Har faciliteten betydning for området?

 ja   x  nej

Bruges faciliteten af brugere udenfor området?      

 ja  x  nej

Har afstande betydning for anvendelsen?

 x  ja   nej

Idrætslegepladsen er ligger central placeret i Vollsmose, 
hvilket er afgørende for benyttelsen.

Er der andre fysiske, kulturelle eller andre barrierer for at 
benytte faciliteten?

 x  ja   nej

Det  grønne område kan på nogle beboere virke utryg, især 
i den mørke årstid, hvilket hæmmer facilitetsens tilgænge-
lighed

Er der kulturelle eller andre faktorer, der tilskønner til at 
benytte faciliteten?

 ja   x  nej

Motivation
Hvad er den primære motivation for at benytte 
faciliteten?

Tilbagevendende begivenheder
Er der tilknyttet særlige begivenheder til faciliteten?

 x  ja   nej

’åben hal’arrangementer, hvor Idrætslegepladsen bliver brugt 
organiseret

Vollsmose
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Om fritidsbutikken:

Fritidsbutikken startede i 1994 og har fungeret som projekt i 
2 gange 5 år (byudvikling), hvorefter det er blevet forankret 
i Odense Kommune. Fritidsbutikken er et informationscenter 
for oplysninger om fritidsmuligheder i Vollsmoseområdet og 
omegn. 

Fritidsbutikken hører under Fritidsafdelingen i Odense Kom-
mune og har i mange år været et distrikt øst foretagende. 
I foråret 2011 blev det et bydækkende erfarings- og viden-
scenter. Det betyder, at de stadig skal lave det de laver i 
deres lokale område, men andre lokale områder kan trække 
på deres erfaringer.

Fritidsbutikkens formål:

 Formålet er først og fremmest at opsøge de foreningsløse 
børn og unge og få dem ind i det organiserede. 

 Ligeledes skal de servicere frivillige foreninger, klubber, 
væresteder m.fl . i området. Og udvikle foreningslivet, ved at 
være med til at danne forskellige foreninger 

 Fungerer som integrationscenter. Forskellige integrations-
medarbejdere har haft og har stadig base i fritidsbutikken, 
men er ikke ansat i fritidsbutikken.

 Overordnet skal fritidsbutikken formidle viden, ideer, infor-
mation og behov mellem foreninger, institutioner og borgere 
om fritid og foreningsliv.

Fritidsbutikkens målgruppe:

 I princippet arbejder fritidsbutikken med beboere i alle 
aldre, men den primære målgruppe og dem de opsøger, er 
børn og unge under 18 år.

 Foreninger

 Kommunale fritidsinstitutioner

Fritidsbutikkens ydelser:

Der er fokus på folkeoplysning både i forhold til børn, unge 
og voksne. I forhold til de voksne laver de f.eks. oplysning-
skampagner og debataftener. Men overordnet fungerer det 
på den måde, at hvis fritidsbutikken fi nder ud af at der er 
behov for noget, så forsøger de at sætte det i gang.

En af de ansatte i Fritidsbutikken har en opsøgende funk-
tion: Den opsøgende medarbejder er ansat til f.eks. at 
tage ud på skoler og snakke med eleverne om, hvad deres 
fritidsaktiviteter er og så hjælpe børnene og forældrene med 
at skabe kontakt til en klub/forening (både i og uden for 
Vollsmose). Her gør de meget ud af at inddrage forældrene. 
Nogle forældre beder dem om at fi nde noget som ligger 
uden for Vollsmose, det er ikke kun danske forældre, det gør 
etniske forældre i stigende grad, fordi de har et ønske om at 
børnene skal integreres.

To gange om året holder fritidsbutikken stormøder for alle 
foreninger og ildsjæle i distriktet.

Udover de almindelige kerneydelser er der blevet forankret 
mange ting i fritidsbutikken. De har forskellige typer af 
rådgivning, så hvis folk har brug for hjælp, så kan de komme 
ned i fritidsbutikken:

’Hvis vi kommer på hjemmebesøg og vi vil snakke 
om deres børns fritid, så kommer de med et brev fra 
kommunen som de har brug for hjælp til, så nyt-
ter det ikke noget at sige man kun vil snakke om 
fritidslivet, du er nød til at skabe nogle relationer. Og 
hvis du hjælper dem med at løse deres problem, så 
kan du også løse det du er kommet for at løse. Det 
var også tanken med fri etnisk rådgivning. De havde 
fået tillid til os. Der blev rekrutteret 10 til 15 frivillige, 
som har dannet en forening som holder til i fritids-
butikken. De frivillige kan så hjælpe dem og rådgive 
dem med alt, hvad der har med rudekuverter at gøre. 
Vi har 1300 henvendelser om året i rådgivningen. 
Når de kommer for at få hjælp med det, så sørger 
de bagefter for at få deres børn i forening. Hvis du 
skaber tillid, så kommer de selv’.

Så det handler om at støtte foreninger, for så længe der er 
foreninger nok og de føler at man støtter op om dem, så 
er der også aktiviteter for børn. Så en vigtig del af vores 
arbejde er at understøtte de frivillige.

Forskellige projekter Fritidsbutikken 
har sat i gang:

Nedenfor ses forskellige eksempler på, hvad det er Fritidsbu-
tikken har sat i gang af forskellige projekter i Vollsmose:

 Der var mange kvinder i Vollsmose som ikke kunne cykle, 
hvorfor de ofte blev nød til at bruge de offentlige transport-
midler. Derfor var Fritidsklubben for 10 år siden med til at 
starte en cykelskole for kvinder, som stadig er en nødven-
dighed i dag. Cykelskolen har kørt de sidste 10 år, men lige 
nu er der ikke fl ere penge til det, men de er i gang med at 
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fi nde midler, så det kan fortsætte. Det er en pensioneret 
politimand og en palæstinensisk kvinde der står for det og 
underviser. De er begge lønnede, og afl ønnes fra ung-
domsskolen. Det er gratis for kvinderne at deltage.

 Fritidsbutikken har været med til at stå for, at få en 
træner- og en dommeruddannelse op at køre. De mindre 
lokale fodboldklubber har nogle gange haft problemer med 
at kunne stille med en dommer, hvor det har været en nødv-
endighed og hvor det er endt med at det lokale fodboldhold 
har tabt kampen, fordi de ikke kunne stille med en dommer. 
Derfor valgte Fritidsbutikken at hjælpe til med at få uddan-
net både lokale trænere og dommere. I dag er der uddannet 
40 dommere på baggrund af det initiativ, alle med anden 
etnisk herkomst.

 Fritidsbutikken har haft et samarbejde kørende med 
Ghettosport omkring et Golfprojekt. Det var et samarbejde 
med den fi ne golfklub i Odense (Odense Golfklub). Målet var 
at danne netværk for de velfungerende unge fra lokalområ-
det, eksempelvis netværk i forhold til uddannelse, praktikp-
ladser og jobs. Det har vist sig at være nogle talenter i mel-
lem, som har formået at skabe respekt, fordi de er dygtige 
golfspillere fortæller de to medarbejdere fra Fritidsbutikken.

 Kendetegnende for de klubber, der er i området, er det 
at de ikke har nogen konkurrencessvømmere, fordi de ikke 
har nogen instruktører. Fritidsbutikkens ønske er at fremme 
dette. Samtidig med at børnene, der deltager i svømning, 
får den rigtige undervisning af en rigtig instruktør, hvilket de 
ikke har på nuværende tidspunkt. Derfor har Fritidsbutikken 
fået etableret undervisning til drenge og piger, der ønsker 
at blive svømmeinstruktør og tage en livredder uddannelse. 
Første hold starter efter sommerferien, hvor der er 10 delt-
agere.

 En lokal bokseklub gik fuldstændig i stå, der var ingen 
medlemmer og hele bestyrelsen gik af, hvorefter Fritidsbu-
tikken tog kontakt til en af de førende bokseklubber inde i 
byen, for at høre om de var interesseret i at lave en satellit 
klub. Vollsmose kun stille lokaler, faciliteter og nogle enkelte 
klubmedarbejdere til rådighed. Klubben valgte at lave en 
satellit klub. Det er nu omkring 7 til 8 år siden. Det viste sig 
at være en rigtig god måde at få folk i gang med at bokse 
samtidig med at de blev integreret:

Fordi så kan man bokse to gange om ugen i Volls-
mose, og så får de at vide, at når de har betalt 
kontingent må de gerne komme ind til byen hver dag, 
hvis de ønsker det. Men de starter herude og når 
de så er blevet gode til det, så er det ikke længere 
nok kun at træne to gange om ugen og så træner de 
med folk fra resten af byen. Vi har produceret mange 
Danmarksmestre. Det er virkelig en succeshistorie.

 De to fra Fritidsbutikken fortæller, at erfaring har vist 
at det nogle gange er godt at have nogle få afl ønnede 
medarbejdere som kan sætte gang i hjulene i de frivillige 
foreninger:

’Det er meget vigtigt at foreningslivet er på frivillig 
basis, men nogle gange, især i udsatte boligområder, 
er det en god ide, at der er nogle lønnede medarbe-
jdere, så de frivillige kan tage sig af det de er gode 
til. Så der er andre der tager sig af det praktiske. 
Især fordi familierne i de her områder ikke rigtig støt-
ter op om børnenes fritidsaktiviteter’.

Noget de også selv indfører, når det kan lade sig gøre. Da 
der var stor efterspørgsel på taekwondo blandt pigerne i 
Vollsmose, fi k Fritidsbutikken et samarbejde op og køre med 
Taekwondo klubben, så de fi k lavet en satellitklub i Volls-
mose, i Bøgeparken. Det er en taekwondoklub kun for piger. 
Men der er piger på venteliste fordi de mangler trænere.

 Fritidsbutikken er i gang med et projekt om at fi nde ud af 
hvordan man skal få de svageste udsatte ind i foreningerne 
og hvordan skal man fastholde dem. Det handler om at 
udvikle nogle metoder, men det er stadig i begyndelsen.

Barriere, problemer og udfordringer:
De to medarbejdere fra Fritidsbutikken fortæller, at det no-
gle gange kan været et problem, at starte en ny aktivitet op 
i Vollsmose. Efterspørgslen på en bestemt aktivitet kan i det 
ene øjeblik være rigtig stor for efter et par måneder at være 
nærmest ikke eksisterende. De forklarer, at der er rigtig stor 
udskiftning af beboerne i Vollsmose og det betyder, at dem 
der efterspøger en given aktivitet pludselig forsvinder:

Det arbejde vi laver føles tit som 2 skridt frem og 1 
tilbage, fordi vi har så stor udskiftning. Vi har udskift-
ning på 25 %, så derfor skal du hele tiden tilbage og 
samle op, for ellers er der nogle der bliver tabt.

Ligeledes kan en stor sportsbegivenhed skabe en dille, som 
falder til jorden efter nogle måneder.

Økonomiske barrierer: 
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Der er rigtig mange i Vollsmose som er på overførselsind-
komst: 

det er ikke de rigeste mennesker der bor i Vollsmose 
og når de oven i købet har mange børn, så er fritid 
ikke højest prioritet. Og hvis de skal spille fodbold, 
så kan de gå ned på græsplænen og spille fodbold, 
hvorfor skal de gøre det i en forening hvor man skal 
betale for det.

Hvor meget beboerne i Vollsmose skal betale er altså vigtig. 
Lederen af Fritidsbutikken fortæller, at de havde lavet et 
kursus, hvor deltagerne det første år skulle betale 100 kr. 
for at deltage. Det samme kursus kostede inde i byen 1000 
kr. hvorfor Fritidsbutikken året efter valgte at sætte det op 
til 200 kr., hvilket resulterede i at deltagelsen blev halveret. 
Ligeledes fortæller de, at mange unge mænd fra Vollsmose 
bruger vægtløfterklubben Kono uden for Vollsmose, som et 
almindeligt styrketræningscenter, fordi den ikke er så dyr, . 

Men de to medarbejdere fra Fritidsbutikken har svært ved 
at forklare, hvorfor der er nogle foreninger eller klubber 
der aldrig har problemer med, at få deres medlemmer til 
at betale kontingent, og andre der altid har problemer, når 
forklaringen ikke kan fi ndes i at det ene tilbud er dyrere end 
det andet. Men de påpeger begge to, at det er en god ide, 
at man mindsker den økonomiske barriere, hvis man vælger 
at opkræve et mindre kontingent hver måned i stedet for et 
større beløb, hver tredje måned eller 1 gang om året, fordi 
beløbet virker mindre og mere overkommeligt at betale, 
selvom der reelt er tale om at de betaler det samme i løbet 
af et år.

Kulturelle barrierer: 
Lederen og den opsøgende medarbejder fra Fritidsbutikken 
fortæller, at de kulturer hvor forældrene kommer fra ikke har 
den samme forståelse for hvor vigtig fritid er og opbakning 
til at børnene skal være medlem af en forening: 

’Tvært i mod kan forening været noget farligt noget, 
forbundet med systemet. Så vi skal hele tiden snakke 
med forældre og forklare dem hvad en forening er. 
Der er mange der tror at 9’erne ejes af en, ligesom 
de store klubber, som Ajax. Det er en lang sej kamp 
at lære folk om den kultur der er i forbindelse med 
foreningslivet og demokrati’.

I Vollsmose er der ikke mulighed for at lave kvindesvømn-
ing, hvor svømmehallen er lukket helt af for mænd, selvom 
der er stor efterspørgsel på det. Dette på grund af, at der 
fra Odense Byråd ligger en politisk beslutning om at svøm-
mehallen ikke skal være lukket for mænd, når der er pige-
svømning og at der ikke skal sættes gardiner for de mange 
vinduer der er. Men lederen og den opsøgende medarbejder 

fortæller også, at man ikke kan garantere, at der kun er 
kvindelige livreddere på til kvindesvømning: 

’Der vil måske komme nogle fl ere, hvis det var, jeg 
tror faktisk at der vil komme mange fl ere. Men vi har 
de præmisser vi har og dem der vil, de kommer’.

Fysisk barriere:
De to medarbejdere fra Fritidsbutikken forklarer, at bevæge-
lighed afhænger af alder og køn. Eksempelvis får drenge 
lov til at bevæge sig lidt mere end pigerne, når de når en 
bestemt alder. Om afstanden er for stor til et given aktivitet 
afhænger også af om vejen der til er tryg. Medarbejderne 
fra Fritidsbutikken fortæller, at der har været en taekwon-
doklub på Abildgårdskolen, som mange forældre har synes 
ligger for langt væk, fordi om vinteren føler forældrene sig 
ikke trygge ved at sende deres børn igennem mosen og så 
skal de hele vejen rundt om, for at komme på Abildgårdsko-
len. Afstand er altså et kompleks begreb, af fl ere årsager, 
både fordi der er forskel på om der er langt til et givent 
sted alt efter om man er dreng eller pige, om de føler den 
korteste vej der til er tryg, men ligeledes kan der også være 
noget uforklarligt ved afstandsbegrebet. De to medarbejdere 
fortæller, at mange synes der er for langt til taekwondo 
klubben, men ikke til 9’erne, selvom de ligger meget tæt på 
hinanden, hvorfor det er sådan, kan de ikke forklare.

Populære aktiviteter i Vollsmose:
Den mest populære sportsgren i Vollsmose er fodbold, 
dernæst er det kampsport. Men der er også efterspørgsel på 
Håndbold og gymnastik, to aktiviteter der mangler at blive 
repræsenteret i Vollsmose. De to medarbejdere fortæller, at 
basket også er en populær sport i mange af de lande,  hvor 
beboerne fra Vollsmose kommer fra. Men på nuværende 
tidspunkt, er der ingen lokale unge der spiller organiseret 
basket i Vollsmose, de ved ikke om det er fordi klubben ikke 
formår at fange de unge eller hvad årsagen er. 

Ifølge de to medarbejdere er uorganiseret sport meget 
populært i Vollsmose, hvorfor mange af de forskellige faci-
liteter i Vollsmose benyttes meget til selvorganiseret sport. 
Ligeledes er der ikke ret mange kvinder i Vollsmose, der går 
til forskellige aktiviteter og hvis de laver noget, så er det 
ofte jogging/løb.

I løbet af de sidste år er de selvorganiserede aktiviteter ble-
vet mere populære i Vollsmose. Der er rigtig mange kvinder 
og piger, som begyndt at løbe og gå rundt om Vollsmose. 
For 5 år siden var der ikke rigtig nogen. De to medarbejdere 
mener, at forklaringen måske kan fi ndes i, at de kampag-
ner der har haft fokus på det, er begyndt at smitte af. De 
forklarer, at det altid er rundt på hovedvejene rundt om 
fi rkanten, at pigerne og kvinderne løber eller går: De tager 
ikke vejen gennem mosen, fordi de ikke vil generes af de 
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unge drenge. De føler sig mere trygge når de går rundt om 
fi rkanten end inde i selve området. Det er måske meget 
reelt, fordi de unge drenge suser rundt på knallert derinde. 

Åben hal er et projekt (fi nansieret af socialministeriet) som 
handler om at arbejde med de drenge der er på vej ud i 
kriminalitet. Om sommeren er de på idrætslegepladsen og 
vinteren i hallen (Humlehavehallen). Det handler om at få 
dem til at være aktive i stedet for, at de hænger ud alle 
mulige steder og på sigt få dem til at være interesseret i at 
være medlem af en klub. Og det laves i samarbejde med 
foreningerne i forsøget på at få dem foreningsinteresseret. 
Det foregår i weekenden. Det er for dem, der ikke er organ-
iseret.

De to medarbejdere fortæller, at der har været så stor fokus 
på at få pigerne i gang med fysisk aktivitet de seneste år, så 
meget at drengene nærmest er blevet overset. Så de mener, 
at man skal passe på, da der skal være en balancegang. 

Ry og omdømme:

Pyramidens ry:
Kommunal fritidsklub, som yder stor kvalitet i det de laver, 
men det er de også nødt til, fordi man skal betale for at gå 
der: Det er især de afdelinger der ligger på Åsumvej, der 
opfatter Pyramiden som deres klub, fordi vi har centeret i 
mellem så lige så snart man bevæger sig den anden vej så 
er der langt. Men der kommer også en del børn fra haverne. 
Det er en specialiseret klub, så de børn der kommer der, 
er de børn der har interesse for det. De fortæller, at de er 
positive kendt for at de giver børnene nogle unikke oplevel-
ser som de ikke kan få andre steder: Ridningen er populær 
også fordi de lærer ansvar. ’De rider måske 10 min, men skal 
lave andre ting i 1 time og det er rigtigt godt fordi så lærer 
de at hestene ikke bare er maskiner. Tror også at de har et 
positivt ry’.

9’ernes ry: 
Medarbejderne fortæller, at 9’erne er den største foren-
ing i området, og at deres ry er, at det er den forening der 
løser rigtig mange sociale udfordringer i Vollsmose. En af de 
meste kendte foreninger i Vollsmose: Jeg har en opfattelse 
af, at folk synes meget positivt om dem.




